
  با حمایت های فولاد مبارکه مشکل آب این شرکت و تمام صنایع استان برطرف خواهد شد
 سهام فولاد مبارکه بدون تردید یکی از سهام باارزش بازار است

یست سرمایه گذاری کرده است ع ۲.۳ میلیارد دلار در حوزه حفظ محیط ز  فولاد مبارکه در مجمو
 فولاد مبارکه؛ تنها شرکت فولادی کشور با افزایش سودآوری در ۶ ماه اول سال

 ۲۲۰ پروژه فعال فولاد مبارکه در سطح کشور در حال اجراست

یادداشت مدیر مسئول
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رسانه ها به عنوان وسایل ارتباط جمعی، مهم ترین ابزار قدرت در عرصه 
ملی و بین المللی هستند و دایره وسعت، اثربخشی و تأثیرگذاری آن بر شئون و 
تعاملات اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی بر کسی پوشیده نیست. در 
شرایطی که توسعه، اصل بنیادین بقای جوامع به حساب می آید، اهمیت 
رسانه های همگانی تا آنجا مهم است که می توان بدون تردید گفت پشتوانه و 
زیربنای تغییرات اجتماعی، اقتصادی و ابزاری در زمینه توسعه، رسانه ها هستند 
و در این میان، رادیو به عنوان یکی از قدیمی ترین رسانه های گروهی و 
عمومی ترین رسانه، کارکردهای شاخصی در توسعه ملی و ارتقای شاخص های 

رشد و زندگی دارد. 
چه ما رسانه را ابزار توسعه و چه آن را از نتایج توسعه بدانیم، در دنیای امروز،  نقش 
رسانه را در تعاملات میان بازیگران اجتماعی و اقتصادی نمی توان نادیده گرفت، 
نقشی که در کنار رسالت آموزشی و اطلاع رسانی خود، در فرهنگ سازی دیدگاه ها و 
گفتمان ها، اثربخشی و کارایی معجزه واری دارد و در ایجاد تحول و ارتقای مهارت ها، 

ارزش ها و انگیزه ها مؤثر است.
رادیو به دلیل قدمت و ویژگی های منحصربه فرد خود از جایگاه ویـژه ای برخوردار 
کـه سـرعت انتقـال پیـام، قـدرت گسـتردگی جغرافیایـی و گسـترش  اسـت، چرا
شـعاع انتشـار، سـهولت دسترسـی و عمومیت و انعطاف پذیـری در انتقال پیـام  بر 
کارایی این رسـانه افـزوده و این وسـیله ارتباطی را به عنـوان یکی از بهترین وسـایل 
ارتباط جمعی به مخاطبان شناسـانده اسـت، مضاف بر اینکه ماهیت شـنیداری 
ایـن رسـانه بـه سـبب اسـتفاده از قـدرت جادویـی صـدا و آوا، بـر جذابیت هـای این 

رسـانه افـزوده اسـت.
فولاد مبارکـه در سـال های اخیر با شـناخت جایـگاه و اهمیت رسـانه ها در توسـعه 
کثر توان و استفاده از روش ها  اطلاعات و ارتباطات تلاش کرده تا با بهره گیری از حدا
و ابزارهای رسـانه ها به منظور اطلاع رسـانی از عملکردهـا و تأمین منافع شـرکت در 
راسـتای منافع ملی قدم بردارد و با راه اندازی رسـانه های متعـدد مکتوب، صوتی، 
تصویـری و مجـازی، از تمامـی شـیوه ها و راه هـای ارتباطـی بـرای برقـراری ارتبـاط 
مسـتمر و پایـدار بـا مخاطبـان درون و برون سـازمانی خـود بهـره گیـرد. ایـن شـرکت 
همواره سعی بر آن داشـته تا به عنوان مدافع سرمایه های جامعه و اندوخته های 
ملموس و ناملموس آن، عهده دار مسئولیتی خطیر درزمینه حفظ، نگهداشت و 

توسعه اعتبار و مشروعیت و مقبولیت خود و درنهایت جلب اعتماد عمومی باشد.
رادیو فولاد مبارکه یکی از این ابزارهای ارتباطی شرکت فولاد مبارکه بوده که با 
بهره گیری از ابزارهای نوین ارتباطی، نقش بی بدیلی در تقویت تعامل میان 
مدیریت و کارکنان ایفا می کند. این رسانه، با رسالت اطلاع رسانی، شفافیت و تقویت 
ارتباطات، نقشی اساسی در ایجاد همبستگی و تعامل سازنده در شرکت فولاد مبارکه 
ایفا می کند. این رسانه نه تنها پل ارتباطی میان مدیریت و کارکنان است، بلکه 
همراهی مؤثر برای اطلاع رسانی، مطالبه گری و انتقال دغدغه ها و دستاوردهای 
کارکنان محسوب می شود. این برنامه به عنوان رسانه ای پویا با تولید برنامه های 
متنوع و کاربردی، نه تنها به اطلاع رسانی دقیق می پردازد، بلکه بستری برای همدلی 

و گفت وگوی سازنده در میان کارکنان فراهم کرده است.
رادیوفولاد با اجرای برنامه های زنده در روزهای شنبه، دوشنبه و چهارشنبه از 
ساعت ۹ تا ۱۱ صبح و بازپخش در دو نوبت بعدازظهر، به صدای رسای این صنعت 
بزرگ و رسانه ای تأثیرگذار تبدیل  شده و در هر لحظه و هر نقطه از این مجموعه 
عظیم، همراه کارکنان و مدیریت است و صدای تلاش و پیشرفت در تمام سطوح 
شرکت به  حساب می آید. در ویژه برنامه چهارشنبه های تلاش نیز با حضور میدانی 
در نقاط مختلف کارخانه، انعکاس دهنده صدای زحمات و تلاش های کارکنان 

است.
یکی از ویژه برنامه های رادیو فولاد، استودیو شیشه ای است که با رویکرد گفت وگوی 
تخصصی، هر دوشنبه به معرفی واحدهای زیرمجموعه و دستاوردهای آن ها 
می پردازد. در این برنامه، مدیران نواحی مختلف در کنار معرفی عملکرد بخش های 
خود، به پرسش های کارکنان پاسخ می دهند و راهکارهایی برای بهبود فرایندها ارائه 
می کنند. این رویکرد شفافیت و پاسخ گویی، پلی مؤثر میان مدیریت و کارکنان ایجاد 

کرده و زمینه ساز ارتقای کیفیت تعاملات در مجموعه شده است.
شرکت فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین مجموعه های موفق صنعتی و 
اقتصادی در کشور، همواره تلاش کرده با تا شناختِ پیچیدگی رسانه ها و اثربخشی 
این ابزارهای، از آن به عنوان حامی اصلی مسیر توسعه و تولید کشور بهره گیرد و در 
راستای تأمین منافع ملی، ضمن اطلاع رسانی از عملکرد موفق خود، کارآمدی نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران را منعکس سازد و نقشی مؤثر در ایجاد نشاط و امید 

در جامعه برای خلق آینده بهتر ایران اسلامی ایفا کند.

رادیو فولاد مبارکه؛ رسانه ای همراه و همدل در مسیر تعالی

شهادت حضرت فاطمه الزهرا)سلام الله علیها( 
له(  دخت گرامی نبی اکرم )صلی الله علیه و آ

تسلیت باد

»شما و فولاد«   
پل ارتباطی  کارکنان و مخاطبان فولاد مبارکه

ســامانه پیامکی »شــما و فولاد«  بــا شـــــماره 30003222 مؤثـــــرتر از همیــــشه 

به عنــوان پل ارتباطــی با مدیریت ســازمان، آمــاده انتقــال دیدگاه ها، پیشــنهادها 

و انتقــادات ســازنده همــکاران گرامــی و مخاطبــان شــرکت فــولاد مبارکه اســت.

هر هفتــه انعــکاس ســؤالات و موضوعات خود و پاســخ مســئولان را در ســتون »شــما و فولاد« 

. نید ا بخو د  لا فو مه  نا خبر

5

افزایش محصولات جدید در فولاد مبارکه به 42 محصول
مدیرعامل فولاد مبارکه در نشست خبری بیست ویکمین نمایشگاه ایران متافو   از  کسب چندین دستاورد تا پایان سال خبر داد؛

یا به اصفهان تا دو ماه آینده ۳فاز اول پروژه  انتقال آب در
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از 
قشرهای مختلف بسیجی، این پدیده بی نظیر را برخاسته از 
فرهنگ، هویت ملی و تاریخ ایران خواندند و با اشاره به 
ضرورت تقویت و کیفی سازی فعالیت های بسیج، گفتند: 
مکتب و تفکر و اندیشه بسیجی بر دو پایه »خداباوری« و 
»خودباوری« استوار است و این دو خصوصیت ممتاز، عامل 
غلبه قطعی بر سیاست ها و نقشه های استکبار جهانی 

خواهد بود.
رهبر انقلاب، بُعد نظامی را تنها یکی از ابعاد بسیج خواندند و 
افزودند: بسیج در درجه اول یک مکتب و اندیشه و تفکر است 
که با تکیه بر دو منطق و پایه اساسی یعنی »ایمان و خداباوری« و 
»اعتماد به نفس و خودباوری« به نقش آفرینی برجسته و ثمردهی 

در عرصه های مختلف پرداخته و خواهد پرداخت.
ایشان تفکر بسیج را حصارشکن دانستند و گفتند: خودباوری 
ک نظام  ناشی از روحیه بسیجی، سلاح نرم افزاری بسیار خطرنا
، انفعال و ناامیدی ملت خنثی می کند و  سلطه را برای تحقیر
این روحیه و توانایی های ناشی از آن، بدون تردید در کشور و 
اعضای جبهه مقاومت بر همه سیاست های آمریکا و غرب و رژیم 

صهیونیستی غلبه خواهد کرد.

کنش به   دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، در وا
اظهارات مدیرعامل توانیر مبنی بر الزام صنایع فولادی و 
کید کرد که صنعت  معدنی به ساخت ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه، تأ
فولاد رسالت اصلی خود را تولید می داند و نه ساخت نیروگاه، 
وی همچنین از مشکلات جدی این صنعت در تأمین انرژی و 

تأثیر آن بر تولید و سرمایه گذاری ها سخن گفت.
به گزارش ایراسین، سید رسول خلیفه سلطانی دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران با نقد اظهارات اخیر مدیرعامل توانیر که 
صنایع فولادی و معدنی را مکلف به ساخت ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
دانسته است، تصریح کرد: صنعت مکلف به ساخت نیروگاه نیست 
که رسالت اصلی صنایع تولید است اما درعین حال در جهت  چرا
یاری دولت، صنایع فولادی و معدنی داوطلبانه خود را متعهد به 

ساخت نیروگاه کرده اند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران ادامه داد: برای اینکه 
نیازمند  که  خودخواسته  تعهد  این  بتوانند  فولادسازان 
سرمایه گذاری حداقل ۶ میلیارد دلاری برای تولید ۱۰ هزار مگاوات 
برق است را محقق کنند، باید ابتدا خودشان بتوانند به خوبی 
تولید کنند و بفروشند و درآمد داشته باشند. پیش نیاز تولید 

هم انرژی است.
وی افزود: متأسفانه در تابستان به دلیل خاموشی اعمال شده بر 
کنون هم نیاز مبرم به  صنایع، فولادسازان امکان تولید نداشتند و ا

گاز دارند که بتوانند برنامه تولید خود را محقق کنند.
خلیفه سلطانی با بیان اینکه صنعت فولاد فقط ۵ درصد گاز 
و ۷ درصد برق کشور را مصرف می کند اما بیش از ۵۰ درصد 
محدودیت ها روی آن اعمال می شود که موجب بیش از ۳۱۰ هزار 
میلیارد تومان ارزش تولید ازدست رفته فولادسازان شده است، 
گر گاز و برق تولیدکنندگان فولاد همچنان قطع  خاطرنشان کرد: ا
شود، چگونه می توان از آن ها انتظار سرمایه گذاری و کمک به 
گر سودآوری نداشته باشد، با  دولت داشت؟ یک سرمایه گذار ا

کدام منابع می تواند سرمایه گذاری کند؟
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران درعین حال از رویکرد وزارت 
صمت و نیرو در عدم اعمال خاموشی مضاعف برای صنایع در 
پاییز و زمستان تقدیر کرد و گفت: بحران فعلی انرژی در کشور یک 
محدودیت ملی است و همه بخش های کشور باید در آن سهیم 
باشند. اینکه فقط برای بخش مولد یعنی صنعت محدودیت را 
اعمال کنیم و انرژی را به بخش غیرمولد جامعه بدهیم، سیاست 
غلطی بود که متأسفانه در چند سال گذشته هم اعمال شد و 
نتیجه آن چیزی جز تشدید ناترازی های برق و گاز در کل کشور و 

تبدیل آن به یک بحران نبوده است.

درمحضر ولایت

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

تفکر بسیجی؛ بن بست شکن و 
نقطه مقابل تحقیر ملی

نقد دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران به
 اظهارات مدیرعامل توانیر  

سید محمد اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
سومین روز از بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی 
ایران متافو از ســالن اختصاصی فولاد مبارکه  بازدید 
کرد و مورد اســتقبال محمدیاســر طیب نیــا، مدیرعامل این شــرکت 

قرار گرفت.
سعی ما بر این است که برای صنایع فولادی بیشترین 

میزان برق و گاز را بگیریم
 وی در جمع خبرنگاران گفت: کشــور ما مدت هاست در زمینه انرژی با 
ناترازی مواجه است. این شرایط هر سال نسبت به سال قبل تشدید شده 
و امسال هم شاید شدیدترین ناترازی را نسبت به گذشته داشته باشیم. 
باید در درازمدت به این فکر باشیم که شرکت های تولیدی، عمده انرژی 

موردنیاز خود را تولید کنند؛ اما در حال حاضر سعی ما بر این است که برای 
صنایع فولادی بیشترین میزان گاز و برق را بگیریم. قرار شده این میزان را 
در اختیار وزارت صمت قرار دهند و این وزارت در نشستی با مجموعه های 
صنعتی و تشکل ها در خصوص تقسیم بندی و زمان قطع و وصل انرژی 
برنامه ریزی کند. این کار با توجه به وجود ناترازی الزامی است و امیدوارم 

که بتوانیم با حداقل لطمه به تولید، این موضوع را مدیریت کنیم.
سرمایه گذاری در معدن جزو مزیت های کشور است

 وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت افــزود: ســرمایه گذاری در معــدن جــزو 
مزیت های کشور است. اصلاً نمی توان سرمایه گذاری در معدن را ندیده 
بگیریم، چــون این یکی از مزیت های کشــور اســت و قطعــاً ما ایــن کار را 
خواهیم کرد. هــم باید ماشــین آلات جدید بیاوریم و هــم تکنوژی های 

جدید برای استخراج بیاوریم و هم به ایمن سازی معادن توجه داشته 
باشیم. بسیاری از معادن ما ایمن سازی ندارد و در همه این زمینه ها هم 
باید سرمایه گذاری و فعالیت کنیم. اعتقاد دارم معادن می تواند بالقوه 
بخش عظیمی از اقتصاد کشــور باشــد و برای بالفعل کردن آن باید هم 

دولت و هم سایر بخش ها همت کنند.
بیست و یکمین نمایشگاه متافو بسیار موفق عمل کرده 

است
 اتابــک دربــاره نمایشــگاه نیــز افــزود: ایــن نمایشــگاه بــا توجــه بــه 
شرکت کنندگانی که از تمام دنیا در آن حضور یافته اند و استقبال خوب 
تولیدکنندگان داخلی، در مقایســه با نمایشگاهی که قبلاً حضور یافتم 

نمایشگاه بسیار موفقی بوده است.

بازدید وزیر صمت از سالن فولاد مبارکه در بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از قشرهای مختلف بسیجی 
تبیین کردند:

در بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی 
)ایران متافــو( که با حضــور محمد آقاجانلــو، معاون 
وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو، سیدمحمد 
موســوی معــاون صنایــع ماشــین آلات و تجهیــزات وزارت صمــت و 
تعــدادی از نماینــدگان مجلــس شــورای اســلامی در محــل دائمــی 
نمایشــگاه های بین المللی تهــران آغاز بــه کار کرد، فــولاد مبارکه به 
همــراه ۱۱ شــرکت زیرمجموعه شــامل شــرکت های فولاد هرمــزگان، 
آتیه فولاد نقش جهان، ایریســا، ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، 
صنایــع معدنــی فــولاد ســنگان خراســان، صنــدوق ســرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه، فنی مهندسی فولاد مبارکه، فولاد توان آور آسیا، 
سرمایه گذاری توکافولاد، فنی مهندسی فولاد مبارکه و تأمین و فراوری 
معدنی فولاد مبارکه در سالن ۳۸A دســتاوردهای خود را به سمع و 

نظر بازدیدکنندگان رساند.
به گزارش خبرنگار فولاد در آیین افتتاحیه این نمایشگاه که از روز سوم 
تا ششــم آذرماه ســال جاری با محوریت فــولاد، صنایع معدنــی، فلزات 
غیرآهنی، مس، آلومینیــوم، روی، فروآلیاژها، ریخته گری، قالب ســازی، 
ماشین کاری، آهنگری، نسوزها، کوره های صنعتی و عملیات حرارتی در 
محل دائمی نمایشگاه های تهران برپا بود، رئیس هیئت عامل ایمیدرو 
در گفت وگــوی اختصاصی با اقتصاد ملــت و در جمع ســایر خبرنگاران 
عنوان کرد: فولاد مبارکه نماد صنعت فولاد کشور شده است و رشد این 
فولادسازی در واقع رشــد صنعت فولاد کشور به شمار می رود؛ بنابراین 
همه باید کمک کنیم تا فولاد مبارکه به اهداف تعیین شده خود دست 

یابد.
محمد آقاجانلو در ادامه گفت: فولاد مبارکه امروز باید از توسعه کمّی خارج 
شود و به سمت توسعه کیفی پیش برود. در همین راستا باید گریدهای 
مختلف تولید کند، دانش خود را توسعه ببخشد و از ساخت داخل برای 
تجهیزات و تکنولــوژی حمایت کند. این شــرکت باید در این راســتا گام 
بردارد و بیش ازپیش به سمت هوشمندسازی حرکت کند. فولاد مبارکه 
با شــرکت های دانش بنیان تولید خود را از کمّی به ســمت کیفی ســوق 
می دهد تا ارزش بیشتری در حوزه صادرات محصول و فناوری پیش ببرد.

فولاد مبارکه با خرید سهام اپال زنجیره تولید خود را 
تکمیل کرده و کار ارزشمندی است

معاون وزیر صمت در خصوص اقدام اخیر فولاد مبارکه در خرید سهام 
ک  شرکت اپال گفت: یکی از نگرانی های فولادسازان همیشه تأمین خورا
 
ً
بوده است. در همین زمینه مجموعه مبارکه با توجه به خریدی که اخیرا
ک در  بلندمدت تا حدود  انجام داده، نگرانی خــود را  برای تأمین خــورا
زیادی برطرف کرده و زنجیره تولید خود را تکمیل کرده که این کار بسیار 
ارزشمند است. امیدواریم که بعد از این در زنجیره ارزش شاهد توسعه 

بیشتر این مجموعه باشیم.
همکاری فولاد مبارکه با سیاست های دولت در زمینه 

انرژی های تجدیدپذیر
رئیس هیئت عامل ایمیدرو تصریح کرد: شــرکت های معدنی و صنایع 
معدنی تمام تلاششــان را می کنند تا با سیاســت های دولــت همکاری 
داشــته باشــند. در حوزه برق تجدیدپذیر، فــولاد مبارکه نزدیــک به ۹۰۰ 
مگاوات، شــرکت ملی مس نزدیک بــه ۹۰۰ مگاوات و دیگر شــرکت های 
این حوزه نیــز نزدیک بــه ۳۰۰۰ مــگاوات تولید بــرق را در برنامــه تولیدی 
خود دارند. برای تحقق این امر ضروری است که دولت نسبت به ایجاد 
زیرساخت های مناسبی که برق تولیدی صنایع بتواند به شبکه متصل 

شود، اقدام کند.
 

نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اسلامی در بازدید از غرفه 
گروه فولاد مبارکه:

ورود به حــوزه انرژی های تجدیدپذیر یکی از ارزشــمندترین 
کارهای فولاد مبارکه است

زهرا ســعیدی، نماینــده مــردم مبارکــه در مجلس شــورای اســلامی، در 

حاشیه بازدید از سالن اختصاصی گروه فولاد مبارکه در بیست ویکمین 
نمایشگاه ایران متافو گفت: ورود به حوزه انرژی های تجدیدپذیر و انرژی 

خورشیدی یکی از ارزشمندترین کارهای فولاد مبارکه است.
 وی گفت: پیش از هر چیز از زحمات همه فعالان حوزه صنعت که در این 
شرایط سخت با ناترازی ها دست وپنجه نرم می کنند و از همراهی  مردم 
تشکر و قدردانی می کنم. صنعت، معدن و تجارت این روزها با مشکلات 
عدیده ای مواجه است و بحث ناترازی گاز و برق، این روزها مردم و صنایع 
را ناراضی کرده است. موضوع مهم تر مباحث زیست محیطی است. مردم 
گر قرار است فعالیت اقتصادی و صنعتی انجام شود در  می خواهند که ا
راستای توسعه پایدار باشد. در این زمینه مدیریت هماهنگ است که این 
کتورهای انسانی اول سلامت مردم و ارزش  روزها می تواند با نگاه ویژه به فا
سرمایه های انسانی را موردتوجه قرار دهد و بعد به فعالیت های اقتصادی 
بپردازد. خوشبختانه صنعت فولاد در حوزه مسئولیت اجتماعی اقدامات 
خوبی انجام داده است؛ اما نگاه من این است که مسئولیت اجتماعی 
باید رضایت و پذیرش مردم را به دنبال داشته باشد و در کنار آن بتواند 
شاخص های توســعه همه جانبه را در عرصه های صنعتی، اقتصادی، 

زیست محیطی، فرهنگی و اجتماعی محقق سازد.
ســعیدی تصریح کرد: نگاه مجلس توســعه همه جانبه است. مجلس 
معتقد اســت که بایــد بــا اســتفاده از ابزارهای هــوش مصنوعی و ســایر 
تکنولوژی های روز دنیا، آینده پژوهی کرد. بازدید از غرفه های گروه فولاد 
مبارکه و شــرکت ایریســا در این نمایشــگاه نوید آینده پژوهی در صنایع 
بــزرگ و کوچک را می دهــد و امیــدوارم در ادامه، به نقطه ای برســیم که 
۱۰ ســال آینده نیز نگوییم کــه در حال حل ناترازی های ســال های قبل 
هستیم. به طورقطع تصمیم گیری ها باید بر مبنای شاخص های علمی 

و عدد و رقم باشد.
وی در بخش پایانی ســخنان خود اظهار کرد: به هرحــال کارکنان فولاد 
که  مبارکه و مدیران این شرکت زحمت خود را می کشند و امیدواریم ازآنجا
گفت وگو با مردم کار ارزشــمندی اســت، در ادامه کار گــزارش جامع تری 
از دســتاوردهای فــولاد مبارکه در حوزه هــای انرژی هــای تجدیدپذیر و 

خروجی عملکرد شرکت های دانش بنیان به مردم ارائه شود.

نماینده سمیرم در مجلس شورای اسلامی :
  اقدامــات خــوب فــولاد مبارکــه در حــوزه محیط زیســت و 

بومی سازی در فولاد مبارکه قابل تقدیر است
 

رحیم کریمی، نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای اسلامی در حاشیه 
بازدید از بیست ویکمین نمایشگاه ایران متافو گفت: شرکت فولاد مبارکه 
در کشــور حرف اول را می زند. من از مدیرعامل و کارکنان این مجموعه 
تشکر می کنم. این شرکت اقدامات خوبی در حوزه محیط زیست انجام 

داده و امیدواریم چنین اقداماتی همواره ادامه دار باشد.
وی با بیان اینکه بسیاری از اقلام موردنیاز صنعت فولاد کشور پیش از این 
از محل واردات تأمین می شد گفت: خوشبختانه در حال حاضر بیشتر 
تجهیزات و قطعات بومی ســازی شــده که ایــن امر گواه رشــد و بالندگی 
فولاد مبارکه و سایر شرکت های فعال در این عرصه است؛ بنابراین باید 
از این صنعت حمایت لازم انجام شود تا فعالان آن بتوانند همچنان به 

فعالیت های خود در حوزه تولید و بومی سازی ادامه دهند.

نماینده مردم خواف و رشــتخوار در مجلس شــورای اسلامی در 
حاشیه بیست ویکمین نمایشگاه ایران متافو:

فولاد مبارکه پس از تجربه ســنگان با در اختیار گرفتن ســهام 
اوپال گام بزرگی در حوزه معدن و تحول شرق کشور برداشت

نماینده مردم خواف و رشتخوار در حاشیه بیست ویکمین نمایشگاه 
ایران متافـو گفت: انصافـاً فولاد مبارکـه به عنوان یکـی از مجموعه های 
فـولادی پیشـرو در زنجیـره تأمیـن به صـورت کامـلاً علمـی و بـا نـگاه 

تخصصـی اقدامـات خـوب و ارزشـمندی انجـام داده اسـت.
 امیر توکلی عنوان کرد: یقیناً نگاه کمیسـیون صنعـت و معدن مبنی بر 
حمایـت از واحدهای موفقـی ازجمله فـولاد مبارکـه اسـت و امیدواریم 
همچنان که پیش از این در اقتصاد کشور نقش آفرینی کرده، در آینده 
نیـز بـا حمایت هـای بخـش مجلـس، شـاهد موفقیت هـای ویـژه ای در 

گروه فـولاد مبارکه باشـیم.
وی گفت: بـا توجه به نـگاه ویژه برنامه هفتم توسـعه بـه بخش معدن، 
امیـد اسـت بتوانیـم اقتصـاد معـدن را جایگزیـن صنعـت نفـت بکنیـم. 
معـدن و زنجیره تأمیـن فـولاد به عنوان پیشـرو و پیشـران نیاز بـه توجه 
ویـژه دارد و یقینـاً می توانیـم شـاهد بلـوغ و تحقـق رشـد ۱۳ درصـدی 
در حـوزه معـدن و تعامـل سـازنده ای بیـن دولـت و مجلـس و بخـش 

خصوصـی باشـیم.
نماینـــده مـــردم خـــواف و رشـــتخوار در مجلـــس شـــورای اســـلامی 
خاطرنشـــان کـــرد: همـــه مـــا از مشـــکلات تولیـــد مطلعیـــم امـــروز تولیـــد زیر 
بـــار مشـــکل ناتـــرازی انـــرژی و بی مهری هـــا و تصمیمـــات خلق الســـاعه 
کمـــر خـــم کـــرده اســـت. زمانـــی می توانیـــم بـــه خودمـــان ببالیـــم و شـــاهد 
شـــکوفایی اقتصـــاد کشـــور باشـــیم کـــه بـــا اعتمـــاد بـــه بخـــش خصوصـــی و 
مجموعه هـــای پیشـــرانی ازجملـــه فـــولاد مبارکـــه، با نـــگاه حمایتـــی ویژه، 

ـــه اقتصـــاد کشـــور کمـــک کنیـــم. ب
 وی در ادامـه سـخنان خـود گفـت: فـولاد مبارکـه اولیـن تجربـه خـود را 
بـا پهنـه صنعـت و معدنـی سـنگان آغـاز کـرد. به واقـع شایسـته اسـت از 
سنگان به عنوان پایتخت آهن ایران و به عبارت دیگر عسلویه معدنی 
شرق کشور با مجموعه ۵ میلیون تن کنسانتره و گندله یاد شود. اخیراً 
هـم شـرکت فـولاد مبارکـه سـهام شـرکت اوپـال را در اختیـار گرفـت و گام 

بزرگـی در حـوزه معدن و تحول شـرق کشـور برداشـت.
توکلـی ادامـه داد: تمـام تـلاش و هم وغم ما بـر این اسـت که ان شـاءالله 
، ایـن  به صـورت سـازمان یافته و نظام منـد بتوانیـم در شـرق کشـور
ظرفیـت را بـا ایجـاد یـک هلدینـگ صنایـع معدنـی هـر روز بزرگ تـر 
کـه در حـوزه شـرق کشـور از افغانسـتان گرفتـه کـه در حـوزه  سـازیم؛ چرا
معـدن ظرفیـت بسـیار زیـادی دارد، تا پهنـه صنعتـی معدنی سـنگان، 
خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان و همچنین مزیت دسترسی 
به آب های آزاد در سواحل مکران، نیاز است ظرفیت ویژه ای را در این 
مناطق سازماندهی کنیم و با نگاه هلدینگ داری و ایجاد شرکت های 
متعدد در بخش های مختلف انرژی، حمل ونقل و لجستیک معدنی، 
اسـتخراج و صنایع پایین دسـت فولاد، شـاهد تحولاتی در شـرق کشور 

باشـیم.

رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه:
فـولاد مبارکه به عنـوان گـروه بالنـده، توسـعه گرا و پیشـران در 

نمایشـگاه متافو حضور یافته اسـت

رئیـس هیئت مدیـره شـرکت فـولاد مبارکـه در حاشـیه بیسـت ویکمین 
نمایشـگاه بین المللـی ایران متافـو گفـت: متافـو نمایشـگاهی بـرای 
نمایـش و عرضـه آخریـن دسـتاوردهای صنایـع معدنـی و فـولادی 
که این بخـش از صنعت نقش زیـادی در توسـعه اقتصادی  اسـت؛ چرا

کشـور دارد.
محسـن صالحی نیـا در ادامـه افـزود: حضـور فـولاد مبارکـه و سـایر 
شرکت های زیرمجموعه آن که شرکت های تولیدی، مهندسی، تأمین 
قطعـه، صنایـع جانبـی و تأمیـن انـواع محصـولات در زنجیـره تأمیـن را 
شـامل می شـود، و به همین نسـبت با توجه به ظرفیت هـای مختلفی 
کـه در صنایع فـولادی کشـور ایجـاد شـده، به منظـور رسـیدن بـه تولید 
۳۵ میلیون تن تـا پایان زنجیـره، و همچنین حضور دیگر شـرکت هایی 
کـه در نمایشـگاه شـرکت کرده انـد گـواه ایـن اسـت کـه ظرفیت هـا و 
قابلیت های زیادی در این زمینه وجود دارد و این شرکت ها می توانند 
برندهایـی را کـه بـرای توسـعه، جایگزینـی و یـا سـرمایه گذاری های آتـی 

ک گذارنـد. تعریـف کرده انـد بـه اشـترا

فولاد مبارکه نماد صنعت کشور است؛ کمک کنیم تا به اهداف تعیین شده خود دست یابد
بیستویکمیننمایشگاهبینالمللیمتالورژی)ایرانمتافو(: رئیسهیئتعاملایمیدرودر

سید محمد اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت

محمد آقاجانلو
معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو 

زهرا سعیدی
نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اسلامی

 امیر توکلی
نماینده مردم خواف و رشتخوار در مجلس شورای اسلامی 

محسن صالحی نیا
رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه

رحیم کریمی
 نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای اسلامی

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

وحید مومن زاده  وسعید فاطمی  
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خبـــــــر کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

افزایش محصولات جدید در فولاد مبارکه به 42 محصول

مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه در جریــان برگزاری 
بیســت ویکمین نمایشــگاه بین المللــی متالــورژی 
ایران متافو، پس از بازدید از غرفه های این نمایشگاه، 
در نشســت خبری با خبرنگاران که در ســالن اختصاصی گروه فولاد 
مبارکه برگزار شد گفت: طی سه سال اخیر ۳۷ محصول جدید به سبد 
محصولات فولاد مبارکه اضافه شــده اســت و تا پایان سال جاری نیز 
۵ محصول جدید به همت این شــرکت تولید خواهد شــد و مجموع 
محصولات جدید تولیدشده در فولاد مبارکه در بازه زمانی یادشده به 

42 محصول خواهد رسید.
به گزارش خبرنگار ایراســین، محمدیاســر طیب نیا در پاســخ به ســؤالی 
در خصوص آخرین وضعیت نیروگاه های در دســت اجرای فولاد مبارکه 
اظهار کرد: فولاد مبارکه به دنبال ناترازی موجود در شرکت، از سال گذشته 
توسعه متوازن را رویکرد اصلی خود قرار داده و پروژه هایی را در این زمینه 

اجرا کرده است.
وی افزود: در این زمینه در گام نخست، برای حل مسئله ناترازی انرژی، 
به سرعت دو نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی سیکل ترکیبی و ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی 
کنون ۶۱۴ مــگاوات برق از نیروگاه ســیکل  را در دســتور کار قرار داد کــه تا

ترکیبی و ۲۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی وارد مدار شده است.
فاز سوم نیروگاه سیکل ترکیبی حرارتی است و تا نیمه اول 

سال آینده به بهره برداری خواهد رسید
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اضافه کرد: فاز سوم نیروگاه سیکل ترکیبی 
حرارتی است و تا نیمه اول سال آینده به بهره برداری خواهد رسید. نیروگاه 
خورشیدی نیز که ۲۰ مگاوات آن ماه گذشته وارد مدار شده بود، این ماه 
نیز ۲۰ مگاوات دیگر را وارد مدار خواهد کرد و میزان برق تولیدی نیروگاه در 
شرق اصفهان تا پایان سال به ۱۰۰ مگاوات خواهد رسید. چنانچه بتوان 
تجهیزات را از گمرک ترخیص کرد هر ۶۰۰ مگاوات برق تولیدی تا پایان سال 

آینده به شبکه برق سراسری تحویل خواهد شد.
با حمایت های فولاد مبارکه مشکل آب این شرکت و 

تمام صنایع استان برطرف خواهد شد
وی در خصــوص ســرمایه گذاری های فــولاد مبارکه در زمینــه تأمین آب 
موردنیاز این شرکت گفت: فولاد مبارکه از سال ها قبل پساب ۹ شهر اطراف 
خود را خریداری کرده و در حال حاضر نیز خرید پساب ۵ شهر را در دستور 
کار دارد. در کنار این امــر، فولاد مبارکه مشــارکت قابل توجهی در انتقال 
آب دریا به اصفهان داشته که فاز اول این پروژه به میزان ۶۰ تا ۷۰ میلیون 
مترمکعب در حال نهایی شدن است و امیدواریم که امسال شاهد انتقال 

آب دریا به صنایع اصفهان باشیم.
طیب نیا اضافه کرد: با حمایت های فولاد مبارکه از طرح انتقال آب دریا به 
اصفهان نه تنها مشکل آب این شرکت بلکه مشکل آب تمام صنایع استان 
برطرف خواهد شد. تصور ما این بود که این پروژه حدود پنج سال به طول 
بینجامد؛ اما طی دو ســال به بهره برداری رسید و چنانچه مشوق هایی 
که دولت قول آن را به ســرمایه گذاران داده است محقق شود، میزان آب 

انتقالی تا ۲۰۰ میلیون مترمکعب افزایش خواهد یافت.
از دو سال گذشته دو میدان گازی را برای مطالعات به 

وزارت نفت معرفی کرده ایم
وی در خصوص تأمین گاز موردنیاز فولاد مبارکه تصریح کرد: از دو ســال 
گذشته دو میدان گازی را برای مطالعات به وزارت نفت معرفی کرده ایم 
و مجوز انجام مطالعــاتِ یک میــدان را دریافت کردیــم. مطالعات اولیه 
انجام شــده، اما متأســفانه چند ماه اخیر روند انعقاد قــرارداد کمی کند 
کرات را نهایی و کار  شــده و امیدواریم که ظرف یک تا دو هفته آینده مذا

عملیاتی را آغاز کنیم.
سودآوری اُپال با الحاق به فولاد مبارکه حداقل چند ده 

درصد رشد خواهد کرد
مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه اضافــه کــرد: فــولاد مبارکــه همچنین 
ســرمایه گذاری های جــدی در حــوزه تأمیــن مــواد اولیــه انجــام داده 
است. یکی از این ســرمایه گذاری ها خرید سهام شــرکت صنایع معدنی 
کانی ســازان کیمیا بــود کــه این شــرکت ۵ میلیــون تن گندلــه و بــا انجام 

توسعه ها  ۵ میلیون تن کنســانتره برای گروه فولاد مبارکه تأمین خواهد 
کرد. ایــن مجموعه عملاً می توانــد پایداری تولید فــولاد مبارکــه را در بازه 
زمانی بلندمدت تضمیــن کند. از ســوی دیگر ســودآوری اُپال بــا الحاق 
به فولاد مبارکه حداقل چند ده درصد رشــد خواهد کــرد. همان طور که 
مجموعه هایی مانند سنگان بعد از پیوستن به فولاد مبارکه رشد کردند و 

به سوددهی خوبی رسیدند.
 وی گفت: بهره برداری از نورد گرم شــماره ۲ و نورد ســردی که در دســتور 
اســت و توســعه ورق گالوانیــزه در شــرکت ورق خــودرو و توســعه های 
زیرمجموعه های فولاد مبارکه، مانند احداث کارخانه ورق الکتریکی و ورق 
زنگ نزن طرح هایی است که یا در حال مطالعه، مناقصه یا اجراست که به 
این هدف ما جامه عمل بپوشاند. پیش بینی ما این است که تا افق ۱۴۰۵ تا 
۱۴۰۶ با بهره برداری از طرح های در دست اجرا، در فولاد مبارکه سبد کاملی 

از محصولات تخت فولادی داشته باشیم.
سهام فولاد مبارکه بدون تردید یکی از سهام باارزش 

بازار است
وی در پاسـخ به سـؤال دیگری مبنی بر چگونگی روند تغییر سهام فولاد 
مبارکه با خریـد اُپال گفت: سـهام فولاد مبارکـه بدون تردید یکی از سـهام 
باارزش بازار اسـت. بازار بورس ما ناشـی از اتفاقات سیاسـی و بین المللی 
که امروز با آن روبه رو هستیم شرایط مطلوبی ندارد و این شرایط مختص 
فولاد مبارکه نیست. البته نمی توانیم پیش بینی کنیم چه اتفاقی خواهد 
افتـاد؛ امـا آنچـه می تـوان قطـع به یقیـن پیش بینـی کـرد ایـن اسـت کـه 
سهام فولاد مبارکه امروز بسیار پایین تر از ارزش واقعی خود است و برای 
کسـانی که نگاه بلندمـدت بـه بـازار سـرمایه دارند قطعـاً جزو سـهم هایی 
اسـت که خرید آن توصیه می شـود و با طرح های توسعه ای و پشتیبانی 
که در فـولاد مبارکه دیـده شـده، سـودآوری پایـدار در ایـن مجموعه قابل 

پیش بینی اسـت.
کتشاف و استخراج معادن داخل  اولویت فولاد مبارکه ا

کشور است
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه در پاســخ به ســؤال خبرنــگاری مبنی بر 
برنامه فولاد مبارکه برای استخراج معادن فراسرزمینی اظهار کرد: در این 
کراتی انجام داده ایم؛ اما تا زمانی که معادن داخلیِ  زمینه مطالعات و مذا
باظرفیت  داریم و بــا توجه به تحریم هــا و دیگر موارد موجــود، تمرکز ما تا 
کنون بــر روی ۵۵ محدوده معدنی کار  به امروز معادن داخلی اســت و تا
گر نتایج خوبی حاصل  کتشاف و استخراج انجام داده ایم تا ا مطالعاتی، ا

شد، از ظرفیت آن ها استفاده کنیم.
فولاد مبارکه در مجموع ۲.۳ میلیارد دلار در حوزه حفظ 

محیط زیست سرمایه گذاری کرده است
وی در پاسخ به سؤال خبرنگاری مبنی بر روش های در دستور کار فولاد 
مبارکه برای ارتقای کیفیت محصولات و همچنین حفظ محیط زیست در 
اجرای پروژه های این شرکت ابراز کرد: شرکت های پیشرو افزایش کیفیت 
و حفظ محیط زیســت را جزو راهبردهای اصلی خود قرار داده اند. فولاد 
مبارکه نیز در این راســتا ورود کرده اســت و همان طور کــه پایداری تولید 
برای ما اهمیت دارد و برای آن در بالادست و پایین دست سرمایه گذاری 
گــن و کامیون  کرده ایــم، برای رفع مشــکلات حمل ونقلــی، لوکوموتیو، وا
می خریم، برای رفع مشــکل مواد اولیه، در حوزه معادن ســرمایه گذاری 
می کنیم و برای رفــع ناترازی انــرژی، راه اندازی نیروگاه ها را در دســتور کار 
گر  قــرار می دهیــم. موضــوع محیط زیســت از مباحث جدی اســت کــه ا
هم راســتا با بقیه راهبردها و استراتژی های فولاد مبارکه نباشــد، آن را به 
توقف می کشاند. ازاین رو فولاد مبارکه در همه طرح های توسعه خود به 

محیط زیست نگاه راهبردی داشته است.
طیب نیا اضافه کرد: سال گذشته ۵ میلیون نهال را در ۲۰۰۰ هکتار کاشت 
کردیم و امسال برنامه ریزی گسترده تری در این حوزه داریم؛ زیرا نگاه ما 
به صنعت سبز و محیط زیست بوده است. فولاد مبارکه در مجموع ۲.۳ 
میلیارد دلار در حوزه حفظ محیط زیست سرمایه گذاری کرده است و هر 

توسعه ای در این شرکت پیوست محیط زیستی دارد.
وی گفت: در زمینه کاهش ضایعات و افزایش کیفیت نیز جهت گیری ما 
در فولاد مبارکه، به ویژه در حوزه پاداش و مزایا، در راســتای کیفی ســازی 
تولیدات است. ما همواره پاداش را در رکوردهای کمّی داشتیم؛ اما طی 

دو سال اخیر رویکرد ما به سمت رکوردهای کیفی سوق پیدا کرده است.
کید بــر اینکه فــولاد مبارکه تبدیل شــدن بــه صنعت ســبز را نه   وی بــا تأ
به عنوان یک شــعار، بلکــه به عنوان یــک فرهنــگ در ســازمان نهادینه 
کرده اســت، گفــت: امــروز هریــک از توســعه های فــولاد مبارکه پیوســت 
زیست محیطی دارد. نگاه ما به محیط زیست و تبدیل شدن به صنعت 
سبز، ما را بر آن داشــته که احداث و بهره برداری از نیروگاه سیکل ترکیبی 

کلاس F و نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی را در دستور کار قرار دهیم. با
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه طی هفت ماه گذشته ۳۷ 
رکورد روزانه در فولاد مبارکه به ثبت رســیده اســت، گفت: این به معنای 
این است که همکاران ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال ایجاد اتفاقات 

جدید در مجموعه هستند. امروز بیش از ۵۰ درصد پاداش ها به کیفیت 
مربوط می شود و حتی کارگر ساده ما نسبت به کیفیت حساس شده تا 

این امر محقق شود.
فرایند استفاده ارز حاصل از صادرات برای 

تولیدکنندگان نیازمند بازنگری و اصلاح است
وی در پاســخ بــه ســؤالی در خصــوص ارز حاصــل از صــادرات و اجــرای 
بخشنامه دولت مبنی بر بازگشــت این ارز به شرکت های فولادی گفت: 
در حال حاضر استفاده ارز حاصل از صادرات برای شرکت های فولادی 
فراهم شده است و بسیاری از کارهای مجموعه هایی مانند فولاد مبارکه 
و مجموعه های صادرکننــده با اســتفاده از ارز خودشــان در حال انجام 
است؛ اما فرایند استفاده از ارز، تخصیص ارز، ثبت سفارش و کنترل هایی 
که انجام می شــود طولانی اســت. این روند بــرای تولیدکننــده زمان بر و 
آزاردهنده است و بر این اساس فرایند موجود نیازمند اصلاح و بازنگری 

است.
با توجه به ظرفیت های ایجادشده ما نیازی به واردات 

نداریم
طیب نیــا در پاســخ بــه ســؤال خبرنــگاری در خصــوص واردات بی رویــه 
ورق هــای فــولادی از دیگــر کشــورها به ویــژه کشــور چیــن و تمهیــدات 
اندیشیده شــده در فولاد مبارکه در این زمینه اضافه کــرد: در این زمینه 
وزارت صمت باید تمهیداتی بیندیشد. ما نمی توانیم اقدامی انجام دهیم. 
تنها می توانیم تحلیل بازارهای جهانی و داخلی را منتقل کنیم؛ اما آنچه 
باید به آن توجه داشت این است که نه تنها فولاد مبارکه، بلکه بسیاری از 
صنایع فولادی دیگر برای تولید ورق های فولادی که امروز از خارج وارد 
می شود برنامه ریزی و ســرمایه گذاری کرده اند. با توجه به ظرفیت های 
ایجادشده، ما نیازی به واردات نداریم؛ با وجود این، هم سال گذشته و 
هم امســال روند واردات ورق های فولادی صعودی بــود و طی چند ماه 
اخیر نیــز واردات ورق ادامه یافته که این شــرایط بــه تولیدکنندگان ورق 
به ویژه ورق ســرد، گالوانیزه، رنگــی و قلع اندود آســیب وارد می کند. همه 
کشورها در چنین مواقعی که قیمت های بازار جهانی کاهش می یابد برای 
جلوگیری از دامپینگ، اقدامات پیشگیرانه ای اتخاذ می کنند. ما نیز باید 
هوشمندانه و هدفمند جهت گیری  کنیم و امیدواریم وزارت صمت این 

اتفاق را رقم بزند.
ثبات در قوانین و رویه های صادرات فولاد ضروری 

است
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه در پاســخ به ســؤال خبرنــگاری مبنی بر 
برنامه های فولاد مبارکه برای ورود به بازارهای جهانی اظهار کرد: صادرات 
در صنعت فولاد یک بحث بسیار جدی اســت. در حال حاضر در کشور 
حدود ۵۰ میلیون تن ظرفیت نصب شده داریم، ۳۲ میلیون تومان فولاد 
تولید می کنیم و میزان مصرف داخلی فولاد نیز حدود ۲۰ میلیون تن است. 
تلاش ما نیز رفع ناترازی هاست؛ ازاین رو باید صادرات را هم در زمینه رفع 
گلوگاه ها و هم سوق دادن تولید به سمت محصولاتی که امکان صادرات 

داشته باشند، جدی بگیریم.
وی بـا بیان اینکـه با رفـع گلوگاه ها رسـیدن به تولیـد ۴۰ میلیـون تن تولید 
فـولاد کار سـختی نیسـت، ادامـه داد: حـدود ۱۵ تـا ۲۰ میلیـون تـن از ایـن 
مقدار باید صادر شـود؛ این در حالی اسـت که نه بنادر و نه خطوط ریلی 
و جـاده ای، ظرفیـت لازم بـرای ایـن میـزان صـادرات را ندارنـد. بازارهـای 
صادراتی نیز یک مرتبه باز نمی شـود. شرایط تحریمی نیز هسـت. با این 
همه اولین چیـزی که باید بـه آن توجه داشـته باشـیم ثبـات در قوانین و 

رویه هاسـت.
 طیب نیا با بیان اینکه برای توسعه صادرات به اعتمادسازی در بازارهای 
صادراتی نیاز است، گفت: باید قوانین و شرایط برای صادرات مهیا شود؛ 
بنابراین می طلبــد کــه هــم صادرکننــدگان در بازاریابــی و هــم دولت در 
رویه های مرتبط با صادرات، ثبات داشــته باشــد تا بتوانیم برنامه ریزی 
کنیم. قطعاً یک مرتبه نمی توان وارد بازار شد. برای ورود به بازار باید چند 
ســال کار کنیم و این اتفاقات در مجموعه ای مانند فــولاد مبارکه افتاده 
اســت و برای حفظ بازارهایمان نیــاز به ثبــات داریم. فــولاد مبارکه برای 
که هــم کیفیــت لازم و هم  صــادرات در حال حاضر مشــکلی نــدارد؛ چرا

بازارهای هدف را دارد.
مدیرعامل فــولاد مبارکه در خصوص آخریــن وضعیت پروژه نــورد گرم ۲ 
گفت: این پروژه در حال حاضر دارای ۳۴ تا ۳۵ درصد پیشرفت است. در 
واقع ابرپروژه نورد گرم ۲ پروژه سنگین و بزرگی است. قیمت ها دائم در حال 
تغییر است، تجهیزات موردنیاز این پروژه سنگین و مهم هستند و شرایط 
اقتصادی متغیر، ما را با چالش هایی مواجه کرده است؛ اما مصممیم که 
این پروژه هرچه زودتر به پایان برسد و امیدواریم که تا دو سال آینده از آن 

بهره برداری کنیم.
فولاد مبارکه؛ تنها شرکت فولادی کشور با افزایش 

سودآوری در ۶ ماه اول سال
طیب نیـا در پاسـخ بـه سـؤال خبرنـگاری در خصـوص سـودآوری فـولاد 

مبارکـه اظهـار کـرد: در نیمـه اول سـال جـاری بیـن شـرکت های فـولادی، 
تنها شرکت فولاد مبارکه اسـت که ۱۴.۷ درصد افزایش سـودآوری داشته 
اسـت؛ ایـن در حالـی اسـت کـه از بزرگ تریـن شـرکت های فـولادی بعـد از 
فولاد مبارکـه تا شـرکت های کوچـک در ایـن حـوزه همه ۶۰ تـا هـزار درصد 
نسـبت به مدت مشـابه سـال گذشـته کاهـش سـودآوری داشـتند و این 
امـر بـه دلیـل قطعی هـای بـرق بـود. علـت موفقیـت فـولاد مبارکـه در این 
زمینـه راه انـدازی نیـروگاه سـیکل ترکیبـی بـود. بایـد توجـه داشـت کـه دو 
سـال گذشـته سـهام داران مـا در مجمـع، مـا را بـه دلیـل سـرمایه گذاری 
در نیـروگاه خورشـیدی و نیـروگاه زیـر ترکیبـی سـرزنش می کردنـد و ایـن 
در حالی اسـت کـه امـروز به دلیـل تضمیـن سـودآوری فـولاد مبارکـه مورد 

تشـویق قـرار گرفتیـم.
استراتژی ما سودآوری فولاد مبارکه را طی دهه های بعد 

تضمین خواهد کرد
وی تصریح کرد: امروز به عنوان یک کارشناس توصیه می کنم که در حوزه 
که در کشــور با ناترازی انرژی  انرژی خورشیدی سرمایه گذاری شود؛ چرا
مواجهیم و روزبه روز قیمــت انرژی افزایش می یابد؛ پس ســرمایه گذاری 
در بخش انرژی سرمایه گذاری خوبی خواهد بود، ریسک ندارد و بازدهی 

کوتاه مدتی نیز خواهد داشت.
مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه ابــراز کــرد: ایــن ســرمایه گذاری ها 
نه تنها تضمین کننده پایــداری فــولاد مبارکه اســت، بلکه هرکــدام خود 
ســرمایه گذاری پایدار و ســودآوری محســوب می شــود، امروز نــگاه ما به 
فولاد مبارکــه صرفاً نــگاه فولادی نیســت؛ نگاه مــا هلدینگی اســت که با 
سرمایه گذاری های هدفمند در کسب وکارهای مرتبط فعالیت خواهد 

داشت.
وی با بیان اینکه هدف گذاری ما کسب درآمد ۲۰ درصدی از کسب وکارهای 
نوین است، تصریح کرد: در حقیقت اعتقاد ما این است که استراتژی ما 

باید سودآوری فولاد مبارکه را طی دهه های بعد تضمین کند.
فاز اول انتقال آب دریا در صورت تأمین اعتبار تا دو ماه 

آینده بهره برداری
وی در پاســخ به ســؤال خبرنــگاری در خصــوص آخرین وضعیــت پروژه 
انتقال آب دریــا به اصفهان گفــت: کل این طرح ۱۰۰۰ کیلومتر اســت و در 
کنــار آن تجهیــزات آب شــیرین کن و پمپ های انتقــال آب نیز اســتفاده 
خواهد شد. برای فاز ۱ نیاز به ۷۳۰ کیلومتر لوله گذاری داریم که۹۵ درصد 
از این میزان تقریباً انجام شده است. چند ده کیلومتر از طرف سیرجان و 
همچنین لوله گذاری های فرعی درون استان به سمت صنایع مانده که 

در حال انجام است.
طیب نیـا تصریـح کـرد: بـرای انتقـال آب بـه اسـتان تنهـا ۳۰ تـا ۴۰ کیلومتـر 
باقیمانده اسـت کـه طی یـک تـا دو هفتـه انجـام لوله گـذاری امکان پذیر 
، فـاز ۱ ایـن پـروژه تـا دو مـاه آینـده قابـل  اسـت. در صـورت تأمیـن اعتبـار
بهره بـرداری اسـت؛ امـا فـاز ۲ آن کـه مربـوط بـه آب شـیرین کن ها و 
لوله گـذاری از سـیرجان تـا بنـدر سـیریک اسـت بایـد بعـد از فـاز ۱ شـروع 
شـود که خـود پـروژه سـنگینی اسـت و بایـد از ۷۰ میلیـون بـه ۲۰۰ میلیون 

مترمکعـب برسـیم.
۲۲۰ پروژه فعال فولاد مبارکه در سطح کشور در حال 

اجراست
وی در پاســخ بــه ســؤال دیگــری مبنــی بــر برنامــه فــولاد مبارکــه بــرای 
ســرمایه گذاری در پایین دســت نیز گفت: در پایین دســت فرصت های 
سرمایه گذاری زیادی وجود دارد. در واقع ما این کار را آغاز کرده ایم. تا دو 
سال پیش فولاد مبارکه تا تولید محصولات فولادی حضور داشت؛ اما امروز 
کز خدماتی، در لوله سازی و صنایعی که دیگران کمتر  به آن وارد  علاوه بر مرا
شده اند ورود کرده ایم. البته در حال حاضر سبد سرمایه گذاری ما کامل 
اســت و بیش از ۲۲۰ پروژه در جای جای کشــور در حال اجراست و قطعاً 
توسعه های فولادی ما کنار آب دریا در هرمزگان برنامه ریزی شده است و 
هر وقت بخواهیم شروع کنیم و ادامه دهیم، تولید فولاد را در هرمزگان رقم 
می زنیم؛ اما سایر سرمایه گذاری ها بر اساس طرح های آمایش سرزمینی 

انجام می شود.
رسانه ها نسبت به امیدآفرینی دستاوردهای فولاد 

مبارکه مسئولیت دارند
وی در پاسخ به سـؤال خبرنگاری مبنی بر اینکه فولاد مبارکه از ابتدای 
سـال جاری چه اقداماتـی در زمینـه امیدآفرینـی انجـام داده و در حوزه 
جهـاد تبییـن چـه فعالیت هایـی داشـته، گفـت: بخشـی را کـه مـا بایـد 
اتفاقات خوب رقم بزنیم و خبر امیدآفرین تولید کنیم انجـام داده ایم؛ 
فـاز اول نیـروگاه خورشـیدی را وارد مـدار کردیـم؛ در حـوزه مسـئولیت 
اجتماعی کارهـای خوبـی را انجـام داده ایم؛ توانمندسـازی و مشـارکت 
همه ذی نفعان را در حوزه مسـئولیت اجتماعی رقم زده ایم؛ در بخش 
بومی سـازی بـه ۹۰ درصـد تولیـد داخـل رسـیده ایم و بسـیاری اقدامات 
دیگـر کـه بایـد اطلاع رسـانی شـود و در ایـن زمینـه رسـانه ها در کنـار مـا 

مسـئولیت دارند. 

 خـبــــــــــــــــــر      

داد؛ کسبچندیندستاوردتاپایانسالخبر نشستخبریبیستویکمیننمایشگاهایرانمتافواز مدیرعاملفولادمبارکهدر

محمدیاسر طیب نیا ، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

محمدحسن عرفانیان
 مجری طرح فولاد مبارکه

فولاد مبارکه یک صنعتِ صنعت ساز و باعث 

رشد پایدار کشور است

 بازدید از سالن فولاد مبارکه

 در نمایشگاه متافو 

برایم بسیار آموزنده بود 

مدیرعامل شـرکت ملی فـولاد از طرح این شـرکت برای 
اسـتف محمدحسـن عرفانیان، مجـری طرح فـولاد مبارکـه در 
دوران ساخت در حاشیه بازدید از بیست ویکمین نمایشگاه 
ایران متافـو اظهـار کـرد: مـا در دوران سـاخت فـولاد مبارکـه بـر 
اساس مطالعات جهانی به این نتیجه رسیدیم که در جهان 
دو نوع اسـتفاده از فولاد صورت می گیـرد؛ اول اینکه فولاد یک 
صنعـتِ صنعت سـاز اسـت و بـرای صنعتـی شـدن کشـور بایـد 
صنعت فولاد توسـعه پیدا کند؛ دوم اینکـه این صنعت باعث 
رشد پایدار کشور خواهد شد و وجود این صنعت باعث حل 
شـدن مشـکل اشـتغال زایی، توسـعه زیرسـاخت ها و تأمیـن 

نیازهای اساسی یک منطقه می شود.
وی اظهار داشـت: همان گونه که می دانیم با ورود صنعت فولاد 
به مناطق مختلف و حتی مناطق محروم کشور، شرایطی ایجاد 
می شـود کـه مسـائل مختلفـی نظیـر اشـتغال و معیشـت، آب، 
گاز و تأمیـن زیرسـاخت های ریلـی و جـاده ای مـردم آن مناطـق 
نیـز به خودی خـود حـل می شـود و ازایـن روز اسـت کـه فـولاد 
همان گونه که در قرآن آمده اسـت، صنعتی اسـت که بـرای مردم 

منافـع بسـیاری دارد و ابـزار اقامـه قسـط اسـت.
عرفانیان تصریـح کـرد: فـولاد مبارکه نیـز با ایـن رویکـرد که ابـزاری 
برای اقامه قسـط باشد تشکیل شـد و این مسـئولیت را بر عهده 
گرفت که به صنعت کشـور، به وزارتخانـه، به قوانین و به سـازمان 
کنـون شـاهد ایـن  برنامـه خـط بدهـد، نـه اینکـه خـط بگیـرد و ا
هستیم که این شرکت با خودتأمینی، خود را پایدار کرده است و 
مسـئولیت ذاتی خود را که ابـزاری برای اقامه قسـط باشـد انجام 

می دهـد. امیدواریـم همچنـان در این مسـیر موفق باشـد.
وی گفـت: علـم از دانشـگاه وارد جامعـه می شـود و تجربـه از 
جامعـه وارد دانشـگاه. بـرای صنعتی شـدن کشـور باید بـه این 
امر توجه داشت. نقشـه راه صنعتی شـدن برای فولاد مبارکه از 
این قرار بود که در کنار دانشگاه صنعتی اصفهان، یک شهرک 
علمی و تحقیقاتـی راه اندازی شـود و همـه صنـوف در این مرکز 
تحقیقاتی علم خود را تبدیل به تکنولوژی کنند. در این راستا 
به مـرور شـرکت های دانش بنیان شـکل گرفت و محصولاتـی را 
تولیـد کردنـد، امـا در خصـوص فـروش محصـول دچار مشـکل 
شـدند. بنابرایـن بایـد بسـتر ورود دانش بنیان هـا بـه صنعـت 
کـه خوشـبختانه صنـدوق سـرمایه گذاری  تقویـت می شـد 
خطرپذیـر فـولاد مبارکـه )MSTID FUND( در ایـن زمینـه 
اقدامات خوبی انجام داده و امیدواریم سایر صنایع نیز از این 

مجموعـه الگـو بگیرند.

 مجری طرح فولاد مبارکه در دوران ساخت:

سفیر مالزی در ایران: 

خیری عمر
سفیر مالزی در ایران

 خیری عمر، سفیر مالزی در ایران در حاشیه بازدید از سالن 
اختصاصــی گــروه فــولاد مبارکــه در بیســت ویکمین نمایشــگاه 
ایران متافو گفت: امروز بازدیدی از سالن فولاد مبارکه در نمایشگاه 
داشتم که برایم بسیار آموزنده بود. به نظر من هر کسی بخواهد در 
حوزه صنعت فولاد فعالیت کند، باید حتماً به فولاد مبارکه بیاید. 
ایران و مالزی مــراودات ابتدایی دارند، اما امکانــات زیادی برای 
توســعه مراودات وجــود دارد و بایــد فعالیت تجاری بیــن ایران و 

مالزی شکل بگیرد.
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

شرکای  و  مبارکه  فولاد  شرکت  مشترک  نشست   
کسب وکار در حوزه صنایع نوردی و تولیدکنندگان 
محصولات پوششی با حضور محمدیاسر طیب نیا 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، رضا حیدری معاون فروش این 
شرکت و مدیران عامل تمام شرکت های نوردکار کشور در حاشیه 
بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو روز یک شنبه 4 

آذرماه، برگزار شد.
گیر و  تعریف برنامه های جامع و مدون برای ارتباط فرا

همه جانبه با مشتریان فولاد مبارکه
به گزارش خبرنگار ایراسین، رضا حیدری، معاون فروش و بازاریابی 
شرکت فولاد مبارکه در این نشست با بیان اینکه در پایان سال گذشته 
گیر و  برنامه های جامع و مدونی را برای سال ۱۴۰۳  با هدف ارتباط فرا
همه جانبه با مشتریان فولاد مبارکه تعریف کردیم، اظهار کرد: دغدغه 
مشتریان ما فقط از جنس قیمت و شرایط پرداخت نیست، بیشتر 
آن ها دغدغه فنی دارند و برای توسعه محصول نیاز دارند با فولاد مبارکه 

ارتباط برقرار کنند.
وی گفت: ما تلاش کردیم با همه مشتریان و رسته های مختلف صنوف 
ارتباط برقرار کنیم و این نشست هم راستا با نشست هایی بود که با دیگر 

مشتریان خود داشتیم.
معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه گفت: خوشبختانه این 
شرکت در حال حاضر جمع زیادی از مشتریان را جذب خود کرده که 
یکی از این رسته ها نوردکاران هستند که بخش زیادی از مشتریان فولاد 

مبارکه را تشکیل می دهند.
حیدری تصریح کرد: در این نشست مدیران عامل شرکت های نوردکار 
دغدغه های خود را مطرح کردند و امیدوارم که در روزها و ماه های آینده، 

نتایج این نشست به خوبی مشخص شود.
وی افزود: طی یک سال گذشته با توجه به رکود بازار، فولاد مبارکه تلاش 
کرده به صورت همه جانبه  از همه مشتریان خود، به خصوص نوردکاران، 

حمایت  کند.

سید رسول خلیفه سلطانی، دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:
نقشی که باید صنعت فولاد خواسته شود پیش قدم شدن در 

توسعه میادین گازی است

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در حاشیه نشست شرکت فولاد 
مبارکه و شرکای کسب وکار در حوزه صنایع نوردی و تولیدکنندگان 
محصولات پوششی گفت: فولاد کالایی است که چند برابر نیاز داخل 
تولید می شود و هرچند در مورد ورق هنوز به اشباع نرسیده ایم، اما با 
توجه به طرح های در حال راه اندازی، در این زمینه هم عرضه بیش از 

تقاضا در کشور است.

سـید رسـول خلیفه سـلطانی در ادامـه افـزود: وقتـی به چنین شـرایطی 
می رسـیم فولاد نبایـد کالای تنظیـم بازاری باشـد. چند سـالی اسـت که 
این بحث مطرح  شـده، اما متأسـفانه در قیدوبند مقررات تنظیم بازار، 
دسـت وپای فـولاد بسـته اسـت. بـا توجـه بـه اینکـه فـولاد موتـور توسـعه 
گر همچنان انتظار داشـته باشـیم کـه قیمـت آن را پایین  کشـور اسـت، ا
نگه داریـم و ایـن را شـاخصه کنتـرل قیمت هـا تلقـی کنیـم، بـه لحـاظ 
اقتصادی کار درستی نکرده ایم. متأسـفانه در هر دو حوزه فروش ریالی 
و فـروش ارزی فـولاد را مهـار می کنند و این مسـئله به مـرور بدنه صنعت 
را لاغـر می کنـد و لاغـر شـدن فـولاد بـه معنـی متوقـف شـدن طرح هـای 

توسـعه آن اسـت. 
وی با اشاره به ارزآوری صنعت فولاد گفت: در حال حاضر، فولاد حدود 8 
میلیارد دلار ارز وارد کشور می کند و به جز فولاد و پتروشیمی، هیچ حوزه 

اقتصادی این ارزآوری را ندارد. 
گفـت: درواقـع، فـولاد روی پـای خـود ایسـتاده  خلیفه سـلطانی 
گـر اجـازه دهنـد تـا مسـیر خـود را طـی کنـد،  اسـت و ادعـا می کنـد کـه ا
ایـن میـزان 8 میلیـارد دلار ارزآوری را بـه ۱۵ میلیـارد دلار خواهـد 
رسـاند. پـس چـرا تـوان ایـن صنعـت را از او می گیریـم. صنعـت فـولاد 
در توسـعه زیرسـاخت های کشـور مشـارکت جـدی را بـر عهـده  گرفتـه 
، در زمینـه بـرق گازی، بـرق خورشـیدی، بـرق بـادی  و درحال حاضـر
 ، پیشتاز است و این رسـالت بزرگی اسـت. در توسـعه منابع آب کشور
فولاد و صنایع معدنی هسـتند که آب شیرین شـده از خلیج فـارس را 

بـه شـهرهای کویـری کشـور می رسـانند. 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در مورد انتظارات از صنعت فولاد 
اذعان داشت: ازجمله انتظاراتی که باید از فولاد داشته باشیم این است 
که فولاد باید در توسعه میادین گازی کشور پیش قدم شود. یعنی بخش 
خصوصی از طریق فولاد و پتروشیمی می تواند پیش قدم شود تا بخش 
خصوصی وارد حوزه استحصال گاز گردد. درواقع، تا ابد نمی توان توقع 
داشت تا دولت منابع گازی کشور را استخراج کند. درحال حاضر، حدود 
8۰ کشور در حال استخراج گاز هستند که همگی با بخش خصوصی 
همکاری می کنند.  امروزه در کشور ما میادین متعددی وجود دارد که 

گذار شود. باید به بخش خصوصی وا
وی در خصوص لزوم تغییر رویه دولت در زمینه صنعت فولاد گفت: دولت 
باید فولاد را در مناسبات تجاری و بازرگانی داخلی و خارجی رها کند و 
اجازه دهد تا به راه خود برود و از تحولات شگرفی که این صنعت و صنایع 

مشابه در توسعه زیرساخت ها ایجاد می کنند بهره ببرد. 
خلیفه سلطانی در پایان گفت: در زمینه برق، کارهایی شروع شده و 
در صنعت گاز نیز باید حرکتی آغاز شود و شرکت های بزرگ فولادی و 
پتروشیمی کنسرسیوم هایی در این زمینه شکل دهند. همان طور که 
این اتفاق در حوزه آب هم رخ داده است. باید در حوزه توسعه منابع 

گازی مشابه حوزه های برق و آب مسیر را باز کنیم.

مدیرعامل فولاد دشتستان مطرح کرد:
نهایت همکاری فولاد مبارکه برای تأمین مواد اولیه فولاد 

دشتستان

مدیرعامل فولاد دشتستان، در حاشیه نشست مشترک شرکت فولاد 
مبارکه و شرکای کسب وکار در حوزه صنایع نوردی و تولیدکنندگان 
محصولات پوششی گفت: شرکت فولاد مبارکه مواد اولیه موردنیاز فولاد 
دشتستان را تأمین می کند و این شرکت نهایت همکاری را برای تأمین 
مواد اولیه با ما داشته است؛ اما ما با توجه به حجم تولیدات خود با 
محدودیت سهمیه مواجهیم و برای حل این چالش، نیازمند همکاری 

بیشتر سازمان صمت با فولاد مبارکه هستیم.
عباسعلی ناصحی در ادامه ضمن مطرح کردن ظرفیت بیش از ۱.۵ 
میلیون تنی سه خط شرکت، سهمیه فولاد دشتستان را بسیار پایین 
ک قراردادن فقط فروش بورس برای ارائه  دانست و گفت: بحث ملا
سهمیه صحیح نیست و با توجه به ارائه کالا در بازار آزاد به قیمت عادلانه 
کتور رسمی و روند مالیاتی، در صورت عدم فروش محصول  و ارائه فا
ک سهمیه ها باشد و ما  ارائه شده در بورس، باید میزان فروش واقعی ملا
درخواست می کنیم که در بحث سهمیه های شرکت فولاد دشتستان 

تجدیدنظری صورت گیرد.
وی در پایان ضمن اشاره به اشتغال ۶۵۰ نفری شرکت با وجود شرایطی 
مانند تحریم ها، محدودیت انـرژی و... گفت: توقع داریم کـه حداقل در 
بحث تأمیـن مـواد اولیه دغدغـه کمتـری داشـته باشـیم و در این راسـتا 
شـرکت فـولاد مبارکـه می توانـد بـا همـکاری و هماهنگـی وزارت صمـت 
در سـهمیه نـوردکاران تجدیدنظـر کنـد و از ایـن راه کمـک شـایانی بـه ما 

برسـاند.

نایب رئیس هیئت عامل گروه صنعتی پارس ساختار:
 بخش نامه های داخلی بیش از تحریم ها به صنعت فولاد 

ضربه زده است

 نوید نواده اباذر، نایب رئیس هیئت عامل گروه صنعتی پارس ساختار در 
حاشیه این نشست مشترک گفت: تجربه تعامل ما با شرکت فولاد مبارکه 
که  تجربه ای بسیار عالی بوده است. این شرکت افتخار ملی است؛ چرا
صنعت فولاد پیشران صنعت کشور و فولاد مبارکه پیشران صنعت فولاد 

است و پیشرفت این شرکت باعث پیشرفت کل صنعت کشور می شود.
غ از  وی افزود: در خصوص مشکلات صنعت فولاد باید بگویم فار
مشکلات زیرساختی، بخش نامه های داخلی بیش از تحریم ها کمر فولاد 
کشور را شکسته و کاهش صادرات فولاد را به همراه داشته و همین امر 

بزرگ ترین مشکل صنعت فولاد است.

رضا حیدری
 معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه

عباسعلی ناصحی
مدیرعامل فولاد دشتستان

 نوید نواده اباذر
 نایب رئیس هیئت عامل گروه صنعتی پارس ساختار

نشست مشترک شرکت فولاد مبارکه و شرکای کسب وکار در 
حوزه صنایع نوردی و تولیدکنندگان محصولات پوششی

مدیرعاملفولادمبارکهبرگزارشد؛ باحضور

انجمن جهانی فولاد پیش بینی می کند تقاضای جهانی 
فولاد در ســال 2۰24 با کاهش ۰.۹ درصدی همراه باشد، اما در 
سال 2۰2۵ با رشد ۱.2 درصدی بهبود یابد. ضعف اقتصادی در 
چین و کشــورهای توســعه یافته همچنان مانع رشــد اســت، 
درحالی که هند و اقتصادهای نوظهور محرکان اصلی رشد باقی 
ک چیــن، ســرمایه گذاری در  می ماننــد. بهبــود بــازار امــلا
زیرســاخت ها و کاهش تنش های مالی از عوامــل کلیدی در 

چشم انداز مثبت سال 2۰2۵ هستند.
به گزارش خبرنگار فــولاد و به نقل از آرتان پــرس، انجمن جهانی 
فولاد به تازگی به روزرسانی چشم انداز کوتاه مدت )SRO( خود را 
برای سال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ منتشر کرده است. طبق پیش بینی 
این انجمن، تقاضــای جهانی فولاد در ســال ۲۰۲۴ بــا کاهش ۰.۹ 
درصدی به ۱, ۷۵۱ میلیون تن خواهد رســید. بااین حال، پس از 
سه سال افت تقاضا، انتظار می رود که در سال ۲۰۲۵ شاهد بهبود 
گســترده ای در تقاضــای فــولاد به جز چیــن باشــیم. پیش بینی 
می شود تقاضای جهانی فولاد در سال ۲۰۲۵ با رشد ۱.۲ درصدی 

به ۱, ۷۷۲ میلیون تن برسد.
چشم انداز تقاضای فولاد در سال های ۲۰۲۴ و 

۲۰۲۵
، مدیرعامـل انجمـن فـولاد آلمـان و رئیـس  مارتیـن تویرینگـر
کمیتـه اقتصـادی انجمـن جهانـی فـولاد، دراین بـاره گفـت: 
سـال ۲۰۲۴ سـال سـختی بـرای تقاضـای جهانـی فـولاد بـوده 
اسـت، زیـرا بخـش تولیـد جهانـی بـا چالش هایـی همچـون 
کاهـش قـدرت خریـد خانوارهـا، سیاسـت های پولـی انقباضی 
شـدید و افزایـش نـا اطمینانی هـای ژئوپلیتیکـی مواجـه بـوده 
اسـت. ضعـف مـداوم در ساخت وسـاز مسـکونی نیـز که ناشـی 
از محدودیت هـای مالـی و هزینه هـای بالاسـت، بـه کاهـش 

تقاضـای فـولاد دامـن زده اسـت.
کاهش پیش بینی تقاضای فولاد در اکثر 

اقتصادهای بزرگ
وی افزود: چشــم انداز تقاضای فولاد در ســال ۲۰۲۴ برای بیشــتر 
اقتصادهای بزرگ، ازجمله چین، با کاهش قابل توجهی مواجه 
شده اســت. در مقابل، انتظار می رود هند با رشد قوی تقاضا در 
سال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ به مسیر خود ادامه دهد. سایر اقتصادهای 
بزرگ درحال توسعه نیز پس از رکود سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳، بهبود 

تقاضای فولاد را در سال ۲۰۲۴ تجربه خواهند کرد.
چشم انداز تقاضای فولاد در چین

ک و مســتغلات چین همچنان تأثیر منفی  ضعف در بخش املا
بر تقاضای فولاد این کشــور خواهد داشت. پیش بینی می شود 
تقاضای فولاد چین در سال ۲۰۲۴ با کاهش ۳ درصدی و در سال 
۲۰۲۵ با افت ۱ درصدی مواجه شود. بااین حال، احتمال افزایش 
حمایت های دولت از اقتصاد واقعی می تواند چشــم انداز ســال 

۲۰۲۵ را بهبود بخشد.
رشد تقاضای فولاد در کشورهای درحال توسعه 

)به جز چین(
 انتظار می رود تقاضای فولاد در کشورهای درحال توسعه در سال 
۲۰۲۴ با رشــد ۳.۵ درصــدی و در ســال ۲۰۲۵ با رشــد ۴.۲ درصدی 
همراه باشد. این رشد عمدتاً به واسطه توسعه قوی هند و بهبود 

اقتصادی سایر کشورهای درحال توسعه است.
هند؛ محرک اصلی رشد تقاضای فولاد جهانی

هنــد همچنــان محــرک اصلــی رشــد تقاضــای فــولاد جهانــی 
اســت و پیش بینی می شــود طی ســال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ شــاهد 
رشــد 8 درصــدی تقاضــای فــولاد باشــد. ایــن افزایــش ناشــی از 
رشــد همه جانبــه در بخش هــای مصرف کننــده فــولاد، به ویــژه 

سرمایه گذاری های قوی در زیرساخت ها است.
روند تقاضای فولاد در کشورهای توسعه یافته

در اقتصادهای توسعه یافته، انتظار می رود تقاضای فولاد در سال 
۲۰۲۴ با کاهش ۲ درصدی همراه باشد. این کاهش عمدتاً به دلیل 
رکود در کشورهای بزرگی همچون ایالات متحده، ژاپن، کره جنوبی 
و آلمان است. بااین حال، پیش بینی می شود در سال ۲۰۲۵ رشد 
۱.۹ درصدی در تقاضای فولاد این کشورها رقم بخورد. این رشد 
به ویژه از بهبود تقاضای فولاد در اتحادیه اروپا و بهبود نسبی در 

ایالات متحده و ژاپن ناشی می شود.
کاهش فعالیت تولید جهانی در سال ۲۰۲۴

بخش تولید جهانی در سال ۲۰۲۴ با کاهش فعالیت مواجه شده 
است. عوامل اصلی این رکود عبارت اند از: هزینه های بالا و نبود 
اطمینانی اقتصادی؛  شرایط مالی سخت گیرانه؛  کاهش قدرت 

خرید خانوارها؛ فرصت های بهبود در سال ۲۰۲۵.
باوجوداین چالش ها، دلایل خوش بینی محتاطانه برای بهبود 
تولید جهانی در سال ۲۰۲۵ وجود دارد. بهبود شرایط مالی، افزایش 
تقاضای معوق و رشــد درآمــد واقعی در مناطقــی مانند منطقه 
یورو و ژاپن می توانند به رشد سرمایه گذاری و مصرف خصوصی و 

درنتیجه بهبود تولید جهانی کمک کنند.
چشم انداز کلی صنعت فولاد در آینده نزدیک

درحالی که سال ۲۰۲۴ یک سال چالش برانگیز برای صنعت فولاد 
بـه شـمار مـی رود، پیش بینی هـا بـرای سـال ۲۰۲۵ نشـان دهنده 
بهبود نسـبی تقاضـای جهانـی فـولاد اسـت. رشـد قـوی در هند و 
سایر اقتصادهای درحال توسعه، به همراه بهبود در اقتصادهای 

پیشـرفته، عواملی کلیدی در شـکل گیری این روند هستند. 
ک چیـن، تنظیمـات  توجـه بـه عوامـل مؤثـر بـر تثبیـت بـازار امـلا
نرخ بهره و سـرمایه گذاری های زیرسـاختی در حوزه های کاهش 
کربن و تحـول دیجیتـال نیز نقشـی حیاتـی در تعیین چشـم انداز 

تقاضـای فـولاد طـی سـال های آتـی خواهـد داشـت.

بررسی چشم انداز جهانی 

تقاضای فولاد

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

سید رسول خلیفه سلطانی
 دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

به گزارش خبرنگار ایراسین، سامانه مانیتورینگ 
محمدیاسر  حضور  با   )IrisaEYEs( ایریساآیز 
در  مبارکه  فولاد  شرکت  مدیرعامل  طیب نیا، 
بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالوژی )ایران متافو( رونمایی 

شد.
ســامانه مانیتورینــگ دیتاســنتر ایریســاآیز بــه همــت متخصصــان 
کامــلاً  کســب وکار شــبکه و زیرســاخت شــرکت ایریســا و به صــورت 
بومی سازی شــده بــا مهندســی معکــوس بــرای نخســتین بــار در کشــور 

تولیــد شــده اســت.
این دستگاه دما و رطوبت داخل رک ها، نشتی ها و اتفاقات و خرابی های 
ناشی از نشت آب داخل دیتاسنتر را مانیتور و هشدارهایی تولید می کند 
گوار بعدی  و در اختیار کارشناسان قرار می دهد تا از وقوع اتفاقات نا

جلوگیری کند.
سیســتم مانیتورینــگ تولیدشــده در شــرکت ایریســا می توانــد اتفاقــات 
قطعــی بــرق و افزایــش دمــای داخــل سیســتم بــر اســاس قطــع شــدن 

کولینگ هــا را نیــز پیش بینــی کنــد.

رونمایی از محصول ایریساآیز )IrisaEYEs(  در بیست ویکمین نمایشگاه ایران متافو
مدیرعاملفولادمبارکهانجامشد؛ باحضور
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خبر  کوتاه

شما و فولاد

 خـبــــــــــــــــــر      

معــاون بهره بــرداری شــرکت فــولاد مبارکــه در پنــل 
تخصصی »اقتصاد چرخشــی« به بررســی اقدامات 
و پیشــرفت های فولاد مبارکه در زمینــه تولید پایدار 
و کاهــش انتشــار کربــن پرداخت و اظهــار کــرد: این شــرکت در حال 
پیاده سازی واقعی مفهوم اقتصاد چرخشی است و اقدامات عملی 
در این زمینــه انجــام داده و در این زمینــه هدف گذاری بــرای کاهش 

ضایعات فلزی را در برنامه دارد.
غلامرضا سلیمی اظهار کرد: این امر هنوز در مراحل ابتدایی است و نیاز 
به یک نقشه راه کامل دارد. فولاد مبارکه به عنوان شرکتی پیشرو در این 
زمینه فعالیت دارد و با درک مفهوم تولید ســبز، اقداماتی در این راســتا 

انجام داده است.
وی ادامه داد: ازجمله اقدامات مهم در این زمینه می توان به راه اندازی 
نیروگاه خورشیدی با ظرفیت اولیه ۲۰ مگاوات اشاره کرد که تا پایان سال 
به بالای ۱۰۰ مگاوات خواهد رســید. همچنین، در فرایند تولید فولاد در 
این شرکت از کوره قوس استفاده می شود که نسبت به کوره بلند، کمترین 

میزان انتشار کربن را دارد. 
سلیمی افزود: فولاد مبارکه در حال پیاده ســازی واقعی مفهوم اقتصاد 
چرخشی است و اقدامات عملی در این زمینه انجام داده است. به عنوان 
مثال، اســتفاده از ســرباره در آســفالت جاده ها کــه می تواند بــه افزایش 
ماندگاری رنگ و کاهش حوادث کمک کند. هدف گذاری برای کاهش 

ضایعات فلزی نیز از دیگر برنامه های فولاد مبارکه است.
 وی با بیان اینکه ایــن اقدامات نشــان دهنده یک باور واقعــی در فولاد 
کید کرد: در  مبارکه برای خلق آینده ای بهتر است و نه تنها یک شعار، تأ
دو ســه ســال اخیر، با وجود چالش ها، توانســته ایم به تولیدات تجاری 
کنون، با بهبود نظام های مدیریتی و کنترلی، عملیات تولید  دست یابیم. ا
به گونه ای پیش می رود که ظرفیت های کمّی به طور کامل پوشش داده 
می شوند. دغدغه های جدید شامل کاهش مصرف مواد اولیه و منابع 

انرژی برای افزایش سود و بهبود کیفیت محصولات است.
فولاد مبارکه عمل گرایانه به دنبال تحقق آینده بهتر است

معاون بهره برداری فولاد مبارکه نیز در حاشیه نمایشگاه متافو نیز گفت: 
خلق آینده بهتر در فولاد مبارکه یک باور، تفکر و مفهوم پذیرفته شده  است 
که از زبان مدیران ارشد سازمان و به ویژه مدیرعامل شرکت بارها و بارها در 
مجامع و جلسات مختلف مطرح شده و فولاد مبارکه عمل گرایانه به دنبال 

تحقق آینده بهتر است.
وی تصریح کرد: امروز در بیســت ویکمین نمایشــگاه ایران متافو، فولاد 
که  مبارکه بهتر توانست این مفهوم را به مخاطبان خود عرضه کند؛ چرا
باید همــه را با خــود همــراه کنیم تــا این مفهــوم را با نــگاه ملی در کشــور 

پیاده سازی کنیم.
سلیمی در ادامه گفت: فولاد مبارکه در سال جاری نسبت به سال گذشته 
با چالش های جدی تر و شــدیدتری در زمینه تأمین منابع انرژی برق و 
گاز و آب و مواد اولیه مواجه بوده اســت؛ اما علی رغم این محدودیت ها، 
شرکت فولاد مبارکه اتفاقات خوبی را به ویژه در زمینه تولید رقم زده است؛ 
به گونه ای که در همــه نواحی تولیــدی از برنامه تولید جلوتر هســتیم و 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته نیز رشد داشته ایم. بدون تردید این 

موفقیت ها حاوی پیام های زیادی برای مخاطبان است.
 وی مهم ترین دلایل موفقیت ســودآوری فولاد مبارکه را داشتن زنجیره 
کاملــی از خطــوط تولیــد و همچنیــن همکارانی دانســت کــه در تمامی 
رده های ســازمان از تخصص و تعهد لازم برخوردارنــد و در حوزه تولید و 
نگهداری و نظام های مشارکتی تحولی و مدیریتی مشارکت ۹۰ درصدی 
دارند و گفت: در تمامی لایه های سازمانی، کارکنان فولاد مبارکه را دوست 
دارند و با تعلق خاطر به این شرکت، تمامی توان خود را به کار می بندند؛ 

ازاین رو دائماً شاهد رکوردشکنی، تحول و تعالی در این شرکت هستیم.
سلیمی خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه در سال جاری در کمیت و کیفیت 
تولید خبرهای خوبی بــه جامعه صنعتــی کشــور داد و در زمینه تأمین 
مواد اولیه، به ویژه با خرید ســهام اوپال، فــولاد مبارکه آماده پرواز شــد تا 
بتواند در آینــده در حوزه تولید بــا اطمینان خاطر بیشــتری به فعالیت 

خود ادامه دهد.
وی همچنین از آغاز بهره برداری نیروگاه خورشیدی که ۲۰ مگاوات آن در 
۳۰ مهرماه وارد شبکه شد به عنوان یکی دیگر از اخبار خوب و امیدبخشی 
نام برد که از طرف فولاد مبارکه به جامعه اطلاع رسانی شده است و گفت: 
این میزان برق به اندازه راه اندازی یک مگامدول است و چنانچه بتوانیم 
این عدد را به ۱۰۰ مگاوات افزایش دهیم، توانسته ایم برق موردنیاز یک 

کوره قوس الکتریکی را در زمان اوج مصرف و پیک برق تأمین کنیم.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه مشــارکت در پــروژه انتقــال آب از دریای 
عمان برای صنایع را  یکی دیگر از دستاوردهای  این شرکت دانست و گفت: 
ان شاءالله تا پایان سال آب صنایع استان از این حوزه تأمین خواهد شد.

وی در ادامه خاطرنشان کرد: در سال جاری فولاد مبارکه در زمینه های 
کمّــی و کیفی تولیــد و تأمیــن مــواد اولیــه و انــرژی و تنوع محصــولات به 
دســتاوردهای خوبی رســید و از این حیث الحمدلله اخبــار خوبی را به 

اطلاع جامعه رساند و امیدواریم این روند همچنان ادامه یابد.

مدیر تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه:
اقتصاد چرخشی یکی از اصلی ترین پیشــران های نوآوری و 

پایداری فولاد مبارکه است

شهرام عباســی، مدیر تحقیق و توســعه شــرکت فولاد مبارکه نیز در این 

نشست به تشــریح اقدامات و برنامه ریزی های فولاد مبارکه در راستای 
پیاده ســازی اقتصاد چرخشــی در صنعت فولاد و صنایع معدنی کشور 
پرداخت و با اشاره به تاریخچه مفهوم اقتصاد چرخشی گفت: این مفهوم 
از حدود ســال ۲۰۱8 در دنیــا جدی تر موردتوجه قرار گرفته اســت. فولاد 
مبارکه با کمک تیم های تخصصی و مشاوران خود، مطالعات بسیاری 
را آغــاز کــرده و در گام اول، ارزیابی ســطح بلوغ اقتصاد چرخشــی خود را 

انجام داده است.
وی به اهداف استراتژیک فولاد مبارکه تا سال ۱۴۱۰ اشاره کرد و افزود: این 
اهداف شــامل شــاخص های مربوط به اقتصاد چرخشــی و سبز بودن 

فولاد است.
عباســی از تشــکیل هفت کارگروه در این زمینــه خبر داد و گفــت: یکی از 
کوسیستم است. این کارگروه  مهم ترین آن ها کارگروه فرهنگ سازمان و ا

کوسیستم و تعریف منافع مشترک می پردازد. به تعامل با ذی نفعان ا
کوسیســتم نوآور با تشــکیل صندوق سرمایه گذاری  وی به تقویت یک ا
کیــد کــرد: اقتصــاد چرخشــی یکــی از اصلی تریــن  خطرپذیــر اشــاره و تأ
پیشران های نوآوری و پایداری فولاد مبارکه است که در قالب نقشه راه و 

سبد پروژه ها در حال برنامه ریزی و اجراست.
 مدیر تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه به بازنگری استراتژی نوآوری 
فولاد مبارکه و اهمیت اقتصاد چرخشــی به عنوان یکی از پیشــران های 
اصلی نوآوری و پایداری اشاره کرد و گفت: پیاده سازی نظام مند اقتصاد 
چرخشــی یــک پارادایــم جدیــد اســت و بــرای این منظــور، شناســایی 
ارزش هــای اســتراتژیک ضروری اســت تــا فرایندهــا، ســاختارها و منابع 

موردنیاز ایجاد شوند.
با حمایت رهبری سازمان یک تیم راهبری برای اقتصاد 

چرخشی تشکیل شده است
عباســی ادامه داد: رهبــری ســازمان از این تحــولات حمایــت می کند و 
یک تیم راهبری برای اقتصاد چرخشــی تشــکیل شــده است که شامل 
معاونــان در حوزه هــای اقتصــادی، مالی، ســرمایه انســانی و تکنولوژی 
است. این تیم با کمک مشــاوران، هفت کارگروه تشــکیل داده است که 
شامل کارگروه های فرهنگ سازمان، زنجیره ســبز، محصولات فولادی 
سبز، آلاینده ها و گازهای گلخانه ای، انرژی، آب و بازیافت و پسماند است. 
اولویت بندی پروژه ها انجام شده و مدیریت پسماند به عنوان ساده ترین 

و اثربخش ترین پروژه آغاز شده است.
وی اضافه کــرد: در حال حاضــر ۷۰ پــروژه نوآورانــه و توســعه ای در حوزه 
پسماند شناسایی و به مرحله بودجه بندی و تأمین منابع رسیده است. 
هدف این اســت که این پروژه ها با همکاری و پیگیــری تیم مدیریت به 
اجرا درآیند و فولاد مبارکه به طور عملیاتی در تمامی کارگروه ها وارد حوزه 

بهبود و نوآوری شود.
رویکرد ما در نوآوری، نوآوری باز و خلق ارزش با کمک 

اکوسیستم ذی نفعان است
شهرام عباسی اظهار کرد: فولاد مبارکه خلق آینده بهتر را رسالت خود قرار 

داده و برای تحقق این امر نیازمند برنامه ریزی و همکاری است.
وی در ادامه با تعریف نوآوری گفت: مســیر تبدیل دانش به ارزش برای 
ذی نفعان یعنی نوآوری، فولاد مبارکه در این زمینه در بین صنایع بزرگ 

پیش قدم بوده و برای خود استراتژی نوآوری را تدوین کرده است.
مدیر تحقیق و توســعه شــرکت فــولاد مبارکــه با بیــان اینکه این شــرکت 
اســتراتژی نوآوری خود را رویکرد نوآوری باز قــرار داده اســت، ادامه داد: 
کوسیســتم  رویکــرد مــا در نــوآوری، نــوآوری بــاز و خلــق ارزش بــا کمک ا
ذی نفعان است و این امر را هم تکاملی و هم تعاملی با ذی نفعان تعریف 

کردیم.
 عباسی با اشــاره به تعریف اســتراتژی های بلند و کوتاه مدت برای خلق 
آینده بهتر اضافه کرد: باید توجه داشت رویکرد اصلی فولاد مبارکه برای 
کوسیســتم دانش بنیان اســت. در تحلیل  نــوآوری، حمایت و توســعه ا
روندها متوجه شــدیم که دو حوزه پیشــران نوآوری، تحــول دیجیتال و 
انقلاب صنعتی چهارم و دیگری اقتصاد چرخشــی و پایداری اســت. در 
هر دو حوزه با کمک همکاران در بخش های مختلف فولاد مبارکه خیلی 

جدی وارد شدیم.
وی در ادامه با اشاره به اینکه تفاوت سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه 
با دیگر سرمایه گذاری ها این است که فولاد مبارکه از پایه و به صورت واقعاً 
ریسک پذیر ورود می کند، اما دیگران معمولاً از مرحله تجاری سازی شده 
وارد می شــوند، ادامــه داد: فولاد مبارکه به صورت زیرســاختی به ســراغ 
هسته های فناور و شرکت های دانش بنیان رفته تا به شتاب دهی آن ها 
کمک کند. همچنین این شرکت به سراغ دانشجویان کارشناسی ارشد و 
کنون بیش از هزار رساله و یا پایان نامه دانشجوی  دکترای کشور رفته و تا
کارشناســی ارشــد و دکترا را مطابق با سیاســت ها و رســالت خــود تحت 

پوشش قرار داده است.
کید کرد: ما بر این باوریم که راه  مدیر تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه تأ
نوآوری فولاد مبارکه آغاز کرده ایم. درست است که نسبت به سازمان های 
دیگر پیشرو هستیم؛ اما به این سطح بلوغ راضی نیستیم و مطمئناً در 

سال های آینده حرف های بسیار جدیدتری در این زمینهداریم.

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه:
تشکیل بیش از ۳۰ درصد از کل سرمایه گذاری های خطرپذیر 

کشور از محل سرمایه گذاری های فولاد مبارکه

در ادامه، یحیی پالیــزدار مدیرعامل صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر 

فولاد مبارکه نیز به اهمیت نوآوری و توسعه تکنولوژی در اقتصاد چرخشی 
اشاره کرد و گفت: برای کاهش مصرف و افزایش بهره وری، باید از نوآوری در 
گر ضایعاتی تولید شود، می توان  خطوط تولید استفاده کرد. همچنین، ا

با نوآوری آن ها را مدیریت کرد.
وی با بیان اینکه برای موفقیت در هر برنامه یا استراتژی، علاوه بر ایده های 
خلاقانــه، عوامل دیگری مانند پشــتیبانی و ســرمایه گذاری نیز اهمیت 
دارند، به وجود افراد باهوش و خلاق در کشور اشاره کرد و گفت: این افراد 
می توانند ایده های خوبی ارائه دهند؛ اما چالش اصلی این است که چه 

عواملی مانع به کارگیری این ایده ها در تولید و پشتیبانی می شود.
مدیرعامل صنــدوق ســرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکــه بر اهمیت 
گر سرمایه گذاری  کید کرد و گفت: ا سرمایه گذاری و توســعه تکنولوژی تأ
کافی انجام نشود و سطح بلوغ ایده ها به حد قابل استفاده نرسد، چرخه 
نوآوری نمی تواند به درستی شکل بگیرد. در سال ۱۴۰۲، گروه فولاد مبارکه 
با سرمایه گذاری مســتقیم هزار میلیارد تومانی، نقش مهمی در توسعه 
تکنولوژی و نوآوری در صنعت فولاد ایفا کرده اســت. این سرمایه گذاری 
بیش از ۳۰ درصد از کل ســرمایه گذاری های خطرپذیر کشــور را تشکیل 
می دهد و گــروه فولاد مبارکــه تنها ســرمایه گذار جدی در حــوزه هایتک 
)تکنولوژی های مرتبط با صنعت فولاد( شناخته می شود. این اقدام یک 
افتخار برای جامعه فولادی کشور محسوب می شود و امید است که سایر 

شرکت های فولادی نیز در این زمینه فعال شوند.
فولاد مبارکه یک گروه نوآور در منطقه  شناخته می شود

پالیزدار افزود: طی دو تا سه سال آینده، انتظار می رود استارت آپ های 
جدیدی با محوریت تکنولوژی های نویــن در این صنعت ظهور کنند. 
کنون، نوآوری های کشور عمدتاً در صنعت خدمات و فناوری اطلاعات  تا
متمرکز بــوده اســت، اما گــروه فــولاد مبارکــه در حــال حاضــر پروژه های 
متعددی را برای پیاده ســازی نوآوری هــا در این حوزه آغاز کرده اســت. 
این گروه بــا پذیرش ریســک های مرتبط با ســرمایه گذاری و نــوآوری، به 
دنبال دســت یابی به منافع مالی و همچنیــن بهبود خدمــات نوآورانه 
در صنایــع اســت. به طورکلی، فــولاد مبارکه به عنــوان یک گروه نــوآور در 
ســطح منطقه ای شــناخته می شــود و امید به گســترش این حرکت در 

آینده وجود دارد.
اکوسیستم سرمایه گذاری شرکتی فولاد مبارکه مسیری 

اجتناب ناپذیر برای صنایع بزرگ کشور است
مدیرعامـل صنـدوق سـرمایه گذاری خطرپذیـر فـولاد مبارکـه در پنـل 
تخصصـی »فراینـد حمایـت از شـرکت های دانش بنیـان« نیـز گفـت: 
کوسیسـتم نـوآوری و فنـاوری و  مسـیری را کـه فـولاد مبارکـه در زمینـه ا
همچنین سـرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی پیموده اسـت همه صنایع 
گـر صنعـت بایـد ریشـه در دل جامعـه نخبگـی کشـور  بـزرگ بایـد برونـد و ا
داشته باشد. نخبگان و جامعه صنعتی کشـور باید با هم ارتباط داشته 
باشند و محل آن دانشگاه ها، پارک های علمی فناوری و مجموعه های 

دانش بنیـان اسـت.
اکوسیستم نوآوری و فناوری فولاد مبارکه؛ هم زیستی 

شرکت های بزرگ و کوچک در کشور
کوسیســتم نــوآوری و فناوری  وی بــا بیان اینکــه فــولاد مبارکه با ایجــاد ا
هم زیستی خوبی بین شرکت های بزرگ و کوچک کشور ایجاد کرده است، 
کوسیستم، به شرکت های بزرگ و کوچک نیاز است. گفت: برای ایجاد هر ا

مدیرعامل صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکــه اضافه کرد: 
موفقیت این شــرکت ها در هم زیســتی نیازمند چهار اصل تیم اجرایی، 
کوسیســتم نوآوری شرکت سعی  تکنولوژی، بازار و ســرمایه است. ما در ا
داریــم نقاطی را که وجــود ندارد ایجــاد و تکمیل کنیم. به عبارتی ســعی 
غ از اینکه نوع کار  می کنیم شرکت های کوچک را با شرکت های بزرگ، فار
شرکت بزرگ چیست، همراه و هماهنگ کنیم. سعی ما این است که بازار 
شرکت های کوچک را به نیازمندی های شرکت های بزرگ ارتباط دهیم 
و از آن طرف از دل شرکت های بزرگ سرمایه لازم برای توسعه کسب وکار 
کوسیستم نوآوری و فناوری  را فراهم کنیم. این اتفاق در حال حاضر در ا
فــولاد مبارکه می افتــد و ســرمایه آن را نهــاد مالی بــا عنوان فــولاد مبارکه 

تأمین می کند.
 پالیزدار با بیان اینکه ســرمایه گذاری فولاد مبارکه نوعی ســرمایه گذاری 
خطرپذیر است، ابراز کرد: طی ۱۵ سال اخیر سرمایه گذاری خطرپذیر در 
صنایع بزرگ بروز و ظهور بیشــتری داشته اســت. فولاد مبارکه از 8 سال 
پیش در این زمینه برنامه ریزی داشــته اســت. مــا در حــوزه هاردتک، از 

موضوع شناخت داشتیم و ریسک سرمایه گذاری را نیز پذیرفتیم.
وی با بیان اینکه ما در حوزه سرمایه گذاری به دنبال شرکت هایی هستیم 
که می توانند در حوزه کاری ما که از سنگ تا رنگ را شامل می شود، خلق 
ارزش کنند، اضافه کرد: همچنیــن ما برخی تکنولوژی هــا و فناوری ها را 
هدف می گیریم و اسناد ارائه شده را تحلیل و روند فناوری را برای ۱۰ تا ۱۵ 

سال آینده بررسی می کنیم.
پالیزدار گفت: ما در برخی از موارد مطمئن نیستیم سرمایه گذاری جواب 
بدهد یا خیر و کاملاً خطرپذیر عمل می کنیم. ارقام پرداختی ما در صندوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر وجود دارد؛ از هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 

حدود ۱8۰ میلیارد تومان در بخش VCL و مابقی CVC است.
گر ما بخواهیم در سطح معمول صنعت فولاد کاری انجام  وی اضافه کرد: ا
گر در ۳ سال گذشته، یک  دهیم، باید ســالانه ۴.۵ همت هزینه کنیم و ا
هزار میلیارد تومان در این زمینه هزینه کرده ایم به دلیل کم بودن نیروی 
که می توانیم دانش و نخبگان را با هزینه های  انسانی در کشور است؛ چرا

کمتری بالا بیاوریم.

غلامرضا سلیمی
معاون بهره برداری فولاد مبارکه 

محمد قبادی ، مدیرعامل شرکت ملی فولاد
شهرام عباسی

مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه

یحیی پالیزدار 
مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه

پیاده سازی واقعی مفهوم اقتصاد چرخشی در فولاد مبارکه
پنلتخصصی»اقتصادچرخشی«: معاونبهرهبرداریشرکتفولادمبارکهدر

 گام ایمیدرو برای کاهش اتکا به گاز طبیعی 

در کارخانه های آهن اسفنجی

ح این شرکت برای  مدیرعامل شــرکت ملی فولاد از طر
اســتفاده از زغال ســنگ حرارتی به منظور تولیــد گاز احیا، در 

واحدهای تولید آهن اسفنجی خبر داد.
به گزارش  خبرنگار فولاد و به نقل از  روابط عمومی ایمیدرو، محمد 
قبادی در حاشیه نمایشگاه متافو با اعلام این خبر، اظهار داشت: 
طی سال های اخیر بخش صنعت و معدن به سبب ناترازی انرژی 
در کشور، با وقفه در تولید و مشکلات پیرامونی آن مواجه شده اند، 
ازاین رو شرکت ملی فولاد در راستای تحقق اهداف کلان ایمیدرو 
و وزارت صمت، در آستانه اجرای طرحی نوین با هدف »تولید گاز 
احیا با بهره گیری از زغال ســنگ حرارتی« در کارخانه های تولید 

آهن اسفنجی قرار دارد.
وی با یادآوری اینکه طی ســال گذشته شــرکت ملی فولاد اقدام 
به تأســیس اتــاق فکــر بــا حضــور متخصصــان و نخبــگان حوزه 
فولاد کرد، گفت: این تیــم پس از پژوهش و بررســی های داخلی 
و بین المللی توانست با هدف برون رفت از چالش تأمین انرژی، 
طرحی پژوهشی تعریف و اجرایی کند که با استفاده از زغال سنگ 
حرارتی، گاز احیای آهن، تولید شود و بدین ترتیب علاوه بر ایجاد 
اطمینان در پایداری تأمین انرژی موردنیاز این واحدها، گامی در 
جهت رفع ناترازی گاز و کاهش فشار تقاضا به شبکه سراسری در 

کشور برداشته شود.
قبادی ادامه داد: برای اجرای این طرح، مناقصه ای برای جذب 
ســرمایه گذار برگزارشــده و بــا توجه بــه اســتقبال صــورت گرفته، 

امیدواریم طی دو ماه آینده نتیجه این فراخوان اعلام شود.
مدیرعامل شرکت ملی فولاد افزود: ما نیازهای اولیه ازجمله زمین، 
آب، برق و... را در اختیار سرمایه گذار قرار می دهیم و گاز تولیدشده 
از این فرایند جدید را نیز به مدت ۲۰ سال خریداری خواهیم کرد.

کید کرد: ایمیدرو در این مسیر به عنوان سدشکن استفاده  وی تأ
 ،)DRI( از زغال سنگ به جای گاز طبیعی در احیای مستقیم فولاد

عمل می کند و سبب ساز تحول در این صنعت خواهد شد.
قبادی اظهار داشــت: بخش عمده ای از مصرف زغال سنگ در 
ایران از نوع کک شــو )برای تولید فولاد در روش کوره بلند( است 
درحالی که کشــورمان ذخایر عظیمــی از زغال ســنگ حرارتی )و 
بدون اســتفاده( در اختیار دارد که منبع مناسب و قابل اتکایی 

برای تولید گاز احیا واحدهای تولید آهن اسفنجی هستند.

2۳۵****۹۱۳، 6۳۸****۹۱۳ و 2۳۵****۹۱۳ 
بیمــه آســیا در شــهرهای فلاورجــان و فولادشــهر با هیچ 
نهادی )بیمارســتان، داروخانــه و ...( گویا قــرارداد ندارد. 
لطفاً ترتیبی اتخاذ فرمایید تا این بیمه لیســت کارگزاران 
خود را جهــت ارائه خدمات و تحویل مدارک پزشــکی در 

شهرها اعلام نماید.
۹۱۳****۳۰۸

لطفاً به کیفیت غذای شیفت شب نظارت بیشتری شود.
۹۱۳****6۳۸

گر موضــوع تغییــر بیمه بــا نظرســنجی پرســنل صورت  ا
می گرفــت خیلی بهتــر بــود. الآن کلیــه کارکنان ســردرگم 

شده اند.
۹۱۳****۸۸۰

از مسئولین محترم تقاضامندم، تاریخ واریزی هدیۀ تولد 
همسران را اعلام فرمایند.

۵64****۹۳6، ۵۰6****۹۱۳ و 6۹6****۹۱۳
 لطفاً در خصــوص زمــان واریز کمک هزینه های ورزشــی 

اطلاع رسانی کنید.
۰2۷****۹۰۱ و ۱26****۹۱۳

کــز درمانی و  از مســئولین محتــرم خواهشــمندیم بــا مرا
آزمایشگاه های شهرستان مبارکه هم قرارداد منعقد گردد.

۹۱۳****۰۸۹
لطفاً برای تحویل نســخ درمانــی یــک روز در هر هفته به 

ساختمان مرکز تحقیقات اختصاص داده شود.
همکاران  گرامی دارای شماره های4۳6****۹۱۳، 
۰۸۳****۹۱۳، ۱۸۳****۹۱۳ و ۱۷۷****۹۱۳ضمن 
تشکر از ارتباط شما با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند 
پیام شما دریافت و جهت اخذ پاسخ برای مسئولان 

ذی ربط ارجاع گردید.

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(
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خـبــــــــــــــــــر            
گفت وگو

به گزارش خبرنگار ایراسین، محمد ناظمی هرندی، 
معاون تکنولوژی فولاد مبارکه، در پنل »نظام جامع 
تحول در فولاد مبارکه« با گفتمان »مسیر متعالی«، در 
سومین روز نمایشگاه بین المللی ایران متافو ۱4۰۳ اظهار کرد: فولاد 
مبارکه با برگزاری چنین نشست ها و پنل هایی درصدد انتقال تجارب 
عملیاتی خود طی سه دهه گذشته است. امروزه تدوین اهداف و 
استراتژی ها جزو فرایندهای اصلی همه سازمان هاست تا مأموریت 
و فلسفه وجودی آن ها محقق گردد. در واقع چالش جدی همه 
سازمان ها این است که تا حد ممکن اهداف و استراتژی های خود 

را پیاده سازی کنند.
وی افزود: سازمان ها به دنبال ابزارهایی هستند تا بتوانند همه ارکان خود 
را در مسیر رسیدن به چشم انداز ایدئال همسو کنند. مهم ترین ابزار فولاد 

مبارکه برای یکپارچه سازی در تمامی رده های سازمانی، ابزار نظام جامع 
تحول است. چرخه PDC فولاد مبارکه در دل ساختار و رویکردهای تحولی 
این شرکت شکل گرفته و به عبارت دیگر، شبکه سازی برای اجرای نظام 

تحول، کل سازمان را در برگرفته است.
معاون تکنولوژی فولاد مبارکه گفت: در حال حاضر ۹۰ درصد از کارکنان 
فولاد مبارکه در تحقق اهداف بلند این مجموعه مشارکت دارند و این 
میزان مشارکت بسیار حائز اهمیت است. فولاد مبارکه را افراد خاص به 
موفقیت نرسانده اند، بلکه همه کارکنان در نقاط مختلف این شرکت 
در موفقیتش نقش داشته اند؛ بنابراین برنامه ریزی جدی برای تحقق 
اهداف و استراتژی های فولاد مبارکه با تکیه بر تمامی ارکان و سرمایه های 

انسانی آن امکان پذیر خواهد بود.
 وی تصریح کرد: این نکته بسیار قابل توجه است که در جلسات تدوین 

اهداف فولاد مبارکه بیش از هزار نفر با نقش های متنوع مشارکت دارند. 
کتفا نمی کند و با تعریف  فولاد مبارکه صرفاً به تدوین استراتژی ها و اهداف ا
نظام جامع ارزیابی و ممیزی توسط ارزیابان و ممیزان داخلی و خارجی، 
به طور مستمر در حال بازخوردگیری از ارزیابی های انجام شده و بهبود 

اهداف و روش های اجرایی است.
دست یابی به موفقیت با ایجاد و حفظ ساختار نظام تحول 
ناظمی هرندی ادامه داد: فولاد مبارکه با ایجاد و حفظ ساختار نظام 
تحول توانسته به موفقیت های مهمی دست پیدا کند؛ نظام تحول 
متعلق به تمامی اجزا و ساختار این مجموعه است و معاونت تکنولوژی 
در حوزه استراتژی و تحول سازمانی صرفاً تسهیلگر پیاده سازی و حفظ آن 

است تا برای فولاد مبارکه موفقیت های بیشتری را رقم بزند.

مشارکت ۹0 درصدی کارکنان فولاد مبارکه در تحقق اهداف بلند این شرکت

ینی برای کل صنعت کشور یک و تمر تملک سهام اپال توسط فولاد مبارکه اقدامی استراتژ

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

فولادمبارکه«مطرحکرد؛ پنل»نظامجامعتحولدر معاونتکنولوژیفولادمبارکهدر

معاونسرمایهگذاریوراهبریشرکتهایفولادمبارکهتصریحکرد:

معاون خرید فولاد مبارکه گفت: راه بومی سازی از سال 
کنون در فولاد مبارکه ادامه داشته و در حال  ۱۳۸۰ تا
حاضر این شرکت با 6۸۰ شرکت دانش بنیان قرارداد 

همکاری امضا کرده است.
، معـاون خریـد  گـزارش خبرنـگار ایراسـین، مصطفـی عطایی پـور بـه 
شـرکت فـولاد مبارکـه در پنل تخصصـی »مسـیر پیشـرفت« که بـا موضوع 
بومی سـازی در شـرکت فـولاد مبارکـه برگـزار شـد، اظهـار کـرد: به منظـور 
پایـداری در حـوزه بومی سـازی و همـکاری بـا شـرکت های تولیدکننـده، 
ضـروری اسـت قراردادهـای بلندمـدت بـا شـرکت های تولیدکننـده 
تجهیـزات و قطعـات فـولادی انعقـاد شـود. در ایـن راسـتا مصوبـه ای از 
هیئت مدیـره دریافـت کردیـم تـا بتوانیـم سـه تـا پنـج سـال قـرارداد بـاز بـا 
شرکت های سازنده داشته باشیم. این روش تضمین خوبی برای تداوم 

تولیـد شـرکت سـازنده اسـت.
راه بومی سازی در فولاد مبارکه ادامه دارد 

معاون خرید فولاد مبارکه با بیان اینکه در فولاد مبارکه همه ساخت داخل را 
باور دارند، گفت: ما ساخت داخل را موازی با تأمین از خارج دنبال می کنیم 
و وقتی از کیفیت این محصول اطمینان حاصل کنیم، خرید خارجی را 

حذف خواهیم کرد.
معاون خرید فولاد مبارکه قرارداد باز با دانش بنیان ها را یکی از اصلی ترین 
حمایت های فولاد مبارکه از دانش بنیان ها دانست و ادامه داد: در حال 
حاضر فولاد مبارکه با ۶8۰ شرکت دانش بنیان قرارداد همکاری دارد و ما باور 

داریم که راه بومی سازی در این شرکت ادامه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: ما در فولاد مبارکه قطعاتی را می سازیم که روزی باورش هم 
برایمان سخت بود. از همه سازندگان و پیمانکاران که پابه پای فولاد مبارکه 

آمدند، تمام ایراداتی را که گرفتیم تحمل کردند و به همکاری ادامه دادند 
قدردانی می کنم و امیدوارم این مسیر تا رسیدن به خط تولید فولادی کاملاً 

ایرانی ادامه پیدا کند.

مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید فولاد مبارکه:
صدهزار کد متریال فولاد مبارکه ساخت داخل است

علی یار عراقی، مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید فولاد مبارکه نیز در این 
پنل تخصصی با بیان اینکه فولاد مبارکه هر کالا و یا تجهیزی را بومی سازی 
نمی کند، اظهار کرد: در فولاد مبارکه کنترل مدیریت وجود دارد؛ اول توجیه 
اقتصادی بومی سازی را چک می کند و آینده نگری ما در این زمینه کاهش 

خرید از خارج است.
وی بـا بیـان اینکـه نـگاه بـه بومی سـازی در فـولاد مبارکـه سـرمایه گذاری 
اسـت و به عنـوان هزینـه دیـده نمی شـود، ادامـه داد: دهـه 8۰ مدیریـت 
سـاخت در فـولاد مبارکـه ایجـاد شـده اسـت. آن زمـان مـا راحت تـر واردات 
می کردیـم و تحریمـی وجـود نداشـت؛ امـا امـروز افتخـار می کنیـم کـه ۱۰۰ 
هزار کد متریـال فـولاد مبارکـه سـاخت داخل اسـت و ایـن حاصل تصمیم 
مدیـر ارشـد سـازمان در سـال 8۰ اسـت و امـروز ۹۲ درصـد از خریدهـای مـا 

تولیـد داخـل اسـت.
مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید فولاد مبارکه با بیان اینکه برای فولاد 
مبارکه مهم است در کنار خط تولید، فرایند بومی سازی را ادامه  دهد، 
گر نیاز باشد، شرکت خریدهای خارجی را نیز انجام می دهد و وقتی  گفت: ا
اطمینان کامل پیدا کرد، واردات را حذف می کند و به سمت داخل می آید 

و همه اقدامات با همدیگر هماهنگی دارد.

رئیس بومی سازی شرکت فولاد مبارکه:
بومی سازی رسالتی برای همه اجزای سازمان فولاد مبارکه است

مهدی شهیدی، رئیس بومی سازی شرکت فولاد مبارکه نیز در این آیین با 
بیان اینکه بومی سازی یک رسالت برای همه اجزای سازمان فولاد مبارکه 
است، اضافه کرد: بر این اساس فرایند بومی سازی را جهت کاهش ریسک 

به صورت کار گروهی انجام می دهیم.
وی ادامه داد: در خصوص همکاری و توسعه بازار به شرکت هایی که با ما 
کار می کنند باید این نکته را متذکر شویم که فولاد مبارکه هیچ وقت رقیب 
و یا در مقابلِ شرکت های تأمین کننده کالا یا شرکت هایی که بومی سازی 
می کنند، نیست. ما یک فرایند و کار تیمی را با این شرکت ها آغاز می کنیم تا 
به محصول برسیم. چشم انداز نهایی ما این است که شرکتی که با ما همکار 
است صاحب برند تجاری شود، سبد محصولش کامل شود و در نهایت 

بتواند در بازارهای بین المللی با رقبای خارجی رقابت کند.
رئیس بومی سازی شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: ما برای این کار در جلسات 
انتقال دانش که با سایر شرکت های فولادسازی برگزار می کنیم همه 
تجربه ها و اندوخته هایمان را در اختیار شرکت های سازنده و دانش بنیان 
گر این  قرار می دهیم که آن ها نیز از پتانسیل ایجادشده استفاده کنند.ا
شرکت ها به سمت برند شدن پیش روند، به جای اینکه ما سیستم کنترل 
کیفی برای آن ها راه اندازی کنیم، سیستم تضمین کیفیت داخلی خود را 
راه اندازی می کنند و محصولی را که از لحاظ کیفیت و قیمت قابل رقابت با 
نمونه های خارجی است و نگاهی به نوآوری و توسعه محصول در رقابت با 

شرکت های خارجی دارد، به ما تحویل خواهند داد.

 مصطفی عطایی پور
معاون خرید فولاد مبارکه

علی یار عراقی
 مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید فولاد مبارکه

مهدی شهیدی
رئیس بومی سازی فولاد مبارکه

همکاری فولاد مبارکه با ۶۸۰ شرکت دانش بنیان
پیشرفت«: پنلتخصصی»مسیر معاونخریدفولادمبارکهدر

کارشناس بازارهای جهانی آهن و فولاد :

 کیوان جعفری طهرانی، کارشناس ارشد بازارهای جهانی 
آهن و فولاد، به تشریح آثار بخشــنامه جدید بانک مرکزی در 
حــوزه بازگشــت ارزهــای صادراتــی پرداخت و گفــت: تمهید 

جدید بانک مرکزی، بهبود صادرات را به دنبال دارد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از »سنا«، بانک مرکزی به تازگی 
در بخش نامــه ای اعــلام کــرده اســت  کــه بــا هــدف حمایــت از 
صادرکنندگان و بازگشت مؤثرتر و تســریع در بازگشت ارز حاصل 
از صادرات امکان استفاده از ارز حاصل از صادرات زنجیره فولاد 
و فلزات رنگین اساسی برای واردات اقلام موردنیاز مصارف ارزی 
۴ حوزه »ماده اولیه، طرح های توســعه ای و تکمیــل پروژه های 
تولیــد انرژی، نیــاز کالاهــای التهابی صنایــع فلزی« تا ســقف ۱۰۰ 
درصد فراهم شده است. دستورالعملی که از نگاه ناظران و فعالان 
اقتصادی، گامی مثبت و روبه جلو است اما نیاز به سیاست های 

تکمیلی برای گشایش بیشتر دارد.
بخش نامه ای که می توانست زودتر صادر شود

کیوان جعفری طهرانی، کارشناس ارشد بازارهای جهانی آهن و 
فــولاد  دراین باره  گفت: این بخش نامه می توانســت زودتر اعلام 
شــود زیرا الزام صادرکنندگان برای بازگرداندن ۱۰۰ درصدی ارز در 
سامانه نیما باعث کاهش قابل توجه صادرات فولاد، زنجیره فولاد 
کنون هم  و فلزات پایه اساسی در طول ۷ ماه گذشته شده بود و ا
که وارد نهمین ماه سال شده ایم این وضع ادامه داشت، تا این که 

بخشنامه مزبور صادر شد.
آنچه گذشت

او ادامه داد: در ابتدای دولت چهاردهم مسئولان اقتصادی اعلام 
کردند که این اتفاق عملیاتی می شود اما تا مهرماه این اتفاق رخ 
نداد و فقط افرادی که در این زنجیره صادر می کردند می توانستند 
ارز خود را به واردات ماشــین آلات و تجهیزات اختصاص دهند. 
درواقع شــرکت های بزرگ معدنی و فولادی می توانستند از این 
امکانات استفاده کنند، زیرا نیاز آن ها به تجهیزات و ماشین آلات 
را رفع می کرد اما شرکت های تجاری از این امکان برخوردار نبودند، 
که شــرکت های تجاری به ارز خود نیاز دارند و نمی توانند به  چرا
واردات ماشین آلات اقدام کنند، این موضوع باعث شده بود که 
شرکت های تجاری علاقه مندی خود به صادرات را کاهش دهند.

اثر بخش نامه جدید
جعفری طهرانی با یادآوری اینکه ۷۰ درصد صادرات زنجیره فولاد 
و محصولات معدنــی را بخش خصوصی انجــام می دهد، گفت: 
بخش نامه جدید بانک مرکزی کمک کننده صادرات بوده و باعث 
می شود که به روال سال گذشــته بازگردیم. در سال گذشته این 
امکان هم وجود داشت اما متأسفانه در بخشنامه اسفند سال 
گذشته تصویب و اعلام شــد که از اول فروردین ۱۴۰۳ محدودیت 

برگشت ۱۰۰ درصدی ارز در سامانه نیما انجام می شود.
اثر ترامپ و واکنش چینی

کید کرد: باید منتظر  این کارشناس ارشد بازارهای جهانی فولاد تأ
باشیم که این بخشنامه سریعاً ابلاغ شــود. چون قطعاً با استقرار 
دولت ترامپ، از ۲۰ ژانویه )اول بهمن( احتمال تشــدید تحریم ها 
وجود دارد. درنتیجه ما هم باید آماده باشیم و تا قبل از آن زمان 
تمام توان خود را برای توســعه صادرات بگذاریم، کاری که چین 

هم انجام داده است.
او با اشاره به اقدامات بازدارنده چینی ها علیه برنامه های ترامپ، 
( یعنی حدود  توضیح داد: چین اعلام کرده از اول دسامبر )۱۱ آذر
یک هفته دیگر محدودیت صادرات مس و آلومینیوم را بر خواهد 
داشت، چون چین هم با حضور ترامپ در کاخ سفید، احساس 
خطر کرده اســت و احتمال می دهد به ویژه در خصوص واردات 
آلومینیوم به آمریکا دچار مشکل شــود. این امر نشان می دهد، 
کنــون در حال چیدن مهره هــای خود بر  کشــورهای دیگر از هم ا
اساس سیاست هایی است که احتمالاً ترامپ اعمال خواهد کرد.
به گفته جعفری طهرانی، امید می رود در زمان کوتاه باقی مانده 
تمام تولیدکنندگان و بازرگانانی که در حوزه زنجیره فولاد و فلزات 
اساسی فعال هســتند تمام توان خود را برای افزایش صادرات و 

استفاده از این تمهید جدید بانک مرکزی به کار ببندند.

چین یک هفته دیگر 

محدودیت صادرات مس و آلومینیوم

 را برخواهد داشت

کبری محمدی عباس ا
معاون سرمایه گذاری و راهبری شرکت های فولاد مبارکه

کیوان جعفری طهرانی
 کارشناس ارشد بازارهای جهانی آهن و فولاد

محمد ناظمی هرندی
 معاون تکنولوژی فولاد مبارکه

www.irasin.ir

 ایـــــــراسیـــــــن
شبکه اطلاعات 
فـــــولاد ایـــــــران 

کبری محمدی، معاون سرمایه گذاری و راهبری  عباس ا
شرکت های فولاد مبارکه در حاشیه بیست ویکمین 
نمایشگاه بین المللی ایران متافو در گفت وگو با خبرنگار 
ایراسین گفت: یکی از رسالت های اصلی نمایشگاه متافو افزایش 
بهره وری در زنجیره فولاد است. در این نمایشگاه همه فعالان زنجیره 
فولاد حضور می یابند و عمق بهره وری در این زنجیره افزایش پیدا 
می کند. در همین راستا فولاد مبارکه هر سال با همین دیدگاه و به منظور 
ارتقای تعامل با فعالان زنجیره در نمایشگاه متافو حضور می یابد. 
امیدواریم که امسال با تمهیدات خوبی که اندیشیده شده و امکانات 
و غرفه خوبی که در گروه فولاد مبارکه تأمین شده است، شاهد ارتقای 

بهره وری را باشیم.
با وجود مجموعه های بزرگ و فعال در حوزه معدنی کشور، 

کمتر شاهد اتحادهای استراتژیکی هستیم که تأمین کننده منافع 
مالی همه بخش ها باشد 

وی در خصوص اهمیت توسعه ظرفیت ها در گروه فولاد مبارکه گفت: 
تملک سهام اپال از سوی فولاد مبارکه یکی از اقدامات قابل تحسین و 

اتحاد استراتژیکی بود که در راستای کامل تر کردن چرخه و زنجیره تولید در 
گروه فولاد مبارکه و به طور کلان در مجموعه صنعت و معدن کشور انجام 
که در حال حاضر مجموعه های بزرگ و فعال در حوزه معدنی  شد؛ چرا
کشور داریم، ولی کمتر شاهد اتحادهای استراتژیکی هستیم که در واقع 
تأمین کننده منافع مالی همه بخش ها باشد؛ بنابراین با رویکردمجموعه 
فولاد مبارکه توانستیم اتفاق بزرگی را رقم بزنیم که این منافع مشترک 
مجموعه ها را به هم پیوند بزنیم در واقع این کار تمرینی بود برای کل 

صنعت کشور.
با توجه به کمبود نقدینگی که در حال حاضر فعالان اقتصادی با آن 
مواجه اند یکی از راه های خوبی که هم می تواند منافع بلندمدت و پایدار 
و هم کمبود نقدینگی ها این شرکت ها را تأمین کند همین اتحادهای 
استراتژیک است که درعین حال می تواند سودآوری پایدار و حصول 

اهداف استراتژیک مجموعه های فعال را تأمین کند.
موفقیت های هشت ماه اخیر مرهون دوراندیشی ها، 

برنامه ریزی ها و سرمایه گذاری های سال های قبل
وی در خصوص عملکرد فولاد مبارکه در سال جاری تصریح کرد: گروه فولاد 

، علی رغم همه محدودیت ها، به اهداف  توانست طی هشت ماه اخیر
خود دست یابد و این امر را باید مرهون دوراندیشی ها، برنامه ریزی ها و 
سرمایه گذاری هایی دانست که در سال های قبل تدارک دیده شده بود 
کنون در این شرایط سخت، این تمهیدات با وارد مدار کردن نیروگاه  و ا
سیکل ترکیبی ۹۱۴ مگاواتی، وارد مدار کردن فاز اول نیروگاه خورشیدی و 
جمع آوری و تصفیه و بازچرخانی پساب های شهری و صنعتی در چرخه 
تولید به بار نشست و آسیب های ناشی از کمبود برق و آب را به کمترین 

میزان ممکن کاهش داد.
ورود به حوزه خودتأمینی گاز موردنیاز واحدهای تولیدی 

در گروه فولاد مبارکه؛ یکی دیگر از اقدامات استراتژیک شرکت
وی از ورود و اقدامات فولاد مبارکه در حوزه خود تأمینی گاز موردنیاز 
واحدهای تولیدی در گروه فولاد مبارکه نیز به عنوان یکی دیگر از اقدامات 
استراتژیک و دوراندیشانه فولاد مبارکه یاد و اضافه کرد: امیدواریم با کامل 
شدن مجموع این اقدامات طی یکی دو سال آینده فرصت هایی را ایجاد 
کثر ظرفیت ایجادشده در شرکت بهره ببریم و  کنیم که بتوانیم از حدا

کثر سودآوری را برای سهام داران و اقتصاد کشور حاصل کنیم. حدا
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به گــزارش خبرنگار ایراســین، رضــا حیــدری، معاون 
فــروش و بازاریابــی شــرکت فــولاد مبارکــه، در پنــل 
تخصصــی »بازارهای مصــرف محصولات فــولادی و 
پتانسیل های توســعه« در گفتمان مرتبط با »مسیر پیشران« اظهار 
کرد: اولویت اول ما در فولاد مبارکه تأمین نیاز داخل کشــور است. در 
حال حاضر به جرئت می توان گفت تمام محصول گرم کشور و بخش 

عمده محصول سرد توسط فولاد مبارکه تأمین می شود.
وی ادامه داد: واقعیت این است که فولاد مبارکه به عنوان شرکتی سودده 
ســود خود را نه به دلیــل افزایش قیمت و گــران کردن محصــولات، بلکه 
به دلیل داشتن زنجیره کامل فولاد به دست آورده است. ما از سنگ آهن 
تا محصول نهایی را در اختیار داریم و با حداقل هزینه های حمل ونقل 

محصول خود را تولید می کنیم.
معاون فــروش و بازاریابی شــرکت فــولاد مبارکه گفت: در شــرایط موجود 
که همه شرکت های فولادی از نظر سودآوری با مشکل مواجه اند، فولاد 
کان توانسته نسبت به هزینه ها، سودآوری خوبی داشته باشد. مبارکه کما

وی در ادامه با بیان اینکه مکانیسم های موجود برای عرضه محصولات 
فولاد مبارکه در حال حاضر مکانیسم بورس کالاست، تصریح کرد: در حال 
حاضر عمده محصولات فولاد مبارکه در بورس کالا به فروش می رســد و 
یکی از چالش های ما موضوع قیمت پایه محصولات فولاد مبارکه است. 
متأسفانه قیمت پایه موجود تحریک کننده تقاضای کاذب است و بخش 
زیادی از افزایش قیمت و رقابتی که در بورس کالا صورت می گیرد به دلیل 
مدل اشتباهی است که این قیمت پایه را می سازد و انتظار ما از متولیان 

امر اصلاح این قیمت ها است.
کارخانه های داخلی در بخش گالوانیزه با ۳۰ تا ۳۵ ظرفیت 

فعالیت می کنند و این در حالی است که شاهد واردات 
ورق های گالوانیزه به کشور هستیم

حیدری با بیان اینکه درخواست اول ما از متولیان امر این است که این 
قیمت پایه را در اولیــن فرصت اصلاح کنند، ادامه داد: از ســوی دیگر نیز 
مسئولان در وزارت صنعت، معدن و تجارت باید توجه ویژه ای به میزان 
بهره وری شرکت های فولادی داشته باشند. متأسفانه بخشی از زنجیره با 
بهره وری تولید ۲۰ تا ۲۵ درصد کار می کند و کارخانه های داخلی در بخش 
گالوانیزه با ۳۰ تا ۳۵ ظرفیت فعالیت دارند و این در حالی اســت که شاهد 

واردات ورق های گالوانیزه به کشور هستیم.
وی اضافه کرد: در سال گذشته موجی از واردات ورق سرد، گالوانیزه، رنگی 
و قلع اندود در کشور رقم خورد. بر اساس گزارش های موجود، ۱.۵ میلیارد 
دلار ارز صرف واردات ورق های فولادی شــد و عرضــه  این محصولات در 

بورس کالا بدون مشتری بود.
نزدیک به ۱۰ کشور مصرف کننده فولاد در حال حاضر برای 

حمایت از صنایع خود تعرفه واردات را تعریف کرده اند
حیــدری ادامــه داد: امروز مــا با دامپینگ کشــور چین مواجه هســتیم. 
نزدیک به ۱۰ کشــور مصرف کننــده فولاد در حــال حاضر بــرای حمایت از 
صنایع خود تعرفه واردات تعریف کرده اند. متأسفانه افرادی که باید در این 
گاهی داشته باشند ابراز بی اطلاعی می کنند و فولادسازان  زمینه در کشور آ
کشور بابت واردات بیشترین ضرر را متحمل می شوند. این ضرر نه فقط به 
فولادسازان، بلکه به اقتصاد و داشته های کشور وارد می شود. امیدواریم 
که ما نه  این شرایط در ســال ۱۴۰۳ به بهترین شــکل مدیریت شــود؛ چرا
بیشــتر از این ارزی برای واردات داریم و نه توانی که شرکت های فولادی 

را حفظ کنیم.
باید طی یک تا دو سال آینده به سمت صادرات ورق های 

سرد و گرم سوق پیدا کنیم
وی در خصوص چشم انداز صنعت فولاد در کشور نیز اضافه کرد: ما باید 
طی یک تا دو سال آینده به سمت صادرات ورق های سرد و گرم سوق پیدا 
کنیم. امروز همه محصولات ورق سرد و گرم فولاد مبارکه در داخل مصرف 
می شود؛ اما تا دو سال آینده کشور باید به یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان 

ورق گرم و سرد تبدیل شود.
 

معاون فروش و بازاریابی شــرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه برای توســعه 

گهانی وارد شد، گفت: قطعاً  صادرات به کشــورهای خارجی نمی توان نا
باید از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت کشــور تدابیری اندیشیده 
شود که شرکت های فولادساز بتوانند جایی در بازارهای جهانی پیدا کنند 

و رقابت پذیری داشته باشند.
کید کرد: صادرات امروز ما قطعاً تمرینی برای آینده است که بتوانیم  وی تأ

محصولات کیفی کشور خود را روانه بازارهای جهانی کنیم.
حیدری اضافه کرد: فولاد مبارکه در بخش کیفیت رقابت پذیری خوبی 
گاه هستند. یک  دارد، اما همه از محدودیت های حاصل از تحریم ها آ
بخش ایـن تحریم ها بخـش مالـی و فاینانس اسـت. ما امکان اسـتفاده 
از ابزارهـای مالـی رایـج دنیـا را نداریـم و در ایـن زمینـه بیگانـه هسـتیم. 
سیسـتم حمل ونقل نیـز محدودیت هایـی دارد. در بازار رقابتـی فولاد، 
کشـورهایی توان رقابت دارند کـه بتواننـد اتحادهای اسـتراتژیک با هم 

داشـته باشد.
وی در ادامه گفت: کشــورها به ســمت اتحادهای اســتراتژیک رفته اند و 
وقتی این اتحاد برقرار می شــود بنابر یک بــازی برد-برد، شــرایط را برای 
خودشــان فراهم می کنند که تولیدکننده بتوانــد اقتصادی تر محصول 
خود را به خریدار برساند و خریدار این تولیدکننده را به سایر مشتریان و 

تولیدکنندگان ترجیح دهد.
معاون فروش بازاریابی شرکت فولاد مبارکه گفت: ما در این شرایط تحریمی 
می توانیم با برقراری اتحادهای اســتراتژیک با مصرف کنندگان فولاد، به 
سمت اقتصادی کردن محصول در بازارها برویم. البته ما به تنهایی این 
کار را نمی توانیم انجام دهیم و سازمان توســعه تجارت و وزارت صنعت، 

معدن و تجارت باید در این زمینه با ما همکاری کند.

مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه:
هدف گــذاری افزایــش تولیــد در فولاد مبارکه متناســب بــا نیاز 

مصرف است

مجید فخاری، مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات شرکت فولاد 
مبارکــه نیــز در این آییــن اظهار کــرد: مصرف فــولاد به عنوان یــک کالای 
واســطه ای به ســطح فعالیت های اقتصادی بســتگی دارد و آشــناترین 
مشخصه و شاخصی که می تواند وضعیت اقتصادی را نشان دهد تولید 

ناخالص ملی است.
وی افزود: توسعه اقتصادی، رشد صنعت، سرمایه گذاری، توسعه شهری 
و رشــد جمعیت عوامل افزایش میزان مصرف فولاد هستند. همچنین 
عواملــی ماننــد تغییــرات تکنولــوژی، اقتصــاد چرخشــی، کلان روندها، 
تکنولوژی دیجیتال و رشــد مصرف محصولات کیفی بــا وزن کمتر، روند 

مصرف فولاد را کاهش می دهد.
مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه با بیان 
اینکه میزان مصرف فولاد بر اســاس میزان توسعه یافتگی در کشورهای 
مختلف متفاوت اســت، ابراز کرد: برخی از کشورها به ســرمایه گذاری در 
حوزه زیرساخت نیاز دارند و کشورهای توسعه یافته با رشد بخش خدمات 

و تکنولوژی، میزان مصرف فولاد کمتری دارند.
وی با بیان اینکه حجم تقاضای کالای نهایی در اقتصاد و سطح فعالیت 
زیربخش های مصرف کننــده، بزرگ تریــن محرک تقاضای فولاد اســت، 
ادامه داد: حوزه مصرف فولاد کشور شامل صنعت و زیرساخت است که 
۵۲ درصد در حوزه زیرساخت و ساختمان هزینه می شود و حوزه بعدی 

نیز خودرو است که تأثیر زیادی دارد.
فخاری بــا بیان اینکه بر اســاس گــزارش صنــدوق بین المللی پول رشــد 
اقتصادی در کشورهای تولیدکننده فولاد رشد خوبی ندارد، ادامه داد: 
این در حالی است که در کشــورهای درحال توسعه که شدت مصرف در 

آن ها زیاد شده، رشد اقتصادی بسیار متغیر است.
 وی اضافه کرد: رشد اقتصادی پیش بینی شده در کشور بر اساس بودجه 
بسته شده، حدود ۳.۵ درصد اســت و همه پارامترها نشان می دهد که 
اتفاق خاصی در اقتصاد دنیا و کشور نمی افتد. همچنین پیش بینی برای 
کامودیتی ها این است که روند قیمت ها ثابت خواهد بود و حتی ممکن 

است شیب نزولی داشته باشد.

با بررسی وضعیت تولیدکنندگان فولاد مبارکه در دنیا 
شاهدیم که فولاد مبارکه در رتبه چهل و دوم قرار دارد

فخاری گفت: در سال گذشته یک میلیارد و 8۹۲ میلیون تن فولاد از ۲.۵ 
میلیارد تن ظرفیت موجود در دنیا تولید شده و مصرف جهانی فولاد یک 
میلیارد و ۷۶۳ میلیون تن بوده است؛ درعین حال ظرفیت های تولید در 
دنیا افزایش یافته و ۱۲۴ میلیون تن ظرفیت در حال اضافه شدن به ۲.۵ 
میلیارد تن ظرفیت موجود است. کشور ما نیز یکی از کشورهایی است که 
طی چند سال اخیر بالاترین رشد ظرفیت ها را داشته و امروز به ۴۵ میلیون 
تن ظرفیت تولید رسیده ایم. با بررسی وضعیت تولیدکنندگان فولاد مبارکه 

در دنیا شاهدیم که فولاد مبارکه در رتبه چهل و دوم قرار دارد.
وی گفت: پیش بینی ها نشــان می دهد که مصرف فولاد در جهان کمتر 
از ۲ درصد رشد داشته است و در بیشترِ کشــورها، به جز دو کشور، ثبات 

مصرف را داریم.
مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه با بیان 
اینکه در حــال حاضر حدود ۴۰ درصد از تولید فولاد کشــور توســط فولاد 
مبارکه تأمین می شــود، ادامــه داد: این شــرکت در حال حاضــر ۱۰.۳ تن 
تولید فولاد را دارد و این رقم در سال ۱۴۱۰ به ۱8 میلیون تن خواهد رسید.

وی در ادامــه با بیان اینکه ۴۶ درصد از مصرف فولاد در کشــور مربوط به 
محصولات تخت است، ادامه داد:

مصرف فولاد در کشور تثبیت شده، اما سهم تولیدکنندگان داخلی افزایش 
یافته و در سال گذشته ۱۵ درصد از نیاز کشور به محصولات تخت از محل 

واردات تأمین شده است.
فخاری در خصوص توسعه ظرفیت های تولید محصولات فولادی گفت: 
هدف گذاری افزایش تولید در فولاد مبارکه متناسب با نیاز مصرف است. 
بــرای امســال در زمینه تولیــد ورق هــای خــاص خودرویــی برنامه ریزی 

کرده ایم و توسعه ها هدفمند در دستور کار است.

مدیر پشتیبانی بازاریابی و فروش فولاد مبارکه:
ضرورت توجه به تولید محصولات با ارزش افزوده بالا در صنعت 

فولاد کشور

کی، مدیر پشــتیبانی بازاریابی و فروش فولاد مبارکــه نیز در این  امیر افلا
پنل در خصوص وضعیت فعلی بازار فولاد و مصرف در حال حاضر و آینده 
گفت: مطالعات خوبی در کشور انجام شده و در فولاد مبارکه نیز هرساله 
کیفیتی انجام می شود. تمامی گزارش ها نشان دهنده  مطالعات خوب و با
این اســت که بازار محصولات فولادی تخت در برخــی از حوزه ها رقابتی 
است و تمام حوزه های محصولات تخت حداقل تا دو سال آینده رقابتی 

خواهد شد.
وی افزود: در خصــوص وضعیت بازار رقابتی باید توجه داشــت که فقط 
شرکت های صادرات محور در رقابت پیروز خواهند بود و می توانند کالای 
خود را بفروشند. در سال های آینده، حداقل چندین میلیون تن محصول 
مازاد بر تقاضای کشور تولید خواهد شد و ظرفیت هایی نیز ایجاد می شود؛ 

بنابراین شرکت هایی موفق خواهند شد که صادرات داشته باشند.
 مدیر پشــتیبانی بازاریابی و فروش فولاد مبارکه ادامه داد: شــرکت هایی 
در رقابــت موفق خواهند بــود که بتوانند کالاهایــی با ارزش افــزوده بالا و 
ویژه تولید کنند. در بازار رقابتی محصولات گالوانیزه کشور، شرکت هایی 
که بتوانند محصولات گالوانیــزه خودرویی را با کیفیت بــالا تولید کنند و 
برای محصولات ساختمانی برنامه داشته باشند، می توانند کالای خود 
را بفروشند. در محصولات سرد نیز شرکت هایی که ورق الکتریکی تولید 

می کنند می توانند در بازار رقابت کنند.
گر می خواهیم در آینده شــرکتی رقابت پذیر باشــیم، باید در  وی گفت: ا
سبد محصولات خود محصولات ویژه و با ارزش افزوده بالا داشته باشیم. 
سازمان های رقابت پذیر در آینده سازمان هایی هستند که تصمیماتشان 

بر مبنای رضایت مشتریان و برآورده کردن نیازهای آنان انجام شود.
کید کرد: مشــتری مداری اصــل اول ســازمان های رقابت پذیر  کی تأ افلا
در آینــده خواهد بود و ســازمان ها باید به دنبال کاهش هزینه باشــند تا 

موفق شوند.

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

قیمت پایه فولاد مبارکه در بازار بورس اصلاح شود
پنلتخصصی»بازارهایمصرفمحصولاتفولادیوپتانسیلهایتوسعه«: معاونفروشوبازاریابیشرکتفولادمبارکهدر

رضا حیدری
 معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه

مجید فخاری 
مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات فولاد مبارکه

کی امیر افلا
 مدیر پشتیبانی بازاریابی و فروش فولاد مبارکه
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افزایـــش ۱۸ درصــــــــدی صـــادرات غیرنفتــــــــــی در 
هشت ماهه امسال

رئیس گمرک اعلام کرد: بر اساس تازه ترین آمار تجارت خارجی 
کشور در هشت ماهه سال جاری صادرات غیرنفتی ایران ۱۸ 

درصد افزایش یافته است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایسنا،فرود عسگری،معاون 
وزیر اقتصاد گفت: در مدت یادشده صادرات غیرنفتی کشورمان 
به ۳8 میلیــارد و ۱۵۲ میلیون دلار رســید که ۱8 درصد نســبت به 
مدت مشابه سال قبل افزایش داشته است، این در حالی است 
که واردات کشورمان با احتساب واردات شمش طلا به میزان ۴۵ 

میلیارد و ۱۲۷ میلیون دلار بوده است.
به گفته عسگری، میزان وزنی واردات کشور در این مدت با ۱.۷۳ 

درصد کاهش به میزان ۲۴ میلیون و ۵۲۵ هزار تن رسید.
عسگری میزان وزنی صادرات غیرنفتی در هشت ماهه سال جاری 
را ۱۰۳ میلیون و ۵۵8 هزار تن ذکر کرد که نســبت به مدت مشابه 
سال قبل ۱۴.۶۶ درصد افزایش یافته است. متوسط ارزش هر تن 
کالای صادراتی کشورمان  نیز در هشــت ماهه امسال با ۳ درصد 
افزایش به رقم ۳۶8 دلار رسیده است. به گفته وی، در این مدت 
۴۴.۹ میلیون تن محصولات پتروشــیمی به ارزش ۱۷.۵ میلیارد 
دلار صادر شــده اســت که به لحاظ وزن ۳۱.۴۳ درصد و از حیث 

ارزش ۲۹.۷۹ درصد افزایش داشت.
رئیس کل گمرک ایران در خصــوص بزرگ ترین مقاصد صادراتی 
کشــورمان در هشــت ماهه ســال جاری اظهار کــرد: چین بــا ۹.۹ 
میلیارد دلار، عــراق با 8.۳ میلیــارد دلار، امارات متحــده عربی با 
۴.8 میلیــارد دلار، ترکیــه بــا ۴.۴ میلیارد دلار، افغانســتان بــا ۱.۶ 
کستان با ۱.۵ میلیارد دلار و هند با ۱.۲ میلیارد دلار  میلیارد دلار، پا
کشــورهای عمده مقاصد صادراتــی در این مــدت بوده اند. این 
هفت کشور درمجموع 8۲.۲۹ درصد از وزن و 8۲.۹۴ درصد از ارزش 

کل صادرات غیرنفتی کشور را به خود اختصاص دادند.
وی در خصوص کشــورهای عمده طرف معاملــه واردات افزود: 
بیشــترین میزان کالاهای وارداتی به کشــورمان در هشت ماهه 
امســال از کشــورهای امارات متحده عربی با ۱۳.۶ میلیارد دلار، 
چین با ۱۱.۵ میلیارد دلار، ترکیه ۷.8 میلیارد دلار، آلمان ۱.۶ میلیارد 
دلار، فدراسیون روســیه ۱.۱ میلیارد دلار، هند یک میلیارد دلار و 
هنگ کنگ با ۹۰۰ میلیون دلار بوده اســت. ۷۶.۴۲ درصد از وزن 
و 8۳ درصد از ارزش کل واردات کشور در این مدت از هفت کشور 

مذکور بوده است.
وی گفت: متوســط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتــی ۱8۴۰ دلار 
بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل هشت درصد افزایش 

نشان می دهد.

راهکار جذب سرمایه ۵۵ میلیارد یورویی برای رشد 
۱۳ درصدی معدن

نایب رئیس اتاق ایران، رشد ۱۳ درصدی بخش معدن را 
نیازمند جذب سرمایه ۵۵ میلیارد یورویی دانست و راهکاری 

برای این تحقق این هدف ارائه کرد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از  پایگاه خبری بورس پرس، 
محمدرضا بهرامن در حاشیه هجدهمین نمایشگاه بین المللی 
کرات  معدن، اعلام کرد: بخش خصوصی تلاش می کند مذا
را با طرف های خارجی باوجود موانع تحریمی، پیش برده و 
کانال های ارتباطی را حفظ کند. دغدغه اصلی پیشروی در نقل 
و انتقالات مالی است. FATF هزینه های تجارت را بالا برده و 

موجب شده شرکت های بزرگ حاضر به همکاری نشوند.
دولت باید برنامه ریزی را هرچه سریع تر برای خروج از فهرست 
سیاه FATF انجام دهد. اتاق ایران در این مسیر می تواند نقش 
تسهیلگر داشته باشد. با مشارکت اتاق این مسیر سریع تر پیش 
خواهد رفت. بخش خصوصی و اتاق می تواند روابط مؤثری 

برقرار کند.
رشد ۱۳ درصدی بخش معدن نیازمند جذب سرمایه گذاری 
۵۵ میلیارد یورویی است. قطعاً بخش بزرگی از این سرمایه باید 
از خارج جذب شود و FATF عامل بازدارنده در این خصوص 
است. تمام طرح هایی که در دست دولت است باید به بخش 
گذار شود تا سرمایه های داخلی و خارجی را جذب  خصوصی وا
گذاری ها به بخش  کند. دستگاه های نظارتی باید کمک کنند تا وا
خصوصی انجام شود. با این اقدام رشد ۱۳ درصدی بخش معدن 

دور از دسترس نخواهد بود.

درصد

میلیارد یورو

بازدید رئیس هیئت عامل ایمیدرو  از غرفه  گروه فولاد مبارکه در بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(
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خبر  کوتاه
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

به گزارش خبرنگار ایراسین، مجید دادجو، مدیر فراوری 
ضایعات فرایندی شرکت فولاد مبارکه در پنل »مدیریت 
پسماند و محصولات جانبی در فولاد مبارکه« با گفتمان 
»مسیر سبز« در چهارمین روز نمایشگاه بین المللی ایران متافو ۱4۰۳ 
 
ً
گفت: نگاه دنیا به موضوع اقتصاد در ابتدا یک نگاه تک بعدی و صرفا
take-make- منفعت اقتصادی بود و رویکرد آن به منابع بر اســاس

( بود.  waste )منابع را در اختیار بگیر؛ تولید کن، مصرف کن و دور بینداز
بنگاه های اقتصادی پس از مدتی متوجه شدند که منفعت اقتصادی 
 درست نیســت و هزینه تخریب محیط زیست چگونه حساب 

ً
صرفا

شود؛ بنابراین در کنار منفعت اقتصادی، حفظ محیط زیست و حفظ 
منابع برای آیندگان هم مطرح شد.

وی تصریح کرد: منفعت اقتصادی با رعایت مسائل محیط زیست به یک 
بعد دیگر نیاز داشت تا مفهوم اقتصاد پایدار را کامل تر کند و آن هم انسان 
بود؛ ایــن منفعت اقتصــادی باید در کنــار کاهش فقر، ارتقــای فرهنگ و 

بهداشت و سلامت جامعه محقق شود.
 دادجو با بیان اینکه صرفِ وجــودِ یک کارخانه  و تولید فــولاد یا خودرو یا 
محصولات پتروشیمی از دیدگاه اقتصاد پایدار نیست، ادامه داد: حتماً 
نگاه حفظ منابع و نگاه جامعه را نیز باید در کنار آن داشته باشیم تا در واقع 

سه رأس مثلث مفهوم اقتصاد پایدار در کنار هم باشد.
مدیر فراوری ضایعات فرایندی شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه اقتصاد 
کیــد دارد، اظهار کرد: مفاهیم  چرخشــی بر رأس مثلث در حوزه منابع تأ
اقتصــاد چرخشــی به عنــوان یک ابــزار بــه کمــک اقتصاد پایــدار آمــده تا 
مشخص شود که برای حفظ منابع باید حتی المقدور آنچه می خواهیم 

دور بیندازیم به چرخه مصرف برگردد.
وی ادامــه داد: اقتصاد چرخشــی در حوزه های مختلفی گســترش پیدا 
کرد، ازجمله صنعت فولاد و ما هم برای اینکه در این حوزه سرآمد باشیم، 
ابتدا دسته بندی لازم را در این زمینه انجام دادیم و سپس برای هرکدام از 

دسته ها چندین راهکار اندیشیدیم.
یکی از پرارزش ترین پسماندهای ضایعات این شرکت 

پسماندهای فلزی است
مدیر فراوری ضایعات فرایندی شــرکت فولاد مبارکه تصریــح کرد: یکی از 
پرارزش ترین پسماندهای ضایعات این شرکت پسماندهای فلزی است 
کــه بــا تفکیــک و جداســازی، بخشــی از آن در فرایندهای تولیــد مجدداً 
استفاده می شود و بخشی دیگر به دلیل استفاده دیگر صنایع در فرایند 

فروش قرار می گیرد.
وی بـا بیـان اینکـه رسـیدگی بـه برخـی از پسـماندها ازجملـه لجن هـا و 

گـر منفعـت اقتصـادی هـم  نرمه هـا منفعـت اقتصـادی دارد؛ امـا حتـی ا
نداشـت، نـگاه محیط زیسـتی، مـا را ملـزم می کـرد که بـه موضـوع لجن ها 
بپردازیـم، افـزود: لجن هـا دسـته دیگـری از پسـماندهای فـولاد مبارکـه را 
تشـکیل می دهند کـه در یک مـورد، با مشـارکت یـک شـرکت خصوصی، 
لجـن کلاریفایـر نـورد گـرم، پـس از یـک فراینـد اصلاحـی، بـه چرخـه تولید 

آهـن اسـفنجی برمی گـردد.
وی خاطرنشان کرد: با رویکرد برون سپاری از حضور و تعامل شرکت های 

دانش بنیان استقبال می کنیم.
دادجـو بـا اشـاره بـه همـکاری بـا شـرکت های غیرفـولادی بـرای رفـع 
چالش هـای برخی از پسـماندها گفـت: یکـی از ضایعـات ناحیه نورد سـرد 
کسـیدی نـورد سـرد( اسـت کـه به عنـوان مـاده اولیـه اصلـی بـرای  )پـودر ا
 تولیـد مغناطیس هـای صنعتـی بـه کار مـی رود. ایـن محصـول جنبـی 
)by-product( پـس از بسـته بندی در اختیـار شـرکت های تولیـد مگنـت 
داخل و خارج استان و حتی شرکت های تولیدکننده شیشه قرار می گیرد.
رعایت حفظ محیط زیست و حفظ منابع برای فولاد مبارکه 

اولویت دارد، نه درآمد فروش ضایعات 
مدیر فراوری ضایعات فرایندی شــرکت فولاد مبارکه گفت: رعایت حفظ 
محیط زیست و حفظ منابع برای فولاد مبارکه اولویت دارد، نه درآمد فروش 
ضایعات و به جای اینکه این مواد از معادن و طبیعت استخراج شود، با 
فرایندی اصلاحی، از محصولات جنبی استفاده می شود تا به چرخه تولید 

و مصرف برگردد و بتوانیم به حفظ منابع طبیعی کمک کنیم.
آسفالت هایی که در آن ها از سنگ دانه های سرباره های 

فولاد مبارکه استفاده می شود کیفیت بهتر و طول عمر بیشتری 
دارند

وی بــا اشــاره بــه اســتفاده از ســرباره ها در آســفالت گفت: آســفالت های 
خیابان ها و جاده های اصفهان به دلیل به کارگیری سنگ دانه های آهکی، 
پس از گذشت زمان کوتاهی ساییده می شــود و کیفیت اولیه را از دست 
می دهد و احتمال وقوع تصادف در چنین راه هایی افزایش می یابد. در 
عوض آســفالت هایی کــه در آن ها از ســنگ دانه های ســرباره های فولاد 
مبارکه استفاده می شود، کیفیت بهتر و طول عمر بیشتری دارند و موجب 
افزایش ایمنی و کاهش تصادفات جاده ای می شوند. پس ما در این زمینه 
منفعت اقتصادی را کنار گذاشتیم و در خصوص تأمین و ارسال سنگ دانه 

سرباره ای برای این منظور با شهرداری اصفهان همکاری کردیم.
دادجــو بیــان کــرد: چالش هــای مــا در حــوزه اقتصــاد چرخشــی نبودن 
مشــوق ها و الزامــات قانونــی اســت. نیــاز اســت کــه مشــوق هایی بــرای 
شرکت هایی که از اقتصادی چرخشی اســتفاده می کنند و پسماندی را 

در فرایند تولید خود قرار می دهند وجود داشــته باشــد و بایــد تفاوتی با 
شرکت هایی که چنین نمی کنند، لحاظ شود.

 
رئیس امور پسماندهای غیرفلزی شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

ایجاد اطلس ضایعات و پسماندهای فولاد مبارکه

کاظم آخوندی، رئیس امور پسماندهای غیرفلزی شرکت فولاد مبارکه در 
این پنل بیان کرد: در کمیته پسماند فولاد مبارکه، تدابیر و رویکردهایی 
برای کاهش تولید پسماند داریم؛ اما زمانی که پسماند یا ضایعاتی تولید 
شــد، واحد مدیریت فــراوری ضایعات، بــا رویکرد بازیابی، پســماندهای 
قابل اســتفاده در فراینــد تولید را به چرخــه بازمی گرداند و پســماندهای 
غیرقابل اســتفاده، ازجمله ســرباره، چوب و کاغذ را به فروش می رساند؛ 

که سرباره به صنایع دیگر ازجمله صنعت سیمان کمک می کند. چرا
وی افزود: در راســتای اقتصاد چرخشی، طرحی نوشته شده که در سال 
۱۴۳۰ حداقــل ۳۰ درصد از پســماند فولاد مبارکه بازیابی شــود و در ســال 
۱۴۵۰ به پســماند صفر برســیم و ایجــاد اطلس ضایعــات اولین اقــدام در 

این زمینه بود.
اطلس ضایعات یک برنامه هدفمند با همکاری 

کارشناسان بخش های تولید نواحی و کارشناسان پسماند و 
محیط زیست است

رئیس امور پســماندهای غیرفلزی شــرکت فــولاد مبارکه اظهــار کرد: فکر 
نمی کنم در صنایع فولاد، مشابه این اطلس وجود داشته باشد. اطلس 
ضایعات یک برنامه هدفمند با همکاری کارشناسان بخش های تولید 
نواحی و کارشناســان پســماند و محیط زیســت اســت کــه طــی آن کلیه 

ضایعات تولید از بخش مختلف دسته بندی و آنالیز می شود.
وی اضافه کرد: ســرباره قابلیت استفاده در صنایع ســیمان و پروژه های 
عمرانی را دارد. پیمانکاران توانمند در این زمینه با ما همکاری می کنند 
تا بخشی از آن ها را دانه بندی کنیم و برای فعالیت های عمرانی به صنایع 
سیمانی و شهرداری ها بدهیم و حتی در داخل فولاد استفاده کنیم. با این 

فرایند حداقل سالیانه ۳۰ میلیارد تومان صرفه جویی می شود.
آخونــدی بیــان کــرد: رویکردهایــی کــه پیش بینــی شــده، اســتفاده 
بیشــتر از شــرکت دانش بنیان و پروژه هــای تحقیقاتی در زمینــه بازیابی 
کنون در ابتدای راه هستیم و ۳۰ تا ۴۰ درصد راه را آمده ایم.  پسماندهاست. ا
ادامه این مسیر نیازمند سرمایه گذاری و دانش های جدید است و برخی از 
پسماندها ممکن است با فرایندهای قدیمی به تولید برگردد و برخی دیگر 

به دلیل ویژگی های خاص، فرایند تولیدی خاصی بطلبد.

مجید دادجو
مدیر فراوری ضایعات فرایندی فولاد مبارکه

کاظم آخوندی
رئیس امور پسماندهای غیرفلزی فولاد مبارکه

محمدکاظم صباغی هرندی
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد مبارکه

محمدرضا جعفرزاده
 مدیرعامل شرکت صناپ

از حضور دانش بنیان ها برای فراوری 
محصولات جنبی و پسماندها استقبال می کنیم

فولادمبارکه«: پنل»مدیریتپسماندومحصولاتجانبیدر فراوریضایعاتفرایندیشرکتفولادمبارکهدر مدیر

تولید فولاد روسیه افزایش می یابد

 وزارت صنعت و تجارت روسیه انتظار دارد این کشور 
در سال جاری ۷۳ میلیون تن فولاد خام تولید کند. علاوه بر 
این، بر اساس پیش بینی توسعه اجتماعی-اقتصادی 
روسیه برای سال های 2۰2۵-2۰2۷، تولید فولاد در سال 2۰24 
با ۰.4 درصد افزایش نسبت به سال قبل به ۷6.۳ میلیون تن 

خواهد رسید.
 به گزارش  خبرنگار فولاد و به نقل از پایگاه خبری فولاد ایران، 
تولید محصولات تمام شده نیز با ۰.۲ درصد افزایش در سال به 
۶۴.۳ میلیون تن خواهد رسید. درعین حال، صنعت و تجارت 
روسیه به خطرات مربوط به کندی در بخش ساخت وساز 
و افزایش نرخ وام مسکن اشاره کرده و قصد دارد از شرکت ها 

حمایت دولتی کند.

درحالی که زیمبابوه امیدوار است از منافع اقتصادی این 
پروژه بهره مند شود، نگرانی های زیست محیطی و اجتماعی 
آن همچنان پابرجاست. آیا این کارخانه، شکوفایی اقتصادی 
فشارهای  یا  داشت  خواهد  همراه  به  زیمبابوه  برای  را 
محیط زیستی و اجتماعی بیشتری ایجاد خواهد کرد؟ آینده 
این پروژه به توانایی دولت و DISCO در پاسخ به این 

نگرانی ها بستگی دارد.
به گزارش  خبرنگار فولاد و به نقل از آرتان پرس،  زیمبابوه در 
مسیر تبدیل شدن به میزبان بزرگ ترین کارخانه فولاد آفریقا گام 
برمی دارد، اما مشکلات پیرامون این پروژه همچنان پابرجاست. 
کنان محلی آن  درحالی که تولید کارخانه در حال افزایش است، سا
را به تخریب محیط زیست، تصرف زمین ها بدون جبران خسارت، 

و عدم پایبندی به وعده های اسکان مجدد متهم می کنند.
اثرات زیست محیطی و امنیت غذایی

به رغم وعده های ساخت جاده ها و مسکن، پیشرفت ملموسی 
که جابه جایی ها  کنان نگران اند  مشاهده نشده است. سا
وضعیت ناپایدار اقتصادی و اجتماعی آن ها را بدتر کند. در 
گزارشی از سازمان ملل در ماه اوت، بحران امنیت غذایی 
زیمبابوه »به شدت در حال وخامت« توصیف شد؛ بحرانی که با 

خشک سالی های بی سابقه تشدید شده است.
پاسخ DISCO به اعتراضات

همچنین، DISCO از فوریه ۲۰۲۴، ماهانه ۲۰۰ دلار به ۲۲ سرپرست 
سالمند خانوار برای تأمین غذا پرداخت می کند تا زمانی که این 
افراد به محل جدید منتقل شوند. به گفته شوکو، فرصت های 
شغلی نیز برای جوانان محلی در نظر گرفته شده است و ساخت 
کنان در  خانه های جدید در منطقه مشخصی برای اسکان سا

حال انجام است.
نگرانی های فعالان محیط زیست

فعالان حقوق بشر و محیط زیست به تأثیرات منفی این پروژه 
اعتراض کرده اند. طبق گزارش آژانس مدیریت زیست محیطی 
زیمبابوه )EMA(، کارخانه DISCO اقدامات کاهش آلودگی، 
ازجمله آسفالت سازی جاده های پر گردوغبار را آغاز کرده است. 
کید کرده که نظارت بر اجرای استانداردهای  بااین حال، EMA تأ
زیست محیطی ادامه خواهد داشت و شرکت موظف به دریافت 

مجوزهای مرتبط با دفع فاضلاب و انتشار هواست.
مشکلات اجتماعی و اقتصادی

کنان ادعا می کنند که شرکت DISCO زمین های آن ها را  برخی سا
تصاحب کرده بدون اینکه غرامت عادلانه ای پرداخت کند. گزارش 
سپتامبر مرکز حاکمیت منابع طبیعی نشان داد که ساکنان محلی 
از تعاملات معنادار با این شرکت کنار گذاشته شده اند. این عدم 
مشورت و شفافیت باعث افزایش حس نارضایتی و محرومیت در 

جوامع تحت تأثیر شده است.
چشم انداز اقتصادی برای زیمبابوه

کارخانه ۱.۵ میلیارد دلاری از جولای تولید خود را آغاز کرده و انتظار 
می رود با تکمیل پروژه، ۱۰,۰۰۰ شغل جدید ایجاد کند. وزیر معادن 
زیمبابوه اعلام کرده که صنعت فولاد می تواند سالانه ۵ میلیارد 
دلار به اقتصاد ملی کمک کند. ویلفرد موتسی، مدیر پروژه گروه 
دینسون، این توسعه را یک نقطه عطف مهم در بازگشت زیمبابوه 

به جایگاه صنعتی خود در جنوب آفریقا توصیف کرده است.
آینده پروژه؛ توسعه یا بحران؟

درحالی که این پروژه نویدبخش شکوفایی اقتصادی برای 
زیمبابوه است، نگرانی های محیط زیستی و اجتماعی همچنان 
به قوت خود باقی است. موفقیت نهایی پروژه به توانایی دولت 
و شرکت DISCO در رفع نگرانی های جامعه محلی و پایبندی به 
تعهدات زیست محیطی بستگی دارد. آیا این کارخانه فرصتی 
برای توسعه خواهد بود یا چالشی برای پایداری؟ زمان پاسخ این 

پرسش را مشخص خواهد کرد.

 فرصت اقتصادی عظیم یا تهدیدی برای 

محیط زیست

ک برای آینده  به گزارش خبرنگار ایراسین، پنل »انرژی پا
سبز«، رویکرد فولاد مبارکه برای استفاده از انرژی های 
ک و تجدیدپذیــر با حضــور محمدکاظــم صباغــی هرنــدی مدیر  پــا
ارشد خدمات فنی و پشــتیبانی فولاد مبارکه و محمدرضا جعفرزاده 
مدیرعامل شرکت صناپ در بیست ویکمین نمایشگاه ایران متافو 

برگزار شد.
محمدکاظم صباغی هرنـدی، مدیر ارشـد خدمات فنی و پشـتیبانی 
فـولاد مبارکـه در ایـن پنـل تخصصـی، بـا بیـان اینکـه صنایـع در بحـث 
انرژی به ویژه در تأمین پایدار انرژی با چالش مواجه اند، گفت: صنایع 
از مهرمـاه محدودیت انـرژی دارند و عملاً در سـال، سـه مـاه می توانند 
تولید کنند. این وضعیت باعث می شـود که به سمت سـرمایه گذاری 
ک برونـد. صنایـع بایـد بتواننـد در حـوزه تخصصـی خـود  در انـرژی پـا
کیفیت و با ارزش افزوده بیشتر تولید  سرمایه گذاری کنند و محصول با
ک حرکت کنند. نمایند؛ اما در حال حاضر مجبورند به سمت انرژی پا

 وی با بیــان اینکه فــولاد مبارکه در ایــن زمینــه و اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر پیشــرو اســت، گفت: فــولاد مبارکــه به ســمت نیروگاه های 
سیکل ترکیبی، بادی و خورشــیدی حرکت کرده و دو فاز نیروگاه سیکل 
ترکیبــی ۹۱۴ مگاواتــی را وارد مدار کرد. ایــن نیروگاه راندمان بیــش از ۵8 
درصد دارد و جزو معدودترین نیروگاه هایی است که با چنین راندمانی 

در کشور فعالیت می کند.
مدیـر ارشـد خدمـات فنـی و پشـتیبانی فـولاد مبارکـه بـا بیـان اینکـه 
فولاد مبارکه دو پروژه دیگر نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ مگاواتی و نیروگاه 

بـادی را نیز در پیـش گرفته و تعریف کـرده و این مجموعه هـا کاملاً به 
مجموعـه صنـاپ منتقـل شـده تـا بتواننـد بخشـی از انـرژی موردنیاز 
را تأمیـن کنـد، گفـت: بـرای مـا افزایـش تولیـد و کیفیـت تولیـد در اثـر 
ک و تجدیدپذیر مهم اسـت. فـولاد مبارکه،  اسـتفاده از انرژی های پا
برخـلاف دیگـر شـرکت ها، امسـال توانسـت به انـدازه سـال گذشـته 
تولید داشته باشد. در برخی از حوزه ها نیز بیش از ۱۱ درصد افزایش 

تولید داشـته اسـت.
وی با بیان اینکه محدودیت گاز یکی دیگر از چالش های کشــور است، 
افزود: مزیت استفاده از نیروگاه های خورشیدی و بادی هم همین است 
که نیاز به گاز را با تأمین برق موردنیاز رفع می کند. با استفاده از ۳ نیروگاه 
ســیکل ترکیبی و بادی و خورشــیدی ۲ میلیون تن کربن در ســال کمتر 

تولید خواهد شد.
کید کــرد: خوشــبختانه فــولاد مبارکه در ایــن زمینه  صباغی هرنــدی تأ
چالشی ندارد و حدوداً ۵ تا ۶ درصد برق موردنیاز خود را از طریق نیروگاه ها 

تأمین می کند.
 

مدیرعامل شرکت صناپ:
فولاد مبارکــه یکی از بازیگــران اصلی عرصه صنعت کشــور در 

حوزه انرژی تجدیدپذیر است

محمدرضا جعفرزاده، مدیرعامل شرکت صناپ نیز در ادامه این نشست 
کید بر اینکه فولاد مبارکه شــعار خلق آینده بهتــر را در عمل محقق  با تأ

کرده اســت، گفت: فولاد مبارکه در حــوزه انرژی هــای مختلف به خوبی 
عمل کرده است.

وی ادامه داد: فولاد مبارکه در حال حاضر نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی 
»آفتاب شرق« را داراست و یکی از بازیگران اصلی عرصه صنعت کشور در 
حوزه انرژی تجدیدپذیر با ظرفیت ۲ هزار مگاواتی و درآمد ســالیانه ۲۵۰ 

میلیون دلاری است.
مدیرعامـل شـرکت صنـاپ بـا بیـان اینکـه طراحـی و مهندسـی کل ایـن 
نیـروگاه خورشـیدی آفتـاب شـرق به صـورت داخلـی انجـام می شـود، 
گفت: آفتاب شرق اولین نیروگاه مقیاس بزرگ خورشـیدی کشور است. 
در آفتاب شـرق تکنولوژی ها و برندهای معتبـری به کار رفتـه و اقدامات 
مهمی در حوزه بومی سازی در این زمینه صورت گرفته که بسیار بادقت 

بـوده اسـت.
جعفرزاده از شــروع فازهــای مطالعاتــی و کارهای اجرایی نیــروگاه بادی 
۲۰۰ مگاواتی نیز خبر داد و ابراز امیدواری کــرد که این پروژه نیز به خوبی 

پیش برود.
جعفرزاده اضافه کرد: این دو پــروژه با ظرفیت مجموعــاً 8۰۰ مگاوات در 
دستور کار است، ولی چشم انداز صناپ، تأمین ۲ هزار مگاواتی انرژی های 

تجدیدپذیر است.
وی با بیان اینکه مهم ترین مؤلفه از ۷ مؤلفه فولاد سبز، حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر است و در این زمینه در فولاد مبارکه گام های خوبی برداشته 
است، تصریح کرد: گام بعدی ما حرکت به سمت دیگر مؤلفه های فولاد 

سبز از قبیل هیدروژن و مدیریت پساب شهری و… است.

راندمان بالای ۵۸ درصد نیروگاه سیکل ترکیبی ۹۱4 مگاواتی فولاد مبارکه
:» پنل»انرژیپاکبرایآیندهسبز ارشدخدماتفنیوپشتیبانیفولادمبارکهدر مدیر

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

کارخانه فولاد چین در زیمبابوه؛
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عددخبــــــــــــر

 خـبــــــــــــــــــر      

سید امیر طباطباییان، مدیر انرژی و سیالات شرکت 
فولاد مبارکــه در پنل »مدیریــت آب در شــرکت فولاد 
مبارکه« با گفتمان مرتبط »مســیر ســبز« اظهار کرد: 
بر اســاس آمــار، آب مورداســتفاده در صنعت کشــور ۳ تــا 4 درصد از 
مصارف آبی را به خود اختصاص می دهد و بخش عمده آب در بخش 
کشــاورزی و شــرب مصرف می شــود. ایــن در حالی اســت کــه میزان 
مصرف آب در بخش صنعت در کشورهای توسعه یافته بین 2۰ تا 2۵ 
درصد اســت و این یکی از شــاخص های توســعه یافتگی کشورهای 

صنعتی است.
برخلاف باور عموم فولاد صنعتی آب بر نیست و تنها یک 

درصد از مصرف آب کشور را به خود اختصاص می دهد
وی با بیان اینکه برخلاف بــاور عموم فولاد صنعتی آب بر نیســت و تنها 
یک درصد از مصرف آب کشور را به خود اختصاص می دهد اضافه کرد: 
برای تولید هــر کیلوگرم فــولاد در مبارکه فــولاد از ابتدای چرخــه تولید تا 
انتها نزدیک به ۲.۵ لیتر آب مصرف می شود، این در حالی است که برای 
تولید یک کیلو گنــدم و یا یک کیلــو هندوانه بیــش از ۳۰۰ تــا ۴۰۰ لیتر آب 

مصرف می شود.
مدیر انرژی و ســیالات شــرکت فولاد مبارکه گفت: صنعت فولاد انرژی بر 

اســت اما آب بر نیســت. نکته دوم اینکه فرایند تولید فولاد بنــا بر مکان 
تأسیس آن صنعت، متفاوت است. از یک سو، برخی صنایع فولادی با 
رویکرد استفاده از آب دریا جهت خنک کنندگی تجهیزات، نزدیک دریا 
احداث می شوند و از سوی دیگر، صنایعی هستند که دور از دریا و یا منابع 
آب فراوان قرار دارند و فرایندهای آن ها بر اساس کار در شرایط خشک و 

نیمه خشک است.
وی با بیان اینکه در کشــور ایران عمده صنایع فولادی در مرکز کشــور و 
نزدیک معادن قرار دارند، اضافه کرد: طراحی سیستم های خنک کاری 
گر شرکتی  این شرکت ها بر اساس مناطق خشک و نیمه خشک است. ا
کنار آب دریا باشد و هدف آن استفاده از آب دریا برای خنک کاری باشد، 
گر این  بین ۱۵ تا ۲۵ لیتر به ازای یک کیلوگرم فولاد، آب مصرف می کند اما ا
شرکت در مناطق خشک و نیمه خشک راه اندازی شود، بین ۲.۵ تا ۵ لیتر 

آب برای هر کیلوگرم فولاد آب مصرف می شود.
در فولاد مبارکه ۲.۵ لیتر آب به ازای هر کیلو فولاد مصرف   

می کنیم
طباطباییان گفت: مــا در فولاد مبارکــه ۲.۵ لیتر آب بــه ازای هر کیلوگرم 
فولاد مصرف می کنیم و رکورد مصرف ۲.۲ لیتر را برای یک کیلوگرم فولاد 

در سال ۱۴۰۱ داشته ایم.

وی تصریح کرد: کاهش مصرف آب در فرایندهای تولید از رویکردهای 
فـولاد مبارکـه اسـت، بـرای مثـال مـا از برج هـای خنک کننـده اسـتفاده 
ج هـا را بـه خنک کننده هـای خشـک یـا هیبریـدی  می کنیـم و ایـن بر
تبدیـل کرده ایـم کـه مصـرف آب را در فراینـد تولیـد کاهـش می دهـد. 
موضوع بعـدی تصفیـه و بازچرخانی آب اسـت. ما پسـاب های موجود 
در شـرکت و شـهرهای اطـراف را تصفیـه می کنیـم و در تولیـد اسـتفاده 

می کنیـم.
فولاد مبارکه کمتر از یک درصد از حوزه آبریز زاینده رود 

برداشت دارد
مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه این شرکت سهم 
کمتر از یک درصدی در حوزه زاینده رود دارد، افزود: طبق آمار وزارت نیرو 
کل حوضه آبریز زاینده رود عددی نزدیک به ۵۰ تا ۶۰ میلیون مترمکعب 
آب به صنعت می دهد و این ۵۰ تا ۶۰ میلیون لیتر مکعب در مقایســه با 
آبی که برای بخش کشــاورزی توزیع می شــود، حدود یک درصد و کمتر 
است. با کاهش این یک درصد، نباید انتظار احیای زاینده رود را داشت. 
ما به عنوان بخش صنعــت اقدامات خــود را انجام می دهیــم؛ اما حوزه 
کشاورزی، شــرب و حوزه های دیگر نیز باید بر اســاس نیاز و سهم خود، 

برداشتشان را کاهش دهند.

به گزارش خبرنگار ایراسین، علیرضا مولوی زاده، 
مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه در پنل 
»فولاد پایدار برای ساخت آینده« با گفتمان »مسیر 
پیشران« در بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی ایران متافو ۱4۰۳ 
اظهار کرد: بحث پایداری در صنعت فولاد کمک می کند تا بتوانیم آینده 
بهتری برای کشورمان رقم بزنیم و این امر شامل مباحث اقتصادی، 
زیست محیطی، حکمرانی و اجتماعی است. وقتی قرار است 
محصولی با ارزش افزوده بالاتر تولید شود، باید مباحث اقتصادی در 
نظر گرفته شود؛ به گونه ای که مشخص باشد تولید هر محصول به چه 
میزان سرمایه گذاری نیاز دارد، چه میزان بازگشت سرمایه در پی دارد 
و در نهایت محصول تولیدی نسبت به محصولات تجاری تا چه میزان 

ارزش افزوده برای ما ایجاد می کند.
 وی ادامه داد: وقتی قرار است از یک تکنولوژی بهره برداری شود و یا 
تکنولوژی جدیدی وارد مدار شود، باید جنبه های زیست محیطی و 
مصارف انرژی آن نیز بررسی و ارزیابی شود. فولاد مبارکه پیش بینی می کند 
که در آینده بازار چه نیازی دارد و کدام یک از محصولات از طریق واردات و 

کدام یک از داخل تأمین می شوند تا با تولید محصولات نوآورانه از واردات 
جلوگیری کند و نیاز مشتریان آینده را برطرف سازد.

مدیر متالورژی و روش های تولید شرکت فولاد مبارکه اضافه کرد: فولاد 
مبارکه طی سال های گذشته از تولید محصولات تجاری به سمت تولید 
محصولات خاص و با ارزش افزوده بیشتر حرکت کرده است؛ به طوری که 
در حال حاضر این شرکت ۶۰۰ گرید فولادی را به بازارهای داخلی و خارجی 
عرضه می کند و ۱۵ درصد این محصولات جزو محصولات ویژه است. فولاد 
مبارکه برای اجرای پروژه انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی، حدود 
یک میلیون تن ورق خاص فولادی برای تولید لوله های انتقال آب به 

طول ۱۲۰۰ کیلومتر تولید کرده است.
 

رئیس طراحی محصول فولاد مبارکه:
فولاد مبارکه با تولید فولاد الکتریکی به کاهش اتلاف و پسماند 

الکتریکی کمک می کند

همچنین بابک شهریاری، رئیس طراحی محصول فولاد مبارکه در این 

پنل اظهار کرد: محصولات فولاد مبارکه همواره براساس استانداردهای 
بین المللی کیفیت طراحی و تولید می شوند که این امر نقش بسزایی 
در جلب رضایت مشتریان دارد؛ برای مثال، فولاد مبارکه با تولید فولاد 
الکتریکی به کاهش اتلاف و پسماند الکتریکی کمک کرده و در تولیدات 
خود، ماندگاری و پایداری کیفیت را در اولویت قرار داده است و به سمت 

تولید ورق های فولادی با کربن کمتر حرکت می کند.
وی ادامه داد:  شرکت فولاد مبارکه برای به دست آوردن دانش 
تولید محصولات خاص و دوست دار محیط زیست، همواره در حال 
به روزرسانی دانش فنی خود بوده و علاوه بر آن؛ با استفاده از دستگاه های 
شبیه سازهای سخت افزاری و نرم افزاری پیشرفته و به روز دنیا، فرایند 

تولید گریدهای ویژه را شبیه سازی می کند. 
رئیـــس طراحـــی محصـــول  شـــرکت فـــولاد مبارکـــه افـــزود: ایـــن 
شـــرکت  بـــرای رقابـــت در بازارهـــای جهانـــی ملـــزم بـــه رعایـــت قوانیـــن 
ســـخت گیرانه زیســـت محیطی بـــرای بـــه صفـــر رســـاندن کربـــن 
ورق هـــای فـــولادی اســـت و بـــرای ایـــن منظـــور نیـــز برنامه ریزی هـــای 

لازم انجـــام شـــده اســـت.

تولید یک میلیون تن ورق خاص فولادی 
یای عمان توسط فولاد مبارکه  برای اجرای پروژه انتقال آب از در

برایساختآینده«مطرحکرد؛ پنل»فولادپایدار متالورژیوروشهایتولیدفولادمبارکهدر مدیر

سهم فولاد مبارکه از برداشت آب در زاینده رود کمتر از یک درصد است
پنل»مدیریتآبدرشرکتفولادمبارکه«: انرژیوسیالاتشرکتفولادمبارکهدر مدیر

سید امیر طباطباییان
 مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه

محمدجواد وفایی
 مدیر حسابداری صنعتی فولاد مبارکه

 علیرضا مولوی زاده
 مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه

بابک شهریاری
 رئیس طراحی محصول فولاد مبارکه

به گزارش خبرنگار ایراسین، محمدجواد وفایی، 
مدیر حسابداری صنعتی شرکت فولاد مبارکه در پنل 
»استراتژی نوآورانه برای تقویت پایداری مالی با مسیر 
پیشرو در اقتصاد جهانی« با گفتمان »مسیر پیشران«، اظهار کرد: 
در گذشته در حوزه پایداری در فولاد مبارکه تنها سودآوری مطرح 
بود، اما امروز چهار حوزه اجتماعی، محیط زیست، اقتصادی و 

کمیت شرکتی را نیز در برمی گیرد. حا
وی ادامه داد: بر این اساس ما برای پایداری نیاز است که علاوه بر 
کمیتی را  حوزه های مالی، حوزه های اجتماعی، محیط زیست و حا

موردتوجه قرار دهیم تا بتوانیم با قرار دادن همه این ابعاد در کنار هم، 
ضمن اینکه به سودآوری می رسیم، با دیدگاه های کلان، در بلندمدت 

پایدار بمانیم.
کید کـرد: پایـداری  مدیـر حسـابداری صنعتی شـرکت فـولاد مبارکـه تأ
کوتاه مـدت و خُـرد بـه سـمت  از دیدگاه هـای  کـه مـا  می طلبـد 
دیدگاه هـای کلان و بلندمـدت حرکـت کنیـم و سـودآوری پایـدار 
ک تر  به عنوان شـاخصی از این موضوع همراه با زندگی بهتـر، زمین پا
و جامعـه خوشـحال تر محقـق شـود تـا بـه سـازمان جهان تـراز تبدیل 

شـویم.

کید بر اینکه فولاد مبارکه از ابتدای امر نوآور بوده است،  وی در ادامه با تأ
ادامه داد: نوآوری در ذهن پدیدآورندگان فولاد مبارکه بوده است. این 
شرکت از ابتدا سیستم های پیشنهاد ات، تجارب و پیشنهاد های برتر 
را داشته است و همه خلاقیت ها در این زمینه ثبت شده است و این 
سرمایه ای است که نمی توان روی آن عدد گذاشت؛ اما دنیا فرق کرده 
و ما در حال پشت سر گذاشتن انقلاب صنعتی پنجم هستیم و شاید 
دیگر نتوان با نگاه های قدیمی کار کرد. باید با نوآوری های روز همراه 
، یعنی کاری که در  شویم، به ویژه در زمینه سرمایه گذاری خطرپذیر

دستور کار فولاد مبارکه است.

چهار حوزه فعالیت فولاد مبارکه
 برای رسیدن به پایداری در کنار سودآوری

اقتصادجهانی«: پیشرودر پنل»استراتژینوآورانهبرایتقویتپایداریمالیبامسیر مدیرحسابداریصنعتیفولادمبارکهدر

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(
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آهن توسط  کنسانتره  تولید 2۸.6 میلیون تن 
شرکت های بزرگ

تولید کنسانتره آهن شرکت های بزرگ صنایع معدنی طی 
هفت ماهه ۱4۰۳، با ۳ درصد افزایش، به بیش از 2۸.6 میلیون 

تن رسید.
بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از  روابــط عمومی ســازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، ۱۰ 
شــرکت بزرگ صنایع معدنــی از ابتــدای فروردین تا پایــان مهر، 
حــدود ۲8 میلیــون و ۶۰۶ هــزار و ۱۱۶ تــن کنســانتره آهــن تولید 
کردنــد. این رقــم در مــدت مشــابه ســال گذشــته، ۲۷ میلیون و 

۷۵۹ هــزار و ۱۵۵ تــن بود.
« ۷ میلیون و ۲۶۳ هزار و  از این میزان، شرکت های »گل گهر
۲۹۱ تن، »چادرملو« ۵ میلیون و 8۶ هزار و ۱۴۲ تن، »گهرزمین« 
۴ میلیون و ۶88 هزار و ۳۵۹ تن، »فولاد سنگان« ۲ میلیون و 
۵۷۱ هزار و ۱۲ تن، »توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه« 
۲ میلیون و ۵۵۰ هزار و یک تن، »مرکزی« یک میلیون و ۹۷۲ هزار 
و ۶۲۷ تن، »اپال پارسیان« یک میلیون و ۶8۷ هزار و ۶۷۷ تن، 
»سناباد« یک میلیون و ۵۵۷ هزار و ۱۶۴ تن، »صبانور« ۹۵۰ هزار 
و ۴۶8 تن و »جلال آباد« ۲۷۹ هزار و ۳۷۵ تن کنسانتره سنگ آهن 

تولید کردند.
تولید بیش از ۱۵ میلیون تن سنگ آهن

شرکت های بزرگ معدنی طی ۷ ماهه امسال، ۱۵ میلیون و ۴۱۵ 
هزار و ۳۲۵ تن سنگ آهن تولید کردند که در مقایسه با رقم مدت 
مشابه سال گذشته )۱۶ میلیون و ۱۴۶ هزار و ۱۱۹ تن(، حدود ۵ 

درصد کاهش نشان می دهد.

رشد حدود 4 درصد فروش فولاد آلیاژی تا پایان آبان 
ماه

بررسی آمار عملکرد شرکت فولاد آلیاژی در هشت ماهه 
کی از رشد ۳.۹6 درصدی فروش  ابتدایی سال ۱4۰۳ حا
محصولات این شرکت در مقایسه با مدت مشابه پارسال 

است.
به گزارش  خبرنگار فولاد و به نقل از معدن ۲۴، از آمارهای منتشره 
سامانه کدال، شرکت فولاد آلیاژی در هشت ماهه ابتدایی امسال 
۲۲۰ هزار و ۷۶۲ تن محصول نهایی و ۱۲۶ هزار و ۴۵ تن محصول 

میانی تولید کرد.
برپایه آمارهای منتشره سامانه کدال، جمع کل فروش محصولات 
این شرکت در این مدت ۱۲۱ هزار و ۲۶۲ میلیارد ریال بود که 
۶88۱ میلیارد و ۱۴۱ میلیون ریال آن مربوط به فروش صادراتی 

بوده است.

تولید 4۸4 هزار تنی شمش در آهن و فولاد ارفع در 
هشت ماهه امسال

برپایه آمارهای منتشره سامانه کدال، تولید شمش فولادی 
شرکت آهن و فولاد ارفع در هشت ماهه ابتدایی سال ۱4۰۳ به 

4۸4 هزار و 4۷ تن رسید.
به گــزارش  خبرنگار فــولاد و به نقل از معــدن ۲۴، ، با توجــه به آمار 
تولیــد ۵۷۲ هــزار و 8۶۲ تنی شــمش شــرکت آهــن و فــولاد ارفــع در 
کــی از افــت ۱۵.۵ درصــدی در تولیــد  مــدت مشــابه پارســال، حا
ایــن محصــول اســت. ایــن شــرکت همچنیــن در هشــت ماهه 
ابتدایی امســال 8۱۴ هزار و ۶۲۷ تن آهن اسفنجی )DRI( تولید 
ــه ۱۱۹  ــال ب ــت ماهه امس ــرکت در هش ــن ش ــروش ای ــع ف ــرد. جم ک
هــزار و ۴۵8 میلیــارد و ۱۲۳ میلیــون ریــال رســید که در مقایســه با 

مــدت مشــابه پارســال رشــد ۱۰.۲ درصــدی داشــته اســت.

میلیون تن

درصد

هزار تن
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

به گزارش خبرنگار ایراسین، مجتبی لطفی، رئیس امور 
ورزش شرکت فولاد مبارکه در پنل »توسعه و حمایت 
از ورزش قهرمانی و کارگری« در قالب گفتمان »مسیر 
متعالی« اظهار کرد: شرکت فولاد مبارکه همواره نگاه حمایتی به ورزش 
داشته و در قالب راه اندازی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان این هدف 

را دنبال کرده است.
وی با اشاره به وجود ۲۷ رشته ورزشی در باشگاه فولاد مبارکه سپاهان 
ابراز کرد: بیش از ۲ هزار ورزشکار حرفه ای و نیمه حرفه ای در این باشگاه 
در حال فعالیت هستند. یکی از رسالت های مهم باشگاه فولاد مبارکه 
سپاهان که در حوزه مسئولیت اجتماعی نیز قرار می گیرد پرورش بازیکن 

به لحاظ روحی و جسمی است.
 رئیس امور ورزش شرکت فولاد مبارکه با اشاره به اینکه باشگاه فولاد مبارکه 
سپاهان دارای ۱۱۵ بازیکن ملی پوش است، ادامه داد: بازیکنان باشگاه 

مقامات و افتخارات زیادی را در جای جای کشور کسب کرده اند.
وی با بیان اینکه در حوزه بانوان نیز تیم های حرفه ای و کارگری در باشگاه 
فعالیت دارند، اضافه کرد: توسعه زیرساخت های ورزشی در استان 
اصفهان نیز یکی از مسئولیت های اجتماعی شرکت فولاد مبارکه است که 

از آن جمله می توان به ساخت ورزشگاه نقش جهان اشاره کرد.
وی با بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه توسعه ورزش و سلامت را برای ۱۲۰ 
هزار نفر از کارکنان و خانواده آن ها دنبال می کند، ادامه داد: برای این امر با 
۶۰۰ باشگاه در سراسر کشور به منظور استفاده کارکنان و خانواده کارکنان 

قرارداد همکاری امضا کرده ایم.
لطفی میزان ضریب نفوذ ورزش در مجموعه گروه فولاد مبارکه را ۷۳ 
درصد اعلام کرد و گفت: توسعه این امر با اجرای برنامه های مشارکتی 

در دستور کار است.
وی ادامه داد: یکی از حوزه های مهمی که در حوزه ورزش در دستور کار 
سرمایه گذاری قرار گرفته، پرورش استعداد فرزندان فولاد مبارکه است. 
در این خصوص، حدود ۳۲۰۰ نفر از فرزندان فولاد مبارکه را در ۶ رشته 
کادمی خود فعال سازی کرده ایم و این افراد زیر  ورزشی در پایگاه های آ
نظر متخصص های مختلف تغذیه، روان شناسی، حرکات اصلاحی، 

آسیب شناسی و بدن سازی فعالیت دارند.

رئیس امور ورزش شرکت فولاد مبارکه همچنین به راه اندازی ۴۰ تیم ورزش 
کارگری در باشگاه فولاد مبارکه سپاهان اشاره کرد و گفت: ۳۰ تیم برای 
آقایان و ۱۰ تیم برای خانم ها تشکیل شده که مقام های ملی و جهانی 

را کسب کرده اند.
وی ادامه داد: همچنین ۷۰ پایگاه همنام در کل کشور داریم و بر اساس 
مجوزی که ما به پایگاه همنام می دهیم، در دل شهرها و روستاها نفوذ 

کرده ایم تا استعدادیابی کنیم.
ارتقای فرهنگ سازمانی در گروه فولاد مبارکه با تقویت 

ورزش های گروهی
همچنین علی حمزه ای، از کارکنان امور ورزش شرکت فولاد مبارکه نیز در 
ادامه این پنل ابراز کرد: ما فرهنگ سازمانی فولاد مبارکه را به سمت مثبت 
بودن سوق می دهیم و مهم ترین عامل در این زمینه تشویق کارکنان به 

مشارکت در ورزش های گروهی است.
وی گفت: در امور ورزش با برگزاری همایش ها و مسابقات ورزشی فضایی 
ایجاد کرده ایم که کارکنان بتوانند در آن  به همکاری و مشارکت  جمعی و 

تصمیم گیری برسند.
حمزه ای گفت: امیدواریم بتوانیم کمک کنیم تا با کار تیمی سلامت 

اجتماعی و فرهنگ سازمانی را تقویت کنیم.

وی در پاسخ به سؤالی درباره چگونگی تقویت روحیه کارکنان و افزایش 
بهره وری آنـان از طریـق ورزش گفـت: حمایـت از ورزش در فـولاد مبارکه 
بـه چندیـن روش می توانـد روحیـه کارکنـان را تقویـت کنـد و بهـره وری 
را افزایـش دهـد. فعالیت هـای ورزشـی بـه کاهـش اسـترس و اضطـراب 
کمک می کند که ایـن امر می تواند بـه افزایش تمرکـز و کارایی در محیط 
کار منجر شـود؛ عـلاوه بـر ایـن، شـرکت در فعالیت هـای ورزشـی گروهی، 
ارتباطات بین کارکنان را تقویت می کند و حس همبسـتگی و همکاری 
را افزایش می دهـد و در ادامه، ورزش منظم به بهبود سـلامت جسـمی 
و روحی کارکنان کمک می کند کـه در نهایت به افزایـش بهره وری منجر 

می شـود.
حمزه ای گفت: امور ورزش فولاد مبارکه برنامه های متنوعی برای گسترش 
حمایت از ورزش قهرمانی و کارگری در نظر دارد که یکی از آن ها برگزاری 
مسابقات ورزشی داخلی و بین شرکتی برای تشویق کارکنان به شرکت 
در ورزش های گروهی است. حمایت از ورزش به کارکنان کمک می کند 
تا تعادل بهتری بین کار و زندگی شخصی خود برقرار کنند و این امر به 

رضایت شغلی و کاهش استرس منجر می شود.
وی در پایان گفت: ما در امور ورزش فولاد مبارکه علاوه بر توجه به ورزش 

و سلامتی کارکنان، فرهنگ و اخلاق اسلامی را در اولویت قرار می دهیم.

فعالیت 40 تیم کارگری در فولاد مبارکه

امیر گــودرزی اصفهانی، مدیــر سیســتم ها و فناوری 
اطلاعات فولاد مبارکه در این پنل بــا بیان اینکه ما در 
فــولاد مبارکــه در گام اول بخش های مرتبــط با هوش 
مصنوعی را شناسایی و برنامه ریزی برای آن را در دستور کار قرار دادیم 
و هوش مصنوعی موتور متحرکه تحول دیجیتال است، گفت: باید توجه 
داشت که تا قبل از سال 2۰2۰ هوش مصنوعی یک  ترند معمولی بود و 
از آن زمان به بعد رشد قابل توجهی داشت. ما تا قبل از آن پروژه هایی 
با محوریت هــوش مصنوعی داشــتیم؛ ازاین رو نمی تــوان گفت که ما 

 تحول دیجیتال یا هوش مصنوعی نداشتیم.
ً
در فولاد مبارکه اساسا

مدیر سیســتم ها و فنــاوری اطلاعــات فــولاد مبارکــه یکــی از چالش ها را 
زیرساخت استفاده از هوش مصنوعی دانست و تصریح کرد: باید توجه 
داشــت که در حال حاضر درخواســت ها به اندازه ای زیاد اســت که زمان 
تحویل زیرساخت ها افزایش یافته؛ اما طرح های ما آماده و مسیر خرید 
کید می کنیم که محدودیت ها واقعاً  در حال طی شدن است؛ اما باز هم تأ

زیاد است و باید از روش های لازم بهره بگیریم.
وی در ادامه با بیان اینکه فولاد مبارکه به واســطه جایگاهش در کشــور، 
آغازکننده بســیاری از تحولات اســت و برخی مــوارد را ما اولین بــار انجام 
می دهیم و ســایر همکاران فولادی و یا غیرفولادی آن را دنبال می کنند، 
افــزود: ازایــن رو تأمین زیرســاخت های هــوش مصنوعــی را وظیفه خود 
می دانیم و تقریباً ابزار اساسی نیز در این زمینه ایریسا بوده است. همواره 
فولاد مبارکه گیت تکنولوژی به کشور بوده و ابزار توسعه آن در کشور ایریسا 
که ورود تکنولوژی به کشور سرمایه گذاری بالا و توجیه اقتصادی  است؛ چرا

می خواهد و این امر در فولاد مبارکه معنا پیدا می کند.
گودرزی اصفهانی با بیان اینکه دو راه برای ایجاد زیرساخت و استفاده از 
هوش مصنوعی در فولاد مبارکه در دســتور کار اســت، تصریح کرد: تهیه 
دیتای درســت در زمینه هوش مصنوعی یکی از اولویت هاســت. در این 
که هوش مصنوعی بسیار  زمینه باید اطلاعات درست را عرضه کنیم؛ چرا
پیچیده اســت. از ســویی دیتاهای فولادی نیز دارای چند وجه اســت و 
باید به صورتی ساماندهی شود که قابل استفاده برای همه کاربران باشد.

وی با بیان اینکه فولاد مبارکه راه حل تکرارپذیر برای صنایع دارد، افزود: 
آنچه می خواهیم بیاوریــم صرفاً بــرای فولاد مبارکه نیســت، بلکه جذب 
تکنولوژی توســط ایریســا و قابلیت تکرار برای صنایــع ایران را در دســتور 

کار داریم.
 

مدیرعامل شرکت ایریسا:
ایریسا سکوی تحول دیجیتال صنایع ایران است

مدیرعامل شرکت ایریسا نیز در پنل تخصصی »نقش هوش مصنوعی در 
صنعت فولاد و رهنگاشت تحول دیجیتال« گفت: ایریسا سکوی دیجیتال 

صنعت کشور است.
کبر گلبو، اظهار کرد: در شــرکت ایریســا به تبعیت از مطالعات، تحقیق و  ا
پژوهش صورت گرفته در فولاد مبارکه و شروع یک جنبش بزرگ، واحدی 

با عنوان تحول دیجیتال تشکیل شد.
 وی ادامه داد: نگاه ما ایــن بود که بتوانیم پروژه هــای تحول دیجیتال را 
از طریق این واحد بــه انجام برســانیم. زمان پیش رفــت و به این نتیجه 
رســیدیم که این واحد می تواند نقش کلیــدی در انجام پروژه ها داشــته 
باشد، اما خودش به تنهایی نمی تواند همه پروژه های تحول دیجیتال را 
انجام دهد؛ بنابراین پس از آن عنوان این واحد را مشاوره و تحول دیجیتال 
قرار دادیم و در آن مشــاوره های فنــاوری اطلاعات، مشــاوره های تحول 
دیجیتال، معماری سازمانی و... را ارائه دادیم و راهبری پروژه های تحول 

دیجیتال را دنبال کردیم.
 مدیرعامــل شــرکت ایریســا بــا بیــان اینکــه پروژه هــای زیرســاختی در 
ایریســا را بــرای پشــتیبانی از تحــول دیجیتــال راه انــدازی کردیــم، گفــت: 
مدل کســب وکاری ایریســا به گونه ای اســت که واحدهای کســب وکاری 
مجــزا داخــل خــودش شــکل می دهــد. ایــن بخــش یــک محیــط 
کســب وکار دارد و از جنبه هــای مختلــف درآمــد، هزینــه و مدیریــت، 
مســتقل اســت؛ امــا بــه لحــاظ ســتادی و کنتــرل عملیــات از طریــق 

مدیریــت و ســتاد کنتــرل می شــود.

ایریسا بازوی فناوری اطلاعات اول برای فولاد مبارکه و بعد 
صنعت فولاد کشور است

وی در ادامه با اشاره به اینکه ایریسا بازوی فناوری اطلاعات اول برای فولاد 
مبارکه و بعد صنعت فولاد کشور است، ادامه داد: ما باید ترندها را در جهان 
شناسایی کنیم و خیلی پیش تر از آنکه مشتریان ما به آن نقطه برسند، به 
سمت آن حرکت کنیم؛ اما متأسفانه همواره مشتریان ما از ما جلوتر بودند.

گل بو با بیان اینکه پدر هوش مصنوعی که فردی ایرانی الاصل بود، از ۲۵ 
کید داشت و معتقد  سال گذشــته همواره بر توجه به هوش مصنوعی تأ
بود ما در حال حاضر چندان از دنیا عقب نیســتیم، افزود: این در حالی 
است که امروز و بعد از ۲۵ سال، ما کاری نکردیم؛ اما نمی توانیم چرخ را از نو 
گر لازم باشد بعداً بومی سازی  اختراع کنیم. باید استفاده کننده باشیم و ا
کوسیستم سازی و استفاده از همه ارکان  کنیم. ما در نظر داریم از طریق ا

این بازار، نیازهای متعدد صنعت را پاسخ دهیم.
وی اضافــه کــرد: در ایــن زمینــه اخیــراً واحــد دیگــری تحــت عنــوان 
»ایریســاپرایم«  ایجاد کردیم که فعلاً واحدی کوچک و مســتقل اســت و 
کنون  قرار است توانمندسازی داخلی ایریســا را تقویت کند. این واحد تا
از سه پروژه کوچک نیز بهره برداری کرده تا همکاران با کاربردهای هوش 

مصنوعی به صورت ملموس آشنا شوند.
مدیرعامل شرکت ایریسا گفت: چشم اندازی که گروه فولاد مبارکه و خود 
شرکت ایریسا برای این شرکت تعیین کرده و همکاران آن را دنبال می کنند 
این است که به عنوان یک سکوی دیجیتال بتوانیم زیرساخت هایی چه 
کوسیستم زیست بوم  سخت افزاری و چه به لحاظ نرم افزاری و چه بعداً ا
ارائه دهیم. این چشم انداز جاه طلبانه و دور است؛ اما محقق خواهد شد.

وی اضافه کرد: در ایریســاپرایم بخشی را با عنوان توســعه زیست بوم و یا 
توســعه همکاری و مشــارکت ها پیش بینی کردیم. نگاه ما در این بخش 
این است که با همکاری صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه 
کارهایی انجــام دهیم. همچنیــن برنامه هایی بــرای همکاری بــا وزارت 
ارتباطــات و برخــی شــرکت ها در زمینــه زیرســاخت ها داریــم تــا ســکوی 

دیجیتال را توسعه دهیم.

امیر گودرزی 
اصفهانی مدیر سیستم ها و فناوری اطلاعات فولاد مبارکه

کبر گلبو ا
مدیرعامل شرکت ایریسا

مجتبی لطفی
 رئیس امور ورزش فولاد مبارکه

علی حمزه ای
از کارکنان امور ورزش فولاد مبارکه

هوش مصنوعی موتور متحرکه تحول دیجیتال است

مدیرسیستمهاوفناوریاطلاعاتفولادمبارکه
پنلتخصصی»نقشهوشمصنوعیدرصنعتفولادورهنگاشتتحولدیجیتال«: در

نمایشگاه متافو؛

 نقشه راه هم افزایی صنعت فولاد ایران

در دنیای پرچالش و متغیر صنعت، نمایشگاه ها نه تنها 
عرصــه ای بــرای نمایــش دســتاوردها بلکــه بســتری بــرای 
هم افزایی و یافتن راه حل های جدید به شمار می روند. شرکت 
فولاد خوزستان، با حضوری فعال در نمایشگاه متافو، نمونه ای 
از بهره برداری استراتژیک از این فرصت ها برای تقویت زنجیره 

تأمین و مدیریت چالش های ساختاری ارائه کرده است.
اقتصاد انرژی محور؛ ضرورت راه اندازی نیروگاه 

خورشیدی
 یکــی از برجســته ترین موضوعات مطرح شــده در حاشــیه این 
نمایشگاه، برنامه فولاد مبارکه برای ایجاد نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ 
مگاواتی است. این اقدام، پاسخی به چالش های انرژی در صنعت 
فولاد ایران محسوب می شود. با وجود ناترازی حامل های انرژی و 
هزینه های بالای برق، این پروژه نه تنها ظرفیت تأمین برق داخلی 
را افزایش می دهد، بلکه گامی در راستای پایداری زیست محیطی 
و کاهش وابستگی به شبکه برق سراســری خواهد بود. البته که 
دســت یابی به این امر حیاتی مســتلزم همکاری به موقع و موثر 

دستگاه های ذیربط نیز هست.
 تفاهم نامه ای برای تقویت زنجیره تأمین داخلی

امضای تفاهم نامه میان شرکت های فولادی در حاشیه متافو، 
حرکت دیگری در جهت تقویت زیرساخت های تأمین مواد اولیه 
و ایجاد وحدت رویه در ارزیابی منابع تأمین داخلی اســت. این 
ک گذاری اطلاعات منابع و بهینه سازی فرایندهای  توافق، با اشترا
تأمین، محدودیت های فعلی در دسترســی به منابع طبیعی را 
کاهش می دهد. از سوی دیگر، استفاده از ظرفیت های داخلی 
برای تأمین مواد، گامی در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی 

و کاهش وابستگی به منابع خارجی به شمار می رود.
چالش ها و فرصت های هم افزایی  

برگزاری چنین نمایشگاه ها فرصتی برای شرکت های دانش بنیان 
و بزرگ فولادی است تا در فضای رقابتی، دانش و تجربیات خود 
ک بگذارند. از برکات این هم افزایی می توان به کاهش  را به اشترا
وابســتگی از ۱۵۰ دلار به ۴۰ دلار به ازای هر تن فولاد اشاره کرد. اما 
چالش هایی مانند مشکلات لجستیکی، محدودیت های انرژی 
و رقابت پذیری منطقه ای، همچنــان از موانع اصلی پیش روی 

این صنعت محسوب می شوند.
 چشم انداز آینده صنعت فولاد

تلاش برای حرکت به سمت اقتصاد سبز و پایدار، نقطه تمرکز آینده 
شــرکت هایی مانند فولاد خوزستان اســت. توسعه نیروگاه های 
ک منابع تأمین داخلی، هم راستا با این هدف،  خورشیدی و اشترا
نشان دهنده نگاه راهبردی به چالش های پیش رو است. علاوه بر 
این، همکاری های بلندمدت میان شرکت های فولادی، علاوه بر 
تقویت زنجیره تأمین، می تواند به عنوان الگویی برای سایر صنایع 

کشور مطرح شود.
نمایشگاه متافو بار دیگر نشان داد که صنعت فولاد ایران، با تکیه 
بر توانمندی های داخلــی و بهره گیری از دانــش روز، می تواند بر 
محدودیت های موجود غلبه کرده و به الگویی در سطح جهانی 
تبدیل شــود. آنچه از فولاد خوزســتان و ســایر شــرکت ها انتظار 
می رود، ادامه ایــن روند در تقویت زیرســاخت ها و تأمین منابع 

پایدار است.
منبع: دنیای معدن/ محمد جامعی

ورزشقهرمانیوکارگری«: پنل»توسعهوحمایتاز ورزششرکتفولادمبارکهدر رئیسامور

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

تأثیر تضاد منافع ترکیه و آمریکا در مِنا 

بر تجارت جهانی فولاد و قراضه

ترکیه و دولت جدید آمریکا در منطقه مِنا اهداف 
متضادی را دنبال می کنند و این تضاد رویه می تواند بر 
تجارت فولاد و قراضه ترکیه به میزان چشمگیری تأثیرگذار 

باشد.
به گزارش  خبرنگار فولاد و به نقل از چیلان ، استیل رادار  
اعلام کرده است که به نظر نمی رسد دولت جدید آمریکا تأثیر 
مستقیم و قدرتمندی بر صادرات قراضه به ترکیه داشته باشد. 
اصلی ترین دلیل این موضوع آن است که قراضه اچ ام اس 
۲۰/8۰ که به طورمعمول در صنعت فولاد ترکیه مصرف می شود 
گرچه  مورداستفاده فولادسازان آمریکا نیست، بنابراین ا
نوسانات در تقاضای داخلی آمریکا بر میزان صادرات ترکیه 
تأثیر خواهد گذاشت اما این تأثیرات به دلیل دخالت مستقیم 

دولت نخواهد بود.
بااین حال ابعاد ژئوپلیتیک این موقعیت را نمی توان نادیده 
گرفت، سیاست های دولت ترکیه برای افزایش نفوذ به بازارهای 
شمال افریقا و خاورمیانه با اهداف استراتژیک آمریکا در این 
منطقه تضاد دارد. آمریکا در این منطقه به دنبال ایجاد یک 
ساختار جدید است و ممکن است در این چهارچوب نفوذ 

رو به رشد ترکیه را در منطقه برای خود یک تهدید تلقی کند.
بنابراین احتمال دارد تحریم های اقتصادی آمریکا علیه ترکیه 
با فشارهای اقتصادی گسترده ای اعمال شود و صورت های 
دیگری غیر از تحریم مستقیم صادرات قراضه داشته باشد. 
کی از احتمال وقوع یک تقابل و تنش اقتصادی  این گزاره حا
میان دو کشور است و این اتفاق نتیجه غیرمستقیم یک تنش 

ژئوپلیتیک به شمار می آید.
درنتیجه ناهماهنگی میان استراتژی منطقه ای ترکیه و اهداف 
کتور مؤثر بر آینده تجارت فولاد و  ژئوپلیتیک آمریکا مهم ترین فا

قراضه خواهد بود.
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خبر  کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

بــه گــزارش خبرنــگار ایراســین، محمدجــواد براتــی، 
مدیر روابط عمومــی فولاد مبارکــه در پنل تخصصی 
»مسیر مسئولانه« با موضوع الگوی نوین مسئولیت 
اجتماعی شرکت فولاد مبارکه اظهار کرد: طراحی، شکل گیری و وجود 
فولاد مبارکه خود نوعی مســئولیت اجتماعی اســت. این صنعت به 
همت برخی از جوانان به این دلیل ایجاد شده که از آهن ثروت آفرینی 
که ما برای آرامش، آسایش و ارتقای کشور نیاز به ابزار فولاد  کنند، چرا
داریم. بــاور راه اندازی فولاد مبارکه ســخت بــوده، اما این بــاور وجود 

داشته و محقق شده است.
 مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه تصریح کرد: بنیان گذاران فولاد مبارکه در 
ابتدا به این مسئله فکر کردند که این شرکت می تواند تأثیراتی بر محیط 
اطراف داشته باشد. بر این اساس طرح توسعه منطقه ای فولاد مبارکه را 
که شامل همه مناطق متأثر از فولاد مبارکه می شده تعریف و اقداماتی نظیر 
کز درمانی، راه و… را در آن ها اجرا کرده اند تا  ساخت مساجد، مدارس، مرا

باری از دوش مردم بردارد.
وی با بیان اینکه طرح های کوچــک و بزرگ در این زمینه اجرایی شــده 
است، افزود: از سویی نیز ما باشگاه فولاد مبارکه را با ۲ هزار و ۲۰۰ ورزشکار 
زن و مرد در سطوح مختلف ســنی و در رشــته های مختلف داریم که در 
رده های آماتور تا حرفه ای فعالیت دارند و نظیر چنین باشگاهی را هنوز 

در سطح کشور نمی بینیم.
براتی گفت: فولاد مبارکه همان طور که در زمینه تولید، صنعت و اقتصاد 
نقش ویــژه داشــته و پیشــرو بــوده اســت، همــواره در زمینه مســئولیت 
اجتماعی نیز پیشرو و الگو بوده و همه صنایع به فولاد مبارکه نگاه داشتند 

تا گامی را که فولاد مبارکه برمی دارد دیگران نیز بردارند.
وی در ادامه فلسفه وجود فولاد مبارکه را »مسیر ماندگاری برای خلق آینده 
بهتر« دانست و ادامه داد: درصدد اجرای برنامه هایی هستیم که بتوانیم 

این هدف را محقق سازیم.
مدیــر روابط عمومی فــولاد مبارکه با بیان اینکه طی ســه ســال گذشــته 
اقدامات فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت اجتماعی را ارزیابی کردیم و البته 
همه فعالیت ها روشن و قابل دفاع بود، گفت: در این ارزیابی ها به این نکته 
رسیدیم که در حوزه مسئولیت اجتماعی تغییرات و بهبودهایی ایجاد  
کنیم؛ بنابراین سعی کردیم رویکرد فعالانه تری داشته باشیم. بر همین 
اساس ننشســتیم تا درخواست هایی به دســت ما برســد و آنگاه آن ها را 
بررسی کنیم و تصمیم بگیریم ورود کنیم یا خیر، بلکه خودمان فعالانه وارد 
شدیم، مسئله یابی کردیم و برای برداشتن باری از دوش مردم، قطعه ای 
از پازل ساختن آینده بهتر را دنبال کردیم. مسئله را دریافتیم؛ به دنبال 
کید بر مشارکت مردم فعالیت های خود را پیش بردیم. حل آن بودیم و با تأ

کید کرد: رویکرد اصلی فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت اجتماعی  وی تأ
برگرفته از فرمایشات رهبر معظم انقلاب اســت؛ ازاین رو ایجاد، تقویت و 

شناسایی حلقه های پیشرفت را در ابتدا در دستور کار قرار دادیم.
براتی با اشاره به اینکه تصمیم ما بر آن شد که بهره وری و اثربخشی اقدامات 
ما بر اساس مطالعاتی باشد و بر اســاس مین مطالعات، بهره وری را ارتقا 
دهیم، اضافــه کرد: در ایــن زمینه موفق شــدیم و آن را به عنــوان الگویی 

جدید به سایر صنایع نیز عرضه کردیم.
 وی گفت: ما این اقدام را از سه سال گذشته از شرق اصفهان آغاز کردیم. 
الگو را به بلوغ اولیه رســاندیم و در شهرستان های غرب استان نیز ادامه 
دادیم؛ سپس با توجه به اینکه فولاد مبارکه به وســعت ایران است، این 

الگو را در جای جای کشور مانند فولاد هرمزگان، فولاد سنگان و... اجرایی 
کردیم تا به پیشرفت مناطق یاری برسانیم.

مدیــر روابط عمومــی فــولاد مبارکه با اشــاره به ســه رویکرد فــولاد مبارکه 
به منظور تحقق مســئولیت اجتماعی گفت: انجام مطالعات پژوهشی 
برای هر اقدام، آموزش و توانمندسازی و جلب مشارکت ذی نفعان این 
سه رویکرد را تشکیل می دهد. ما در این مســیر الگویی ایجاد کردیم که 

به زودی ارائه خواهد شد.
گر قرار  وی اضافه کرد: فولاد، آهن و حدید برخاســته از دل مردم اســت. ا
باشد برای کشــور اتفاقی بیفتد به دســت مردم رقم خواهد خورد. فولاد 
مبارکه به دنبال فراهم ساختن زمینه ای است که چه در عرصه اقتصاد، 
ثروت آفرینی و اشتغال زایی و چه در عرصه پیشرفت منطقه ای، این امر با 

مشارکت خود مردم صورت گیرد.
 

رئیس واحد توسعه و تکامل منطقه ای شرکت فولاد مبارکه:
اشتغال زایی برای 4۳۱ نفر در رویکرد جدید تحقق مسئولیت 

اجتماعی فولاد مبارکه

غلامرضـا پوربافرانـی، رئیـس واحـد توسـعه و تکامـل منطقـه ای شـرکت 
فـولاد مبارکـه در ایـن پنل بـا بیـان اینکه موضـوع مسـئولیت اجتماعـی از 
زمان نصب تجهیزات در شـرکت فـولاد مبارکـه آغاز شـد، گفت: بـرای این 
کـز از همـان ابتـدای فعالیـت فـولاد مبارکـه  امـر، سـاخت راه هـا و دیگـر مرا
آغـاز شـد کـه البتـه ایـن اقدامـات در راسـتای رفـع نیازهـای خـود شـرکت 

نیـز بـوده اسـت.
وی در ادامه با ارائه گزارشی از عملکرد سه سال اخیر فولاد مبارکه در حوزه 
مسئولیت اجتماعی گفت: در این بازه زمانی بیش از ۲۰۷ هزار نفرساعت 

آموزش در کارگاه های آموزشی برای اقشار مختلف مردم برگزار شد.
رئیس واحد توسعه و تکامل منطقه ای شرکت فولاد مبارکه همچنین به 
ارائه مشاوره به ۱۷ هزار نفر در این بازه زمانی اشاره کرد و افزود: همچنین 
بازدیدهای آموزشی تجربی برای بیش از ۱۵ هزار نفر به همت فولاد مبارکه 
برگزار شده است که در این بین می توان به بازدید کشاورزان برنج کار لنجان 
ع خشک کاری شمال کشور اشاره کرد که همین روش در حال حاضر  از مزار

در استان اصفهان در حال اجراست.
وی در ادامه با اشــاره بــه اینکه اجــرای مســئولیت های اجتماعی فولاد 
مبارکه طی سه سال اخیر منجر به اشتغال زایی برای ۴۳۱ نفر شده است، 

گفت: همه این مشاغل پایدار بوده است.
اجرای ۴۷ رویداد برای توانمندسازی مردم مناطق تحت 

تأثیر فولاد مبارکه
پوربافرانـی همچنیـن بـه اجـرای ۴۷ رویـداد بـرای توانمندسـازی مـردم 
مناطـق تحـت تأثیـر فـولاد مبارکـه اشـاره کـرد و گفـت: ایـن دوره هـای 
آموزشـی منجـر بـه توانمندسـازی مـردم شـده و مربیـان زیـادی در ایـن 
دوره هـا پـرورش یافتنـد تـا بعـد از پایـان ایـن طـرح نیـز بتواننـد فعالیـت 

داشـته باشـند.
وی میزان زمین های تحت پوشــش طرح های فولاد مبارکــه را در حوزه 
مسئولیت اجتماعی ۵۰۰ هکتار اعلام کرد و گفت: همچنین بیش از ۵۰۰۰ 

دام را تحت پوشش قرار دادیم.
رئیــس واحد توســعه و تکامــل منطقه ای شــرکت فــولاد مبارکــه افزایش 
۱۰ درصدی راندمان کشــت گندم را از دســتاوردهای تحقق مســئولیت 

اجتماعی فولاد مبارکه در شــرق اصفهان اعلام کرد و گفت: این در حالی 
اســت که در ســازمان جهاد کشــاورزی برای ۵ ســال آینده افزایش ۳ تا ۵ 

درصدی راندمان تولید گندم را برنامه ریزی کرده اند.
وی اضافه کرد: همچنین در زمینه کاهش تلفات دام در مناطق هدف، 
در طرح اجرایی تکامل منطقه ای فولاد مبارکه، ۶۰ درصد کاهش تلفات 

را داشته ایم.
کنون ۲8۵ شبکه در منطقه های تحت تأثیر فولاد  پوربافرانی با بیان اینکه تا
مبارکه ایجاد شده است، ادامه داد: مشارکت مردم در تحقق اهدافمان در 

حوزه مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه نقش مهمی داشت.
 

مدیرعامل رستا:
اجرای طــرح تکامل منطقه ای فــولاد مبارکه در ۷ شهرســتان 

و ۱۰۰ روستا

محمدعلی جعفری، مدیرعامل رستا نیز در این پنل با بیان اینکه جلب 
اعتماد مردم مهم ترین کار در راستای تحقق برنامه های حوزه مسئولیت 
اجتماعی فولاد مبارکه است، اظهار کرد: در این زمینه هم زیستی با مردم 
منطقه و جلب اعتماد آنان در این زمینه را در دســتور کار قرار دادیم و با 
هم افزایی بین بخش های مختلف فولاد مبارکه ازجمله باشگاه فرهنگی 
ورزشی سپاهان، روابط عمومی، شرکت های زیرمجموعه و... توانستیم 

این اعتماد را جلب کنیم.
کنــون در ۵  وی بــا بیان اینکــه طــرح تکامل منطقــه ای فــولاد مبارکــه تا
شهرســتان شــرقی و دو شهرســتان غربی اســتان اصفهان اجرایی شده 
اســت، اضافه کرد: با اجــرای این طرح نزدیک به ۱۰۰ روســتا دارای ســند 

پیشرفت آبادانی شده اند.
کنون ۵۵ پروژه با اعتبار ۱۲ میلیارد و ۳۰۰  مدیرعامل رستا با بیان اینکه تا
میلیون تومانی فولاد مبارکه آغاز شده و امروز با اعتبار ۷۷ میلیارد تومانی 
با مشارکت مردم به بهره برداری رسیده یا در حال بهره برداری است، اضافه 
کرد: ما در هر روستا یک پروژه را در اولویت قرار داده و از نظر اعتباری هزینه 
پرداخت کردیم؛ اما ادامه راه با خود مردم بوده و این امر منجر به پایداری 

اقدامات در مناطق شده است.
 وی با بیان اینکه مدرسه پیشرفت از جنس پروژه هایی بود که ایجاد شد 
تا اتفاقات خاص منطقه را در آنجا تحقق بخشیم، گفت: همه این اتفاقات 
در فرایندی طی می شود که ما به آن الگوی پیشرفت و آبادانی می گوییم و 
در سه دوره »شبکه سازی و اعتمادسازی«، »توانمندسازی و غنی سازی« 

و »پایدارسازی و پشتوانه سازی« اجرایی می شود.
 مدیرعامل رســتا تصریح کرد: در این فرایند سه دوره ای که ممکن است 
۱۰ سال به طول انجامد، باید افراد به  جایی برسند که رستا، فولاد مبارکه 
و یا هر نهاد حمایتی دیگر، چه باشد و چه نباشد، خودشان توان تکمیل 

این مسیر را داشته باشند.
روشی که در دستور کار داریم قابلیت تعمیم دادن برای 

رفع مسائل کلان کشور است
وی با بیان اینکه این الگو در یک فرایند سه دوره ای طراحی شده و ما در 
حال توانمندسازی آن هستیم، ادامه داد: در صورت تحقق کامل طرح، 
شاهد اتفاقات بزرگی خواهیم بود. البته ما بر این باوریم که روشی که در 
دســتور کار داریم قابلیــت تعمیم دادن برای رفع مســائل کلان کشــور با 

همکاری مردم است.

 محمدجواد براتی
 مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه

غلامرضا پوربافرانی
رئیس واحد توسعه و تکامل منطقه ای فولاد مبارکه

محمدعلی جعفری
 مدیرعامل رستا

طراحی، شکل گیری و وجود فولاد مبارکه خود نوعی مسئولیت اجتماعی است
مسئولانه«: پنلتخصصی»مسیر روابطعمومیفولادمبارکهدر مدیر

 ناترازی انرژی؛ معضل جدی تولید

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس دوازدهم، با 
اشــاره بــه تأثیــرات گســترده ناتــرازی انــرژی بــر تولیــد کشــور، 
خواستار اهتمام ملی، سیاست گذاری مؤثر و تعامل سازنده 
میــان دولــت، مجلــس، و بخــش خصوصــی بــرای رفــع ایــن 
چالــش شــد کــه تحقــق ایــن امــر نیازمنــد برنامه ریــزی دقیــق و 

همراهی مردم در صرفه جویی است.
بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از چیــلان، امیــر توکلــی 
رودی، ضمــن بازدیــد از غرفه فــولاد هرمزگان در بیســت ویکمین 
نمایشــگاه ایــران متافــو، بــا بیــان اینکــه فــولاد هرمــزگان یــک 
مجموعــه منســجم، منظــم و مزیــت دار اســت، گفــت: یکــی 
، توجــه بــه ســواحل جنوبــی  از رویکردهــای صنعــت کشــور
کشــور به ویــژه اســتان هرمــزگان اســت، زیــرا ایــن اســتان یکــی از 
ــرای توســعه صنعــت فــولاد و صنایــع  مناطــق مزیــت دار کشــور ب
پایین دســتی در کشــور بــه شــمار مــی رود و از ایــن حیــث، 
مکان نمایــی مجموعــه فــولاد هرمــزگان در یکــی از بهتریــن 
مناطــق کشــور قــرار گرفتــه و از ظرفیــت قابل توجهــی بــرای تولیــد 

کیفیــت برخــوردار اســت. محصــولات با
ــاره به چالش ناترازی انرژی برای صنعت فولاد  وی در ادامه با اش
کشــور به ویــژه فــولاد هرمــزگان، بیــان کــرد: ناتــرازی انــرژی کشــور، 
قصه پرغصه تولید اســت که نه تنها حوزه صنعت فــولاد و زنجیره 
تأمیــن آن، بلکــه پتروشــیمی، ســایر صنایــع و حتــی شــهرک های 
صنعتــی را نیــز تحــت تأثیــر قــرار داده اســت. رفــع ایــن مشــکل 
نیازمند اهتمام ملی اســت. فشــار مضاعفی که بر تولیــد به دلیل 
ناتــرازی انــرژی وارد می شــود، هم به اشــتغال، هم به تولیــد، و هم 
به اقتصــاد کشــور آســیب می زنــد. این مســئله بــه دغدغه مندی 

ویــژه ای از ســوی دولــت نیــاز دارد.
توکلــی رودی همچنیــن افــزود: مشــکل ناتــرازی انــرژی نتیجــه 
سیاســت گذاری های اشــتباهی اســت کــه در گذشــته انجــام 
شــده و نبایــد بــه ایــن مرحلــه می رســیدیم. حــالا بــرای رفــع ایــن 
مشــکل، باید برنامه ریــزی کوتاه مــدت، میان مــدت و بلندمدت 

ــیم. ــته باش داش
لزوم همکاری دولت، مجلس و مردم

کیــد کرد  عضــو کمیســیون صنایــع و معــادن مجلــس دوازدهم تأ
که حل این مســئله به تنهایــی از عهــده دولت برنمی آیــد و گفت: 
دولــت نیــاز بــه همراهــی بخــش تولیــد دارد و مجلــس نیــز بایــد از 
طریق قانون گــذاری و ارائــه برنامه های تشــویقی، تولیدکنندگان 
را بــه میــدان آورد. از ســوی دیگر، مــردم هــم بایــد در صرفه جویی 
انــرژی همــکاری کننــد. افزایش ســطح کیفــی زندگــی مــردم نباید 
باعــث شــود نقــش خــود در کمــک بــه اقتصــاد کشــور را نادیــده 
گــر تولیــد دچــار مشــکل شــود، اشــتغال نیــز آســیب  بگیرنــد. ا
خواهــد دیــد و عرضــه کالاهــا کاهــش می یابــد. پــس مــردم بایــد در 

صرفه جویــی بــرق مشــارکت کننــد.
موانع سرمایه گذاری تولیدکنندگان باید رفع شود

توکلــی رودی بــا اشــاره بــه مشــکلاتی کــه تولیدکننــدگان بــا آن 
مواجه انــد، خاطرنشــان کــرد: برخــی از تولیدکننــدگان عنــوان 
کــه بــرای تولیــد انــرژی داوطلــب می شــوند؛ امــا  می کننــد 
همکاری هــای لازم صــورت نمی گیــرد و برخــی ســازمان های 
مرتبــط مثــل منابــع طبیعــی و محیط زیســت موانعــی را بــه 
وجــود می آورنــد. بــه همیــن دلیــل، کمیســیون صنایــع و معــادن 
مجلــس و ســتاد تســهیل و رفــع موانــع تولیــد در حــال تــلاش 
بــرای سیاســت گذاری هایی هســتند کــه ایــن موانــع را رفــع و 

ســرمایه گذاری در حــوزه انــرژی را تشــویق کننــد.
وی همچنیــن بــه اقدامــات برخــی واحدهــای تولیــدی ماننــد 
فولاد مبارکه اشــاره کرد و گفت: فــولاد مبارکه در حــوزه انرژی های 
تجدیدپذیــر ســرمایه گذاری ۶۰۰ مگاواتــی انجــام داده کــه ۲۰ 
مــگاوات آن بــه مــدار وارد شــده اســت؛ امــا زمانــی کــه مشــکل برق 
ــد، از آن هــا خواســته می شــود  در زمــان اوج مصــرف پیــش می آی
ایــن انــرژی را بــه شــبکه بدهنــد. تولیدکننــده ای کــه خــودش 
ســرمایه گذاری کرده، باید بتوانــد از آن بهره بــرداری کند. حداقل 

دولــت بایــد بــه حقــوق تولیدکننــده احتــرام بگــذارد.
لزوم توسعه فولاد سبز و حفظ محیط زیست

کیــد بــر اهمیت تولیــد فــولاد ســبز و حفاظــت از  توکلــی رودی بــا تأ
محیط زیســت تصریــح کــرد: حفاظــت از منابــع محیط زیســت و 
گــر نتوانیم  منابع ملــی بــرای نســل های آینــده، رســالت ماســت. ا
در آینــده فــولاد ســبز تولیــد کنیــم، بازارهــای جهانــی را از دســت 
خواهیــم داد. بایــد ایــن تهدیــد را بــه فرصــت تبدیــل کنیــم و از 
شــرکت هایی همچون فولاد هرمــزگان که فعالیت هایی ســازنده 
و قابل توجهــی در حــوزه تولیــد فــولاد ســبز انجــام داده انــد، 

تقدیــر کنیــم.
وی در پایــان تصریح کــرد: تعامل ســازنده بین مجلــس، دولت، و 
تولیدکنندگان، راه حل اصلی اســت. البتــه این بخش خصوصی 
ــا بهره گیــری از برنامه هــای  اســت کــه بایــد چابــک عمــل کنــد و ب
تشــویقی، به ســمت بهره وری بیشــتر و ایجاد انتفاع حرکت کند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس دوازدهم مطرح کرد:

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

 تجلیل از روابط عمومی گروه فولاد مبارکه با حضور مدیر روابط عمومی این شرکت در آیین اختتامیه بیست و یکمین نمایشگاه ایران متافو- سه شنبه 6 آذرماه ۱4۰۳

عکس نوشت
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خـبــــــــــــــــــر            

به گـزارش خبرنـگار ایراسـین، بهنـام کاویانـی، رئیس 
محیط زیسـت فولاد مبارکه در پنل »برنامه پنج ساله 
 » گفتمـان »مسـیر سـبز ارتقـای محیط زیسـت« بـا 
فـولاد مبارکـه در بیسـت ویکمین نمایشـگاه بین المللـی ایران متافو 
۱4۰۳ اظهـار کـرد: مدیریـت نظام منـد منابـع آبـی و میـزان کاهـش 
گار اسـت  کربـن در فـولاد مبارکـه بـا اهـداف سـازمان ملـل متحـد سـاز
و ایـن امر نشـان می دهـد که ایـن مجموعـه در حـوزه محیط زیسـت 
، فـولاد  مسـیر درسـتی را انتخـاب کـرده و می پیمایـد؛ به عبارت دیگـر
مبارکه با رعایت الزامات زیسـت محیطی، آینده بهتری را برای مردم 

خلـق می کنـد.
 وی افزود: نوع نگاه فولاد مبارکه به مســائل زیســت محیطی باعث شده 
این مجموعــه میــان صنایع مختلــف کشــور، به ویــژه صنایع فــولادی، 

حرف های زیادی برای گفتن داشــته باشــد. فولاد مبارکه بــا تدوین یک 
سند زیست محیطی، الگوی خوبی برای دست یابی به فولاد سبز مطرح 
کرده و شرکتی نیست که صرفاً بخواهد حداقل های مسائل محیط زیستی 
را رعایــت کند؛ ایــن در حالی اســت کــه در چرخه عمر محصــول فولادی 

اقدامات مؤثری انجام داده است.
رئیس محیط زیســت فولاد مبارکه ابراز کرد: فولاد مبارکه با ایجاد نیروگاه 
خورشیدی ۶۰۰ مگاواتی، سهم خود در تولید انرژی تجدیدپذیر را افزایش 
داده و اقتصاد چرخشی را پیاده سازی کرده است، به گونه ای که استفاده 
کثری از قراضه در فرایندهای تولید را در دســتور کار خود قــرار داده  حدا

است.
 همچنین محمد رحمتی، کارشناس محیط زیست فولاد مبارکه نیز در این 
پنل با بیان اینکه امروزه انتخاب مسیر و پرداختن به مسائل محیط زیستی 

بیش از گذشــته اهمیت دارد و دغدغه بســیاری از شــرکت های فولادی 
است، گفت: در این میان الگوی فولاد مبارکه، الگوی تعالی محیط زیست 
که یکی از ارکان پایداری و توسعه پایدار  و پایداری محیط زیست است؛ چرا

کشورها، جوامع و سازمان ها، پایداری محیط زیست است.
وی افـزود: فـولاد مبارکـه بـا اسـتفاده از مدل هـای تعالـی، از سـال ۱۴۰۱ 
برنامـه پنج سـاله ای تدویـن کـرد کـه در قالـب آن، اهـداف پایـداری 
و  بنچ مـارک  براسـاس  محیط زیسـت،  پایـداری  شـاخص های  و 
بهینـه کاوی از شـرکت های فـولادی برتـر دنیـا، براسـاس زیرسـاخت ها 
و توانمندی هـای سـرمایه انسـانی خبـره ، تدویـن و از سـال قبـل تمـام 
ایـن شـاخص ها در برنامـه اسـتراتژیک سـازمان گنجانـده شـود و تمـام 
فعالیت هـای تولیـدی، بهره بـرداری و حتی توسـعه تکنولوژی هـا دارای 

پیوسـت زیسـت محیطی باشـد.

بهنام کاویانی
 رئیس محیط زیست فولاد مبارکه

محمد رحمتی
 کارشناس محیط زیست فولاد مبارکه

فولاد مبارکه با رعایت الزامات زیست محیطی
 آینده بهتری را برای مردم خلق می کند

پنل»برنامهپنجسالهارتقایمحیطزیست«: رئیسمحیطزیستفولادمبارکهدر

کارشناسمحیطزیستفولادمبارکه:

افتتاح کارخانه فولاد آلیاژی بافق 

در بهمن ۱4۰4 

مدیرعامل شرکت سنگ آهن مرکزی ایران از تلاش 
برای افتتاح کارخانه فولاد آلیاژی بافق در بهمن ماه سال 

آینده خبر داد.
به گزارش  خبرنگار فولاد و به نقل از   چیلان، محمدجواد عسکری 
در گفت وگویی پیرامون کارخانه فولاد آلیاژی بافق با اعلام 
کنون این پروژه در حدود ۲۰ درصد  این خبر اظهار کرد: هم ا
پیشرفت دارد که حدود ۵ درصد از برنامه زمان بندی عقب 
است بنابراین سعی داریم با به روز کردن قراردادها، مطالعات و 

برنامه ریزی ها، سرعت اجرای پروژه را افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه خوشبختانه تمامی خریدهای خارجی این 
پروژه انجام شده و پیش پرداخت ها داده شده است افزود: 
قرار است برای هر پروژه روزشمار نصب شود تا میزان پیشرفت 
آن به طور دقیق مشخص باشد و در زمان مقرر به بهره برداری 

برسد.
کید بر اینکه فولاد آلیاژی یک محصول استراتژیک  عسکری با تأ
است اضافه کرد: شرکت سنگ آهن در راستای تحقق اهداف 
بلندمدت و تکمیل زنجیره تولید فولاد با نگاه به آینده، اقدام به 
احداث کارخانه فولاد آلیاژی کرده و ما امیدواریم این پروژه مهم 

تا بهمن سال آینده به بهره برداری برسد.

فولاد مبارکه هم زمان با توسعه تکنولوژی فولاد سبز در دنیا، در 
راستای دست یابی به فولادهایی با انتشار کربن و آلایندگی کم در حال 
توسعه است و در این خصوص قدم های بسیار خوبی برداشته است. 
طی دو سه سال گذشته تلاش شده براساس مطالعات کارشناسیِ 
برای  راهی  کشور فولادساز دنیا، نقشه  انجام شده در هفتاد 
دست یابی به فولاد سبز  تدوین شود تا در نهایت به یک برنامه 
میان مدت و بلندمدت تا سال 2۰۵۰ دست یابیم و در مسیر آن، 

استراتژی های خود را به مرحله اجرا و پیاده سازی برسانیم.
محمــد رحمتــی، کارشــناس محیط زیســت فــولاد مبارکــه، در حاشــیه 
بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو( در گفت وگو 

با خبرنــگار پایگاه خبری افــق تهران در خصــوص روند تولید فولاد ســبز 
افزود: ما در زمینه تولید فولاد سبز سه بخش را مورد بررسی قرار می دهیم؛ 
اول اینکــه زنجیــره تأمین ما هم باید ســبز باشــد، دوم اینکه پروســس و 
تکنولوژی هــای فرایند تولیــد باید در همین راســتا باشــد و ســوم اینکه 

محصولات تولیدی ما باید دوستدار محیط زیست باشد.
وی درخصــوص اقدامات فــولاد مبارکــه در زمینه زنجیــره تأمین گفت: 
انرژی سبز و نیروگاه های خورشیدی ۶۰۰ مگاواتی در شرق استان و منابع 
آبی پایداری که فولاد به دنبال آن است و همچنین استفاده از آب های 
جنوب کشــور و انتقال آن به مرکز اســتان و کشــور ازجمله این اقدامات 
است. در حوزه گاز هم سرمایه گذاری های کلانی صورت گرفته است. در 

حوزه مواد اولیه نیز با تشکیل شرکت MSTID به عنوان بزرگ ترین شرکت 
سرمایه گذاری خطرپذیر در کشور، موضوع تأمین مواد اولیه، بومی سازی 
و سرمایه گذاری برای شــرکت های دانش بنیان مورد بررســی قرار گرفته 

است؛ این موارد همگی در زنجیره تأمین فولاد سبز نقش اساسی دارند.
رحمتی ضمن اشاره به آنچه امروز با عنوان فولاد هیدروژنی در دنیا مطرح 
است گفت: ما در فولاد مبارکه علاوه بر ارتقای بهره وری و راندمان انرژی 
به سمت احیای هیدروژنی و پایلوت سبز حرکت کرده ایم. در پایین دست 
هم فــولاد مبارکه ســعی کرده بــه ســمت محصولاتی بــرود که دوســتدار 

محیط زیست باشد و وزن کم و استحکام زیادی داشته باشند.
کارشــناس محیط زیســت فولاد مبارکه درباره میزان بهره مندی فولاد از 

شــرکت های دانش بنیان گفت: با ســرمایه گذاری های فــولاد مبارکه در 
شــرکت های دانش بنیان و بررســی ها و کارشناســی های دقیقــی که به 
همت کارشناسان و سرمایه انسانی توانمند فولاد مبارکه انجام شده، این 
شرکت از تجربیات شرکت های صاحب تکنولوژی دنیا استفاده می کند تا 

در کمترین زمان بیشترین بهره را ببرد.
وی افزود: فولاد مبارکه اولین شرکتی است که استانداردهای مربوط به 
انتشار کربن در راستای دست یابی به فولاد سبز را پیاده سازی می کند.  
استانداردهای  ISO 14064 و ISO 14067   دو استاندارد بین المللی  است  
که در تلاشیم با ممیزی های خارجی ، آن ها را به دست آوریم و بتوانیم با 

برترین کشورهای دنیا  در این زمینه رقابت کنیم.

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

رئیس سیستم های مدیریت و کیفیت سرآمدی شرکت 
فــولاد مبارکــه ا در پنــل تخصصی »مســیر مانــدگار« به 
بررسی تصویرسازی برند فولاد مبارکه و تأثیر آن بر ذهن 
مخاطبان پرداخت و گفت: در ابتدا، از افراد خواسته می شود که فولاد 
مبارکه را به عنوان یک انسان با صفات خاص تصویر کنند. این صفات 
گی هایی چون انرژی، سخاوت و دانایی است. سپس به  شامل ویژ
اهمیت واقعی بودن این تصاویر و نزدیکی آن ها به واقعیت پرداخته 
می شــود. هر چه تصویر ساخته شــده به واقعیت نزدیک تر باشــد، 

ارزش بیشتری دارد.
علـی کیانـی  ادامـه داد: مدیریـت برنـد شـامل دو بخـش اسـت: اول، 
گی ها و صفات در ذهن مخاطبان و دوم، مدیریت  ایجاد و تقویت ویژ

روایت هـا و داسـتان هایی کـه در مـورد برنـد وجـود دارد. به عنـوان 
گر فولاد مبارکه به عنوان یک شرکت دوست دار محیط زیست  مثال، ا
گـی بایـد بـا داسـتان ها و اقدامـات واقعـی مانند  معرفـی شـود، ایـن ویژ
راه انـدازی نیروگاه هـای خورشـیدی و اسـتفاده از پسـاب های شـهری 

تقویـت شـود.
وی در ادامه، به اســتراتژی های مختلف فولاد مبارکه اشاره کرد و گفت: 
کثری، توسعه، فناوری و نوآوری  این استراتژی ها شامل بهره برداری حدا
و توسعه پایدار است. پنج گفتمان برای روایتگری این استراتژی ها تعریف 
شده که شامل مسیر متعالی، پیشران، سبز، نوآورانه و مسئولانه است. 
این گفتمان ها بایــد به گونه ای طراحی شــوند که صفــات و ویژگی های 

مدنظر را در ذهن ذی نفعان ایجاد کنند.

رئیس سیســتم های مدیریت و کیفیت ســرآمدی شــرکت فولاد مبارکه 
اظهار کرد: چالش هــای روایتگری شــامل ایجاد یک روایت منســجم و 
الهام بخش است که تاریخچه، موفقیت ها و ارزش های برند را منعکس 
کند. همچنیــن، هویت بصــری برند شــامل رنگ، شــعار و لوگو نیــز باید 
به درســتی طراحــی شــود و بــرای ذی نفعان مختلــف در نقــاط تماس، 
روایت های متناسب با شعار »مســیری ماندگار برای خلق آینده بهتر« 
بیان شود. در نهایت، موفقیت این روایت ها با استفاده از الگویی به نام 

BAV اندازه گیری می شود.
کیانی در پایان افزود: برند برای هر شرکتی، اعم از B2B یا B2C، یک عامل 
راهبردی اســت که اعتماد، تمایز و ارتبــاط پایدار در زنجیــره تأمین را به 

ارمغان می آورد و به موفقیت در فضای رقابتی کمک می کند.

، نوآورانه و مسئولانه؛ پنج گفتمان تعریف شده برای روایتگری استراتژی های فولاد مبارکه مسیر متعالی، پیشران، سبز

فولاد مبارکه اولین شرکتی است که استاندارهای مربوط به انتشار کربن را پیاده سازی می کند

علی کیانی 
رئیس سیستم های مدیریت و کیفیت سرآمدی فولاد مبارکه

ماندگار«: پنلتخصصی»مسیر رئیسسیستمهایمدیریتوکیفیتسرآمدیشرکتفولادمبارکهدر

خبر  کوتاه

مدیرعامل منطقه ویژه خلیج فارس اعلام کرد: با هدف 
تأمین انرژی پایدار و جذب سرمایه گذاری های جدید و با 
همکاری شرکت مپنا؛ میزان توزیع برق به طرح ها و پروژه های 

مستقر در منطقه ویژه خلیج فارس افزایش می یابد.
به گــزارش  خبرنــگار فــولاد و به نقــل از روابــط عمومــی ایمیدرو، 
محمدرضا پیرحسینلو در نشست با سرمایه گذاران منطقه ویژه 
خلیج فارس در محل ایمیدرو، با موضــوع "افزایش ظرفیت برق 
صنایع"، افزود: توسعه زیرساخت ها و به ویژه رفع مشکل ناترازی 
برق با هدف جلب اعتماد سرمایه گذاران منطقه خلیج فارس؛ در 

شمار مأموریت های این مجموعه است.
وی افــزود: بخــش معــدن و صنایــع معدنــی امــروز بــا اتــکا بــه 
ظرفیت های خود و با راهبری ایمیدرو؛ ساخت نیروگاه های برق 
معدن و صنایع معدنــی را در دســتور کار قرار داده اســت و گامی 

زیربنایی را برای تأمین انرژی پایدار برداشته است.
مدیرعامل منطقه ویژه خلیج فــارس با بیان اینکه شــرکت مپنا 
آمادگی خود را برای افزایش میزان برق توزیعی به صنایع مستقر 
منطقه اعلام کرده اســت، عنوان کــرد: در این نشســت نماینده 
شــرکت مپنا مدل های تأمین برق صنایع منطقــه را ارائه کرد که 
امیدواریــم بــا همــکاری ســرمایه گذاران؛ ایــن مهم هرچــه زودتر 

عملیاتی شود.
افزایش ظرفیت، پیش از اوج مصرف

پیرحســینلو ادامــه داد: بــا طراحــی مدل هــای مالــی و ایجــاد 
زیرســاخت ها؛ پیش بینی می شــود تا پیش از زمــان اوج مصرف 
سال ۱۴۰۵؛ شاهد افزایش ظرفیت ها و تأمین برق پایدار برای کلیهٔ 

صنایع منطقه باشیم.
وی گفت: مســیری در ســایت توســعه منطقــه به مســاحت ۳۲ 
هکتار بــرای موضوع انتقال برق در نظر گرفته شــده تــا در اختیار 

سرمایه گذاران قرار بگیرد.
مدیرعامل منطقه ویژه خلیج فارس در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: این منطقه اقتصادی دارای ۱۷ پروژه زیرســاختی در 
حال اجرا اســت که ۳۲۰۰ میلیــارد تومان اعتبار بــه آن اختصاص 

داده شده است.
مدیرعامل منطقه ویژه خلیج فارس افزود: توسعه زیرساخت ها، 
ارائه خدمات پایدار، تســهیل عملیــات صــادرات و واردات برای 
کوسیستم  جذب سرمایه گذاری مناسب، ایجاد اشتغال و ارتقای ا
اقتصادی و صنعتــی ازجملــه مأموریت های منطقه محســوب 
می شــود کــه در راســتای ایجــاد ارزش افــزوده در اقتصــاد ملــی 

موردتوجه است.
این گزارش می افزاید، در این جلسه نمایندگان شرکت های مپنا، 
فولاد مالک اشتر، افرا فولاد پارس، ستاره سیمین هرمز و... حضور 
داشتند و راهکارهای خود را برای اجرای طرح افزایش انتقال برق 

تحویلی به صنایع مستقر در منطقه ارائه کردند.

خیز منطقه ویژه خلیج فارس برای افزایش 

توزیع برق به سرمایه گذاران

بــه گــزارش خبرنــگار ایراســین، مجیــد باقــری، رئیــس 
دفتر اســتراتژی و اهداف فولاد مبارکــه در پنل »تدوین 
اســتراتژی گروه در شــرکت فولاد مبارکــه« گفت: تعیین 
چشم انداز، فلسفه وجودی، مأموریت و اهداف کلان گروه گام اول 

تدوین استراتژی گروه در شرکت فولاد مبارکه است.
وی ادامه داد: هــدف اصلی ما در گــروه تولید ۱8 میلیون تــن فولاد خام 
تا افق ۱۴۱۰ و دســت یابی به درآمد ۱۵ میلیارد دلار اســت. همچنین، ۱۲ 
میلیارد دلار از این درآمد مربوط به کســب وکارهای فولادی و ۳ میلیارد 

دلار به کسب وکارهای غیرفولادی اختصاص دارد.

رئیس دفتر استراتژی و اهداف فولاد مبارکه اضافه کرد: برای تحقق این 
امر مدیریت و بازنگری در ساختار سازمانی و نحوه تعامل با شرکت های 

زیرمجموعه مورد بررسی قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه ازجملــه اقدامات مهم در این زمینــه هم افزایی میان 
شرکت ها و مشخص کردن نیازها و محصولات موردنیاز گروه بوده است، 
ادامه داد: در این زمینه باید یادآور شوم که فلسفه وجودی و مأموریت 
هر شرکت باید با چشــم انداز کلی گروه هم راستا باشــد و نوع دخالت در 

فرایندها و مدیریت شرکت ها مشخص شود.
باقری با بیان اینکه فولاد مبارکه برای رسیدن به اهداف خود در برنامه 

۱۴۱۰، پنــج اســتراتژی کلیدی تعریــف کــرده اســت، ادامــه داد: این پنج 
کثری و اقتصادی از ظرفیت های  استراتژی عبارت اند از بهره برداری حدا
تولید، توســعه متوازن زنجیره ارزش و زیرساخت های موردنیاز، توسعه 
فناوری و نوآوری، ارتقای بهره وری و دل بستگی کارکنان و توسعه پایدار 

)زیست محیطی، اجتماعی و حکمرانی(.
وی گفـت: هـدف از ایـن اسـتراتژی ها، همسـو کـردن شـرکت ها و ایجـاد 
هم افزایـی بیـن آن هـا به گونـه ای اسـت کـه از رقابت هـای غیرمفیـد 
جلوگیـری شـود و همـه شـرکت ها در راسـتای یک چشـم انداز مشـترک 

حرکـت کننـد.

یف پنج استراتژی برای رسیدن به اهداف برنامه 1410 فولاد مبارکه تعر
پنل»تدویناستراتژیگروهدرشرکتفولادمبارکه«مطرحکرد: استراتژیواهداففولادمبارکهدر رئیسدفتر

مجید باقری
رئیس دفتر استراتژی و اهداف فولاد مبارکه



۳0 نوامبر ۲0۲4 ۲8 جمادی الاول 144۶   شماره        1404   شنبه 10 آذر  140۳   

13

 خـبــــــــــــــــــر      

به گزارش خبرنگار ایراسین، مهدی آقازینلی، معاون 
راهبردی و توسعه کسب وکار هلدینگ آتیه فولاد در 
پنل »مسیر پیشران« با موضوع ضرورت بازنگری 
سبد سرمایه گذاری کسب وکار در هلدینگ آتیه فولاد اظهار کرد: ۱۰ 
درصد از بودجه سرمایه گذاری هلدینگ آتیه فولاد به سرمایه گذاری 
در کسب وکارهای جدید اختصاص یافته که باید این هزینه نیز 
هوشمندانه سرمایه گذاری شود. این شرکت از سال ۱۳۸6 و با مأموریت 
حمایت از بازنشستگان فولاد مبارکه از نظر مادی و معنوی به فعالیت 

خود ادامه داده است.
وی اضافه کرد: این شرکت با تمرکز بر حوزه خدمات محصولات فولادی 
شکل گرفت و چند مرکز حوزه فروش محصولات به این شرکت سپرده شد. 
هرچه جلوتر آمدیم تعداد شرکت هایی که به آتیه فولاد ملحق شدند بیشتر 
کز خدماتی و  شد. دهه اول فعالیت این شرکت مبتنی بر شکل گیری مرا
حوزه توزیع و فروش محصولات فولادی بود و کم کم به سمت محصولات 
تولیدی و شرکت های تولیدی حرکت کردیم و شرکت گالوانیزه تاراز، شرکت 

لوله سازی کوثر و چند شرکت تولیدی دیگر نیز به آتیه فولاد پیوستند.
 معاون راهبردی و توسعه کسب وکار هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان 
اضافه کرد: چندین شرکت حوزه بازرگانی را فعال کردیم و این امر باعث 
شد پتانسیل هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان برای کل زنجیره فولاد 

کامل تر شود و طی یک سال اخیر تصمیم بر این شد که بازنگری در سبد 
سرمایه گذاری آتیه فولاد انجام شود.

آقازینلی ادامه داد: ما از چند منظر تغییرات محیطی را رصد می کنیم تا 
بتوانیم سند خود را بازنگری کنیم، بخش اول به دلیل اتصال به زنجیره 
گرفته،  فولاد مگاترندها و کلان روندهای جهانی مورد مطالعه قرار 
همان طور که در فولاد مبارکه این مطالعه از چند سال پیش آغاز شده 

است.
وی تصریح کرد: جهانی شدن، رشد جمعیت، تغییرات آب و هوایی و 
اقلیمی و پیچیدگی های فناوری های نوین و تأثیری که این موارد می تواند 

بر کسب وکار ما بگذارد، مورد مطالعه قرار گرفت.
معاون راهبردی و توسعه کسب وکار هلدینگ آتیه فولاد مطالعه تغییراتِ 
ذائقه مشتریان و بازار طی سال های اخیر به ویژه در بازار صنعت فولاد را نیز 
از دیگر اقدامات آتیه فولاد نقش جهان دانست و تصریح کرد: بخش سوم 
مطالعات نیز پیچیدگی است که در زنجیره تأمین صنعت فولاد ایجاد شده 
است. ما باید این زنجیره را نیز مرور کنیم و این پیچیدگی ها را مورد مطالعه 
قرار دهیم. از سویی حوزه های مالی و تغییرات در بازار مالی را نیز باید مورد 
توجه قرار دهیم و جمع این ها در واقع به ما کمک می کند که بتوانیم در 

بازنگری صنعت تصمیم های درست تری بگیریم.
وی با بیان اینکه ما سهم ۱۰ درصدی سرمایه گذاری آتیه فولاد نقش جهان 

را به کسب وکارهای نو تخصیص داده ایم، ادامه داد: شاید ۱۰ درصد 
برای شروع مناسب باشد. ما با این ۱۰ درصد گام اول را برداشتیم. تنوع 
موضوعات بسیار زیاد است؛ بنابراین حساسیت ما در آتیه فولاد انتخاب 
حوزه های جدید برای سرمایه گذاری است. باید وسواس زیادی به خرج 
که در گذشته ما به حوزه هایی وارد شدیم که موفق نبوده و این  دهیم؛ چرا

امر برای ما چالش برانگیز بوده است.
آقازینلی اضافه کرد: تفاوت آتیه فولاد با دیگر شرکت ها این است که 
مأموریت محور نیست. ما به واسطه ترکیب سهام داران و بخش عمده آنان 
که باید آینده آن ها را از نظر تأمین مالی  همکاران بازنشسته هستند و ازآنجا
در نظر بگیریم، اجازه نداریم به حوزه ای وارد شویم که به لحاظ سودآوری و 

درآمدزایی توجیه نداشته باشد.
وی در ادامه با بیان اینکه سال جاری به لحاظ کسب وکار سال بسیار 
سختی است، گفت: همه شرکت های ما در سختی قرار دارند. این امر 
ممکن است برای همه سهام داران ما دغدغه باشد. نکته ای که باید عرض 
کم بر کل  کنم این است که ما نیاز به صبر و حوصله داریم. این شرایط، حا
صنعت دنیا و بخشی از صنعت کشور است. از این شرایط عبور خواهیم کرد 
و این اولین باری نیست که صنعت فولاد دچار رکود شده است. آنچه ما بر 
کید داریم آینده ای است که پیش روی آتیه فولاد است و سهام داران  آن تأ

می توانند به این آینده امیدوار باشند.

به گزارش خبرنگار ایراسین، حمید شجاعی، مدیرعامل 
شــرکت ورق خــودرو چهارمحــال و بختیــاری در پنــل 
»درآمدی بر ورق هــای گالوانیزه خودرویــی« در قالب 
گفتمان »مســیر پیشــران« اظهار کرد: در حال حاضر ظرفیت تولید 
شرکت ورق خودرو حدود 4۰۰ هزار تن در سال است که با هدف تولید 
محصولات گالوانیــزه خودرویی تأســیس شــده اســت. ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری قابلیت های ویژه خود را دارد قابلیت هایی 

که در کشور و در منطقه خاورمیانه منحصربه فرد است.
وی گفت: ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در سال گذشته با تولید ۳۱۰ 
هزار تن ورق های خودرویی و لوازم خانگی توانسته نقشی هرچند کوچک 

را در صنعت کشور ایفا کند.
مدیرعامل شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در ادامه واردات 
ورق گالوانیزه و سرد را چالش شرکت های تولیدکننده ورق های فولادی 
با خودروسازان دانست و افزود: متأسفانه امکانی ایجاد شده که برخی از 
شرکت های خودروساز از ارز نیمایی برای واردات ورق استفاده می کنند. 
طبق آمار خودروسازان، نیاز به ورق گالوانیزه کمتر از ۴۰۰ هزار تن است و ما 
توانایی صددرصدی برای تأمین نیاز خودروسازان داریم و شاید امکان 

تولید کمتر از ۳ درصد نیاز این بخش را نداشته باشیم.
 وی اضافه کرد: حتی در ســال گذشــته ورق رویه خودرو را تولید کردیم و 
در اختیار خودروســازان قرار دادیم و قابلیت انبوه ســازی این محصول 

را نیز داریم.
شــجاعی با بیان اینکه حدود ۲۴ گرید مختلف ورق گالوانیزه در شــرکت 
ورق خودرو تولید می شــود، اضافه کرد: این در حالی اســت که در ســال 
گذشــته حدود 8۵ هزار تــن ورق گالوانیزه وارد کشــور شــده اســت و این 

واردات همچنان ادامه دارد.
وی بــا بیــان اینکــه واردات بــه صنعــت ورق گالوانیــزه در کشــور آســیب 
که ۹۹ درصد از نیاز  می زند، اضافه کرد: این واردات باید کنترل شود؛ چرا
خودروســازان به ورق های فــولادی بر اســاس پیش بینی هــا در اختیار 

خودروسازان قرار گرفته است.
مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با بیان اینکه برخی 

می گویند قیمت ورق در کشور زیاد اســت و به این دلیل این محصول را 
وارد می کنیم، اضافه کرد: ورق گالوانیزه از ۱۶ ماه گذشته قیمت کاهشی 
داشــته اســت این در حالی اســت که تورم افزایش یافتــه، نهاده ها برای 
تولید گران شــده؛ با این حــال قیمت ورق کاهشــی بــوده و در واقع تورم 

منفی داشته است.
در کشور ما نه تنها تعرفه واردات وجود ندارد، بلکه در همین نمایشگاه 

غرفه مخصوص کشورهای چین را داریم 
وی گفت: ارز نیمایی بزرگ ترین مشوق برای واردات ورق گالوانیزه و سرد 
که گپ قیمتی ارز نیمایی با آزاد حدود ۲۰ هزار تومان  است و این  است، چرا
عدد کمی نیست. کشورهایی مانند ترکیه و هند برای واردات ورق های 
چینی عوارض تعریف کردند و این در حالی اســت که در کشور ما نه تنها 
تعرفــه واردات وجود نــدارد، بلکه در همین نمایشــگاه غرفه مخصوص 

کشورهای چین را داریم که جولانگاه راحتی دارند.
شجاعی تصریح کرد: در این شرایط سیاست های کلی مرتبط با اشتغال 

و کمک به تولید داخل دچار چالش می شود.
 مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در خصوص تأثیر 
قیمت ورق بر قیمــت نهایی خــودرو اضافه کــرد: باید توجه داشــت که 
قیمت هر کیلوگرم ورق برای خــودرو به صورت میانگیــن ۵۰ هزار تومان 
کثر ۷۰۰ کیلوگــرم ورق در آن  اســت و قیمت ورق برای خودرویی کــه حدا
استفاده می گردد کمتر از 8 درصد قیمت یک خودرو است و ازاین رو باید 
توجه داشت که قیمت ورق به تنهایی یک المان تأثیرگذار روی قیمت 

خودرو نیست.
وی با اشاره به اینکه ارز نیمایی باید به صورت مساوی در اختیار همگان 
گر نیست باید  گر ارز اســت باید برای همه باشد و ا قرار گیرد، ادامه داد: ا
برای همه نباشد. پارامتر ارز نقش مهمی در بحث های مرتبط با واردات 

دارد.
شــجاعی اضافه کرد: در این زمینه باید توجه داشــت کــه وزارت صمت 
به عنــوان نهــاد بالادســتی و سیاســت گذار کــه خودروســازان و صنعت 
فــولاد را زیرمجموعه خــود دارد، باید مدیریت جامع تــری در این زمینه 

داشته باشد.

محصول شرکت ورق خودرو کیفیت مناسب برای 
صادرات را دارد و می تواند با محصولات اروپایی رقابت کند

وی در خصـوص صـادرات محصـولات ورق خـودرو نیـز تصریـح کـرد: 
محصـول شـرکت ورق خـودرو کیفیـت مناسـب بـرای صـادرات را دارد و 
می تواند با کیفیـت محصـولات اروپایـی رقابت کنـد؛ اما یکی از مسـائلی 
کـه بازارهـای صادراتـی را تحت الشـعاع قـرار می دهـد، پایـداری اسـت. 
وقتی که ما با یک مشـتری خارجی صحبت می کنیم، از ما تداوم تأمین 
را می خواهـد و این در حالی اسـت که بخشـی از بازارهـای صادراتی ما به 
دلیـل قوانیـن متغیـری کـه بعضـاً ایجـاد می شـود همـواره دچـار چالـش 

اسـت.
مدیرعامل شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری اضافه کرد: برای 
حل مشــکل صــادرات ورق خــودرو به حمایــت سیاســی نیاز داریــم. ما 
پتانســیل خوبی برای صادرات داریم و امکانات خوبی در کشــور وجود 
دارد. ظرفیت صادراتی داریم و به لحاظ کیفی نیز امکان صادرات را داریم. 
باید توجه داشت که حرکت در بازارهای صادراتی منجر به ارتقای صنعت 

خودمان نیز خواهد شد.
 مدیر تکنولوژی شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیــاری نیز با بیان 
اینکه ما همواره سعی داریم خودمان را به سمت پیشرفت های جهانی 
بکشانیم، گفت: در این زمینه استانداردهای موردنیاز مشتریان را همواره 
رعایت کرده و استانداردهای مختص تأمین کنندگان قطعات خودرو را نیز 

تعریف و اجرایی کرده ایم.
بهمن مهراد افــزود: ورق خودرو توانســته اســت فولادهای نســل اول را 
تولید کند. حدود ۲۴ تیــپ و گرید مختلف از فولادهای نســل ۱ را داریم. 
محدودیت هایی در زمینه انتقال تکنولوژی وجــود دارد؛ اما راه هایی را 

پیدا کردیم و توانستیم خودمان را به روز نگه داریم.
 فردین علی میرزایی، مدیر تولید شرکت ورق خودرو نیز دامنه ضخامتی 
متنوع را یکی از ویژگی های بارز محصولات ورق خودرو دانســت و ادامه 
داد: ویژگی بارز خط تولید ورق خودرو این اســت کــه دامنه ضخامتی و 
عرض متنوعی داریم که از ۰.۴ تا ۲.۵ میلی متر و میزان جرم پوشش ۶۰ تا 

۴۵۰ گرم بر مترمربع را در برمی گیرد.

تیه فولاد نقش جهان به کسب وکارهای جدید اختصاص 10 درصد بودجه سرمایه گذاری آ

واردات ورق گالوانیزه به کشور کنترل شود
ورقهایگالوانیزهخودرویی«: پنل»درآمدیبر مدیرعاملشرکتورقخودروچهارمحالوبختیاریدر

پیشران«: پنل»مسیر هلدینگآتیهفولاددر معاونراهبردیوتوسعهکسبوکار

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

حمید شجاعی، مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری

 فردین علی میرزایی
مدیر تولیدشرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری

بهمن مهراد، مدیر تکنولوژی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری

مهدی آقازینلی
معاون راهبردی و توسعه کسب وکار هلدینگ آتیه فولاد

0.۶
رشد ۰.6 درصدی تولید فولاد خام ایران در ده ماهه 

سال جاری میلادی نسبت به سال گذشته

براساس آخرین گزارش انجمن جهانی فولاد، میزان تولید ۱۰ ماه 
کتبر )۱۰  صنعت فولاد ایران با احتساب تولید ۳ میلیون تن در ا
مهر تا ۱۰ آبان ۱4۰۳( به بیش از 2۵ میلیون تن رسید که ۰.6 درصد 

بیشتر از مدت مشابه پارسال است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از  ایرنا، طبق گزارش انجمن 
کتبر ۲۰۲۴  جهانی فولاد از میزان تولید جهانی فولاد خام در ماه اُ
میلادی )۱۰ مهر تا ۱۰ آبان ۱۴۰۳( که به تازگی منتشر شده، ایران در 
دهمین ماه میلادی امسال ۳ میلیون تن و در مجموع ۲۵ میلیون 
تن فولاد خام از ابتدای ۲۰۲۴ تولید کرده است که ۰.۶ درصد نسبت 
به مدت مشابه سال ۲۰۲۳ افزایش داشته است و با این میزان 
تولید کشورمان مانند بیشتر ماه های سال جاری میلادی در رتبه 

دهمین فولادساز برتر جهان قرار گرفت.
هرچند ماه می ۲۰۲۴ )۱۲ اردیبهشت تا ۱۱ خرداد ۱۴۰۳(، ایران برای 
نخستین بار در سال جاری میلادی موفق شد با تولید ماهانه 
۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تن و با رشد نقطه به نقطه ۲.۱ درصدی و 
افزایش ۹.۱ درصدی در پنج ماه اول ۲۰۲۴ نسبت به ۲۰۲۳ از نظر 
تولید ماهانه در رتبه هفتم برترین فولادسازان جهان و بالاتر از 
کشورهای آلمان، ترکیه و برزیل قرار بگیرد؛ اما در ماه ژوئن امسال 
)۱۲ خرداد تا ۱۰ تیر( به دلیل اعمال محدودیت های برقی، صنعت 
فولاد با کاهش ۷۰۰ هزار تنی نسبت به ماه قبل از آن، تنها ۲ میلیون 
و ۶۰۰ هزار تن فولاد خام تولید کرد و این کاهش روند تولید در 
ماه های گرم سال نیز استمرار پیدا کرد؛ اما در سپتامبر )۱۱ شهریور 
تا ۹ مهر ۱۴۰۳( با تولید ۱.۵ میلیون تن نشانه هایی از بازگشت به 
کتبر توانست به تولید  شرایط مطلوب پدیدار گشت و سرانجام در اُ

ماهیانه ۳ میلیون تن برسد.
طبق گزارش انجمن جهانی فولاد،  تولید جهانی این محصول 
کتبر ۲۰۲۴  در کل جهان به ۱۵۱ میلیون و ۲۰۰ هزار  راهبردی در  ماه اُ
تن رسید که ۰.۴ درصد نسبت به همین ماه در سال ۲۰۲۳ افزایش 
داشت؛ اما در مجموع ۱۰ ماه تولید جهانی فولاد ۱.۶ درصد کمتر 

۱۰ ماه نخست ۲۰۲۳ بود.
این سند که بر اساس اطلاعات گزارش شده ۷۱ کشور تولیدکننده 
فولاد به این انجمن گردآوری شده است، نشان می دهد که به رغم 
کتبر امسال نسبت به دوره  افزایش تولید ۱۰ ماه منتهی به پایان اُ
مشابه سال قبل در ۵ کشور هند، آلمان، ترکیه، برزیل و ایران، 
میزان تولید در این مدت در مورد بقیه فولادسازان عمده جهانی 
از جمله چین منفی بوده است. بر اساس اطلاعات این گزارش، 
تولید ۱۰ ماه ابتدایی امسال در کشورهای هند، آلمان، ترکیه، برزیل 
و ایران به ترتیب ۵.۶، ۵، ۱۲.۴، ۶ و ۰.۶درصد افزایش نسبت به ۱۰ 
ماه ابتدایی سال گذشته داشته و در ۵ کشور دیگر شامل چین، 
ژاپن، آمریکا، روسیه و کره جنوبی به ترتیب ۳، ۳.۷، ۱.۹، ۶.8و ۶.۴ 
درصد کاهش داشته که کمترین میزان کاهش در این مدت در 

میان این ۵ کشور مربوط به روسیه بوده است.
در بین کشورهایی که افزایش تولید نسبت به مدت مشابه 
سال قبل داشته اند ایران کمترین افزایش  را داشته و در این 
بین بیشترین افزایش مربوط به سه کشور ترکیه، برزیل و هند 
است که به ترتیب رشد ۱۲.۴، ۶ و ۵.۶ درصدی را تجربه کردند و 
در رتبه بعدی آلمان با ۵درصد افزایش تولید و در نهایت ایران با 

رشد۰.۶درصدی قرار دارند.
رشد ۱۲.۴درصدی تولید فولاد خام ترکیه در ۱۰ ماه اول امسال 
نسبت به همین مدت در سال گذشته به دنبال رشدهای 
شگفت انگیز ۲۲.۱درصدی در چهار ماه اول امسال در مقایسه 
با ۲۰۲۳ به دست آمده که باعث شده است این کشور رکورددار 
بیشترین افزایش نقطه به نقطه تولید فولاد خام تا اینجای سال 

۲۰۲۴ در جهان شود.
تارنمای معتبر »استیل اوربیس« نیز چندی پیش اعلام کرد که 
»کوکایِر چِلیک« فولادساز نام آشنای ترکیه ای، ماه هاست که فولاد 
»پروژه شهر نِئوم عربستان سعودی« را تأمین می کند؛ درحالی که 
این شهر می تواند بازار بسیار نزدیک تری برای محصولات فولاد 

ایران به ویژه فولاد ساختمانی باشد.
ایران به دنبال کاهش محدودیت های شدیدی برقی در تابستان 
کتبر امسال موفق به تولید ۳ میلیون تن فولاد خام  سال جاری، ا
کتبر ۲۰۲۳ است؛  شد که این میزان تولید ۱.۹درصد کمتر از تولید ا
کتبر با ۰.۶درصد  اما از نظر تولید کل در ۱۰ ماه منتهی به انتهای ا

افزایش در رتبه دهم برترین فولاد ساز جهان قرار دارد.
کتبر امسال،  بر اساس گزارش انجمن جهانی فولاد، در ماه ا
 ، کشورهای تولیدکننده فولاد در خاورمیانه شامل ایران، قطر
عربستان سعودی و امارات متحده عربی در مجموع ۵ میلیون 
تن فولاد خام تولید کردند که ۵.۴ درصد افزایش نقطه به نقطه را 

کتبر سال پیش نشان می دهد.
ُ
نسبت به ا

با توجه به تولید سه میلیون تنی فولاد ایران و تولید پنج میلیون 
کتبر، ۶۰ درصد فولاد خام تولید 

ُ
تنی فولاد در خاورمیانه، در ماه ا

شده در خاورمیانه از آن جمهوری اسلامی بود.
بر اساس اطلاعات انجمن جهانی فولاد، از ابتدای سال میلادی 
جاری ۴۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تن فولاد خام در کشورهای ایران، قطر، 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی تولید شده که ۱.۳ درصد 

بیشتر از تولید ۱۰ ماه ۲۰۲۳ است.

عدد خبر

درصد

امیررضا سلیمانی نسب، مدیر سرمایه گذاری و امور 
مجامع آتیه فولاد گفت: این هلدینگ از سال گذشته 
ماهیت خود را در حوزه کسب وکار تغییر داده و نگاه به 
خلق ارزش و رشد پایدار و خلق درآمد پایدار را در دستور کار قرار داده 

است که این امر نیازمند درک ارزش زمان است.
وی اضافه کرد: واقعیتی که وجود دارد این است که ما در شرایطی فعالیت 
داریم که ســرمایه گذاری بســیار ســخت اســت. پیتر لینچ می گوید پیدا 
کردن فرصت سرمایه گذاری مناسب مانند این است که حشره ای را زیر 

یک تخته و سنگ بزرگ پیدا کنیم. در شرایط فعلی کشور این کار بسیار 
گر ابتدای  سخت تر است. متغیرها بسیار زیاد و غیرقابل پیش بینی است. ا
دهه ۹۰ در هر بخش از زنجیره فولاد قصد سرمایه گذاری داشتیم فرصتی 
مهیا بود و آمادگی داشتیم؛ اما در حال حاضر، هم ارزش ذاتی پول بسیار 

افزایش یافته و عدد قابل توجهی است و هم بازار به شدت رقابتی است.
مدیر سرمایه گذاری و امور مجامع آتیه فولاد گفت: در گام اول جایگاه خود 
و شرکت ها را ارزیابی کردیم و مشخص کردیم که از کدام کسب وکارها باید 

خارج شویم و در کدام کسب وکار احتمال تغییر وجود دارد.

کید کرد: نــگاه ما در حوزه ســرمایه گذاری بلندمدت اســت و نگاه  وی تأ
کوتاه مدت و گذرا نداریم. سعی کردیم سراغ قاعده طلایی سرمایه گذاری 
برویم و با استفاده از موتورهای خلق ارزش، کسب وکارهای جدید را مورد 

توجه قرار دهیم.
سلیمانی نسـب ادامه داد: فـروش پایـدار را برای تأمین زنجیـره موردنیاز 
فـولاد مبارکـه در دسـتور کار داریـم. بایـد بـر مگاترندهـا تسـلط داشـته 
باشـیم و در حوزه هـای کسـب وکار و زنجیـره صنایـع معدنـی از تحـولات 

جلوتـر باشـیم.

تیه فولاد به حوزه سرمایه گذاری بلندمدت است نگاه هلدینگ آ
مجامعآتیهفولاد: سرمایهگذاریوامور مدیر

امیررضا سلیمانی نسب
 مدیر سرمایه گذاری و امور مجامع آتیه فولاد
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افزایش سهم استفاده از هیدروژن سبز 

در صنعت فولاد اتحادیه اروپا

خبر بین الملل

خبــــــــــــــــــر    

طبـق پیش بینی هـای انجام شـده حجـم تقاضـا بـرای 
ک در گـذار بـه فـولاد سـبز در  هیـدروژن تجدیدپذیـر و بـرق پـا
کشـورهای اتحادیـه اروپا تـا سـال 2۰۳۰ بـا افزایش چشـمگیری 
همـراه می شـود و سـهم اسـتفاده از آن در صنعـت مذکـور بـه 

حدود 2۰ درصد خواهد رسید.
به گزارش  خبرنگار فـولاد و به نقـل از  فلزات آنلایـن، پایگاه خبری 
ک کـرده اسـت کـه بـا توجـه بـه اینکـه  »Hydrogeninsight« اعـلا
صنعت فولاد در اتحادیه اروپا حدود ۵ درصد از میزان کل انتشار 
کربـن تولیـدی در ایـن اتحادیـه را به خـود اختصـاص داده اسـت، 
از همیـن رو سـهم میـزان انتشـار کربـن در صنعـت مذکـور تا سـال 
۲۰۳۰ باید همگام با طرح تدوین شـده در خصوص کاهش انتشار 
کثـر ۵۵ درصد  گازهای گلخانـه ای در اتحادیه نامبرده شـده حدا

کاهـش پیـدا کند.
بـه  دسـتیابی  راسـتای  در  انجام شـده،  ارزیابی هـای  طبـق 
هدف گذاری هـای تعیین شـده در اتحادیـه اروپـا بـرای گـذار بـه 
سـمت انرژی هـای سـبز، پیش بینی می شـود حجـم تقاضـا برای 
ک و هیـدروژن تجدیدپذیـر در بخـش فـولاد سـبز رونـدی  بـرق پـا

صعـودی بـه خـود بگیـرد.
 LeadIT’s« بـر اسـاس داده هـای منتشرشـده از سـوی موسسـه
Green Steel Tracker«، سهم استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
و سـوخت هیـدروژن در تولیـد فـولاد اولیـه بـه روش آهـن احیـا 
مستقیم در اتحادیه اروپا روندی صعودی به خود خواهد گرفت.

بررسـی های انجام شـده نشـان می دهـد، حرکـت بـه سـمت 
اجـرای فراینـد کربن زدایـی در بخـش تولیـد فـولاد اتحادیـه اروپـا 
ک، به ویژه  مسـتلزم افزایش قابل توجه حجم تقاضا بـرای برق پـا
گر گذار به سمت انرژی های  هیدروژن تجدیدپذیر خواهد بود. ا
تجدیدپذیـر در صنعت فـولاد مطابق با زمان بندی تعیین شـده 
انجام شـود، نیاز به ارائه ارزیابی های دقیقی از حجم تقاضا برای 

ک بـه وجـود خواهـد آمد. بـرق پـا
گفتـه نمانـد اجـرای هدف گذاری هـای تعیین شـده در صنعت  نا
فولاد اتحادیه اروپا باید با پیشرفت ها و تحولات به دست آمده در 

بخش انرژی و سـایر بخش های صنعتی هم سـو باشد.
در همیـن راسـتا، دو سـناریو بـرای گـذار بـه سـمت انرژی هـای 
تجدیدپذیـر در صنعـت فـولاد اتحادیـه اروپـا ارائه شـده اسـت. 
در سـناریوی نخسـت، فـرض بـر ایـن خواهـد بـود کـه از هیـچ 
قراضه ای در تولید فولاد استفاده نخواهد شد. در سناریوی دوم، 
پیش بینـی  شـده اسـت کـه سـهم اسـتفاده از قراضـه در صنعـت 
فـولاد اتحادیه اروپـا تـا سـال ۲۰۳۰ بـه ۵۰ درصد برسـد. به عـلاوه، دو 
سـناریو برای تولیـد فـولاد سـبز در اتحادیـه اروپا پیش بینی شـده 
است. در سـناریو نخسـت، زنجیره ارزش فولاد در اتحادیه مذکور 
باید اتکای خـود بـه اسـتفاده از هیـدروژن تجدیدپذیـر را افزایش 
دهـد. در سـناریو دوم و در صـورت نیـاز بیشـتر بـه اسـتفاده از 
هیدروژن تجدیدپذیر، باید این سوخت از منابعی غیر از اتحادیه 

اروپـا تأمیـن شـود.
گفته نماند درصورتی که تمام پروژه های مبتنی بر فولاد سبز در  نا
اتحادیه اروپا تا سال ۲۰۴۵ نیاز خود به استفاده از انرژی را از طریق 
برق تجدیدپذیر تأمین کند و از هیچ گونه قراضه ای نیز در فرایند 
تولید فولاد استفاده نشـود، به سـالانه حدود ۱۳۵ تراوات ساعت 

انرژی تجدیدپذیر نیاز خواهد بود.
برآوردهـای انجام شـده نشـان می دهـد کـه در صـورت اسـتفاده 
نکـردن از قراضـه در تولیـد فـولاد، حجـم تقاضـا بـرای هیـدروژن 
سـبز در اتحادیه اروپا تا سـال ۲۰۳۰، به ۱.۷ تراوات ساعت انرژی و تا 
سال ۲۰۴۵، به ۱.۹ تراوات ساعت انرژی افزایش خواهد یافت. رقم 
پیش بینی شـده حدود ۱۹ درصد از اهداف تعیین شده اتحادیه 
اروپا برای تولید داخلی هیدروژن تجدیدپذیر و یک سوم از تولید 

فولاد در ایـن اتحادیـه در زمان حـال را پوشـش می دهد.
تفاوت هـای قابل توجه پیش بینی شـده در تأمیـن نیاز بـه انرژی 
در هـر دو سـناریو اعلام شـده، نشـان می دهـد کـه اتحادیـه اروپا و 
ک  تولیدکننـدگان فـولاد باید بـرای تأمیـن حجم تقاضـای بـرق پا
در بخش هـای مختلـف صنعـت فـولاد و دسـتیابی بـه اهـداف 
تعیین شده در راستای اجرای فرایند کربن زدایی هماهنگی های 

بیشـتری داشـته باشند.
در پایان می تـوان بیان کـرد که اسـتراتژی های تدوین شـده برای 
تولیـد فـولاد سـبز از سـوی بسـیاری از فولادسـازان، بـه مـواردی 
تجدیدپذیـر  انرژی هـای  قیمت گـذاری  چگونگـی  همچـون 
، شـفافیت بیشـتر شـرکت ها در ارزیابـی و  و هیـدروژن سـبز
امکان سـنجی اجـرای پروژه هـای سـبز، اطمینـان از زمان بنـدی 
اجـرای پروژه هـا، بررسـی وضعیـت وجـود زیرسـاخت های عرضـه 
کافی برای پاسخگویی به حجم تقاضا و ارائه قیمت های رقابتی 

در بـازار بسـتگی خواهـد داشـت.

تا سال ۲۰۳۰ صورت خواهد پذیرفت؛

گزارش ویژه؛  بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی )ایران متافو(

رئیــس واحــد ابــزار دقیــق و کالیبراســیون شــرکت 
فــولاد مبارکــه گفــت: فــولاد مبارکــه بــا بومی ســازی و 
تجاری سازی دستگاه »ضخامت سنج اشعه ایکس« 

باعث جلوگیری خروج ارز از کشور شد.
به گــزارش خبرنــگار ایراســین، پنل »طراحی و ســاخت ضخامت ســنج 
اشــعه ایکس« در اولین روز بیســت ویکمین نمایشــگاه متافو به همت 
فــولاد مبارکه با حضور محمدعلی اســدالله زاده کارشــناس نگهــداری و 
تعمیرات سیستم های پرتوزا و کامران کلوشانی رئیس واحد ابزار دقیق و 

کالیبراسیون شرکت فولاد مبارکه برگزار شد.
کامران کلوشــانی، رئیس واحد ابزار دقیق و کالیبراســیون شــرکت فولاد 
مبارکه در این پنل تخصصی اظهار کرد: یکی از مسائل مهم فولاد مبارکه 
بحث کنترل کیفی است. نگهداری سیستم ها، تأمین و تعمیرات آن ها با 
مجوز سازمان انرژی اتمی و مشاوره دادن به شرکت ها بر عهده ماست و 

امیدوارم در این زمینه موفق باشیم.
 وی ادامه داد: برای اینکه ارز از کشور خارج نشود و نخواهیم از کارشناس 
خارجی اســتفاده کنیم، از پنج سال پیش کارشناســان در فولاد مبارکه 

تلاش کردند تا موفق به طراحی و ســاخت ضخامت ســنج اشعه ایکس 
شدند و امروز این دستگاه را تجاری سازی کرده و در اختیار دیگر شرکت ها 

نیز قرار داده اند.
کلوشانی اضافه کرد: وجود فرهنگ بومی ســازی در فولاد مبارکه یکی از 
دلایل موفقیت در زمینه ساخت داخل است. این فرهنگ فولاد مبارکه 
ک  اســت که هر توانمندی را که به دســت می آورد با دیگران نیز به اشترا

می گذارد.
رئیــس واحد ابــزار دقیق و کالیبراســیون شــرکت فــولاد مبارکــه در ادامه 
گر شرکت خارجی بخواهد دستگاه ضخامت سنج به ما بفروشد،  افزود: ا
به ازای هر دســتگاه هزینه چند دســتگاه را از ما دریافــت می کند؛ علاوه 
بر این مشــخص نیســت چه مشــکلاتی در خرید قطعات یدکی و زمان 
تحویل آن پیش آید. مبلغی که خارجی ها فقط برای یک قطعه کوچک 
درخواست می کردند یک میلیون تومان بود؛ اما ما با ۳8 هزار تومان قطعه 

را بومی سازی و تولید کردیم.
کید کرد: ســازمان انرژی اتمی تأییدیه دســتگاه ضخامت سنج را  وی تأ
صادره کرد و ما در حال دریافت مجوز هستیم. من طراحی این دستگاه 

گر بیشــتر از  را ابرپروژه می دانــم و معتقدم ارزش تجاری ســازی این کار ا
بومی سازی نباشد، کمتر نیست.

تعیین ضخامت ورق های فولادی در فولاد مبارکه 
به صورت برخط

محمدعلی اسدالله زاده، کارشناس نگهداری و تعمیرات سیستم های 
پرتــوزا هم در ادامــه این پنل گفــت: در حــال حاضر بیش از ۲۰ دســتگاه 
ضخامت ســنج داریم که تعمیــر و نگهــداری آن هــا را انجــام می دهیم. 
ماهیت ضخامت سنج به این صورت است که ضخامت ورق های فولادی 

را به صورت برخط مشخص می کند.
وی ادامه داد: طراحی و ساخت ضخامت سنج اشعه ایکس از سال ۱۳۹8 
آغاز شد. بزرگ ترین چالش ما در این مسیر عدم اطمینان به تجهیز بود. 
اولین صحبت این بود که تضمینی وجود ندارد که در کنار این دستگاه 
بتوان کار کــرد. اما تلاش زیــادی کردیم، توضیــح دادیم، اعتمادهــا را به 

دست آوردیم و دستگاه مستقر شد.
کارشــناس نگهداری و تعمیرات سیســتم های پرتــوزا ابراز امیــدواری کرد 
شرکت ها به جای خرید خارجی، از این محصول فولاد مبارکه استفاده کنند.

جلوگیری فولاد مبارکه از خروج ارز با بومی سازی و تجاری سازی 
دستگاه »ضخامت سنج اشعه ایکس«

پنل»طراحیوساختضخامتسنجاشعهایکس«مطرحکرد؛ دقیقوکالیبراسیونفولادمبارکهدر رئیسواحدابزار

به گزارش خبرنگار ایراسین، تفاهم نامه گردهمایی 
برنامه ریزی خرید شرکت های فولادی کشور به منظور 
هم فکری و هم افزایی در راستای شناسایی و ارزیابی 
منابع تأمین داخلی و ایجاد وحدت رویه سنجش منابع تأمین در 
میان شرکت های فولادساز با هدف تقویت زنجیره تأمین با حضور ۱4 
شرکت بزرگ فولادی در حاشیه بیست ویکمین نمایشگاه بین المللی 

متالورژی )ایران متافو( به امضا رسید.
این تفاهم نامه همکاری بین شرکت های عضو با رویکرد ایجاد مدل 
مشترک ارزیابی منابع تأمین، انتقال دانش و تجربیات، بررسی و تجمیع 
نیازهای مشترک در راستای تقویت سازندگان )ایجاد نشان تجاری( 
و ایجاد کارگروه های تخصصی و بسترهای حمایتی تأمین کنندگان 

)سرمایه گذاری، توسعه سبد محصول و ایجاد فضای رقابتی( امضا شد.

بر اساس این تفاهم نامه همه اعضا به حفظ و حراست محرمانگی 
اطلاعات و مستندات مربوطه و ارائه شده در گردهمایی ها متعهد بوده 
و از ارائه به شرکت های غیر از عضو و یا گروه های هدف به صورت کامل و 

نمونه منع می شوند.
همچنین همـه شـرکت های عضـو موظـف بـه معرفـی حداقل یـک نفر 
ثابت به عنـوان نماینـده برای حضـور مسـتمر در جلسـات گردهمایی 
و مشـارکت در تصمیم گیری هـا و پیگیـری دسـتور جلسـات در شـرکت 

مطبـوع هسـتند.
گفتنی است این تفاهم نامه هیچ گونه هزینه مالی برای اعضا ندارد و 
ک گذاری تجربیات، دانش، بهبودها و اطلاعات مربوط به اهداف  اشترا

و بندهای گردهمایی برای همه اعضا الزام آور است.
در صورت وجود اختلاف نظر در مفاد جلسات، موضوع توسط 

شرکت های فولاد مبارکه اصفهان، ذوب آهن اصفهان و فولاد خوزستان 
بررسی و نتیجه برای اجرا به دبیر گردهمایی که به صورت سالیانه با 

کثریت آرای اعضا انتخاب می شود، اطلاع رسانی خواهد شد. ا
همچنین محل و دستورات جلسات با محوریت دبیر گردهمایی 
کثری در اجرای مفاد  مشخص و ابلاغ می گردد و در صورت توافق حدا
جلسه، اجرای آن برای اعضای الزام آور است. جلسات حضوری به صورت 
فصلی و در شرکت های عضو به صورت دوره ای و جلسات غیرحضوری در 

بستر نرم افزارهای مورد تأیید اعضا برگزار می شود.
موارد مطرح شده در گردهمایی که جنبه انتقال دانش تجربیات و... دارد 
در صورت صلاحدید اعضا و سیستم های موجود شرکت ها قابل استفاده 
و پیاده سازی است و هیچ گونه الزامی به یکسان سازی رویه و سیستم ها 

در شرکت های عضو ایجاد نمی کند.

مدت اعتبار تفاهم نامه از تاریخ امضا به مدت ۵ سال و 
قابل تمدید است

شرکت های فولاد مبارکه اصفهان، ذوب آهن اصفهان، فولاد خوزستان، 
مجتمع فولاد خراسان، فولاد هرمزگان جنوب، فولاد آلیاژی ایران، آهن 
و فولاد ارفع، صنایع فولاد آلیاژی پاسارگاد، صنایع معدنی فولاد سنگان 
خراسان، فولاد غرب آسیا، فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری، 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، مجتمع صنعتی اسفراین، سنگ آهن 
مرکزی ایران و شرکت معدنی و صنعتی گل گهر طرفین این تفاهم نامه 

هستند.
گفتنـــی اســـت قـــرار اســـت تعـــداد شـــرکت های همـــکار در گردهمایـــی 
برنامه ریـــزی خریـــد شـــرکت های فـــولادی کشـــور بـــه ۲۰ شـــرکت 

ــد. افزایـــش یابـ

تفاهم نامه گردهمایی برنامه ریزی خرید شرکت های فولادی کشور امضا شد
۱۴شرکتبزرگفولادی؛ باحضور

حسین حسینی، کارشــناس هوش مصنوعی و علم 
داده شرکت ایریسا، در گفت وگو با خبرنگار ایراسین 
از رونمایی آواتار پیشرفته چت بات سازمانی »آرش« 

در بیست و یکمین نمایشگاه ایران متافو خبر داد.
وی در معرفی چت بات آرش گفت: این چت بات به گونه ای طراحی شــده 
است که توانایی پردازش و تحلیل اسناد و داده های متنی مختلف را دارد و 
می تواند به سؤالات کاربران در حوزه های متنوع سازمانی پاسخ دهد. از این 
چت بات می توان در ســازمان های مختلف می توان برای کاهش مراجعه 

حضوری کاربران و دسترسی سریع تر و دقیق تر به اطلاعات بهره گرفت.
حسینی با اشاره به نســخه جدید این فناوری افزود: در این نمایشگاه، 
آواتار چت بات آرش رونمایی شد که از مهم ترین ویژگی های آن می توان 
به قابلیت تعامل صوتی و تصویری اشــاره کــرد. این آواتار، پاســخ ها را به 

صورت پویا تولید می کند و می تواند در قالب شــخصیتی زنده با کاربران 
ارتباط برقرار کند. این ویژگی تجربه ای کاملاً متفاوت و طبیعی  از تعامل با 

هوش مصنوعی را ارائه می دهد.
وی در ادامــه تصریــح کرد: یکــی از مزایــای اصلی ایــن فنــاوری، قابلیت 
اجرای کامــلاً محلی )لــوکال( بــدون نیاز بــه اینترنت اســت کــه امنیت و 
استقلال بیشــتری برای ســازمان ها فراهم می کند. آواتار چت بات آرش 
با انعطاف پذیری بالا، برای انواع ســازمان ها قابل پیاده ســازی اســت و 
می تواند در حوزه هایی مانند منابع انسانی، پشتیبانی مشتریان و آموزش 

کارکنان نقش آفرینی کند.
این رونمایی گام جدیدی در توســعه فناوری های تعاملی و هوشــمند 
شرکت ایریسا محسوب می شود و می تواند به سازمان ها در ارائه خدمات 

نوین کمک شایانی کند.

رونمایی از آواتار »چت بات آرش« با قابلیت تعامل تصویری و صوتی در بیست و یکمین نمایشگاه ایران متافو

کامران کلوشانی
 رئیس واحد ابزار دقیق و کالیبراسیون فولاد مبارکه

محمدعلی اسدالله زاده
 کارشناس نگهداری و تعمیرات سیستم های پرتوزا

احمد ســعیدبخش، نائب رئیس هیئت مدیره شرکت 
توان آور آســیا، در حاشیه بیســت ویکمین نمایشگاه 
بین المللی متالــورژی گفت: شــرکت توان آور آســیا در 
زمینــه تولیــد ورق قلع اندود بــرای مصــرف در صنعت 

کنسروسازی فعالیت دارد.
وی افزود:این شرکت و شرکت فولاد مبارکه دو شرکت فعال در کشور در 
زمینه تولید ایـن نـوع ورق به شـمار می آینـد. از مسـئولان می خواهیم 
که در  به کنتـرل ورود بی رویـه ورق قلع اندود به کشـور توجه کننـد، چرا
حال حاضـر کشـور چیـن ورق را با قیمتـی کمتـر از قیمت تمام شـده ما 
عرضـه می کنـد.  واردات ایـن ورق هـا منجـر بـه آسـیب بـه تولیـد داخـل 

می شـود.

کامبیز صادقی، مدیرعامل مهام پارســیان، در حاشــیه 
نمایشــگاه بین المللــی متالــورژی )ایران متافــو( گفــت: 
حضور شرکت فولاد مبارکه به عنوان پیشــرو و پرچم دار 
صنعت فولاد کشور در این نمایشگاه منجر به پررنگ تر شدن، جذاب تر 

شدن و ایجاد ارزش افزوده برای نمایشگاه شده است.
وی افــزود: ما به عنــوان شــرکت معدنی تأمیــن و تولید مــواد معدنی مهام 
کتشــاف و اســتخراج معادن را بر عهده داریم که در این  پارسیان، وظیفه ا
زمینه چند محدوده معدنی را از سازمان انرژی هسته ای در اختیار گرفته ایم 
کتشاف هستیم. همچنین ما درصدد راه اندازی کارخانه تولید  و در حال ا
کنسانتره هستیم و تولید ۲.۵ میلیون تن از این محصول در منطقه بافق 

یزد را در برنامه داریم.

برنامه ریزی ما تولید ۲.5 میلیون تن کنسانتره استواردات بی رویه ورق قلع اندود به کشور کنترل شود 
آسیا: مدیرعاملمهامپارسیان:نایبرئیسهیئتمدیرهشرکتتوانآور

احمد سعیدبخش
 نائب رئیس هیئت مدیره شرکت توان آور آسیا

کامبیز صادقی
مدیرعامل مهام پارسیان
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رئیس هیئت عامل ایمیدرو اعلام کرد: دســت یابی به 
اهــداف بخش معــدن در برنامه هفتم توســعه، بــدون بخش 

خصوصی امکان پذیر نیست.
به گزارش  خبرنگار فولاد و به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، محمد 
آقاجانلو در نشســت بــا اعضای خانــه صنعت، معــدن و تجارت 
جوانان ایــران ضمن بیان این مطلب گفت: با توجه به رشــد ۱۳ 
درصدی بخــش معــدن در برنامه هفتم توســعه، حضور بخش 

خصوصی واقعی برای رسیدن به این مهم الزامی است.
وی افزود: آمادگی تشــکل های بخش خصوصی برای همکاری 
با ایمیدرو را نویدبخش توسعه می دانیم و معتقدیم با هم افزایی 

این بخش، می توان اقتصاد را توسعه داد.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو با اشــاره به وجود سه چالش پیش 
روی ایمیدرو برای توسعه بخش معدن و صنایع معدنی، اظهار 
کرد: توســعه فناوری، زیرســاخت ها و صنعت ســبز، ازجمله این 
چالش هاست که ورود بخش خصوصی به این حوزه ها، برای رفع 

چالش های موجود در آن ها را می طلبد.
وی ادامه داد: تغییر فرآیندها و توسعه کمی و کیفی زنجیره های 
معدن و صنایــع معدنی، با هــدف ارتقــای ارزش افــزوده و ایجاد 
اشتغال با هم اندیشی و همیاری تشکل ها و شرکت های بخش 

خصوصی، در برنامه ایمیدرو است.
آقاجانلو درباره چالش جهانی صنعت سبز بیان داشت: جدی 
شدن این مسئله، دنیا را به سمتی می برد که تا چند سال آینده 
مزیــت انــرژی در صنایــع از رونــق می افتــد و مــا به عنوان یکــی از 

کشورهای دارنده انرژی، باید خود را برای موضوع آماده سازیم.
وی افــزود: بحــث هوشمندســازی، ازجملــه برنامه هــای اصلی 
ایمیدرو برای کیفی سازی فرآیندها است و اقدامات مطلوبی در 
این زمینه صورت گرفته اما کافی نیست. این سازمان برای ارتقای 
حوزه پژوهش، محدودیت اعتباری ندارد و هزینه های موردنیاز 

را تأمین می کند.
لزوم حضور بخش خصوصی در اکتشاف

کتشــاف  رئیس هیئت عامل ایمیدرو با اشــاره به اینکه توســعه ا
ازجمله اقدامات پایه ای و ضروری این ســازمان اســت، گفت: با 
توجه به فرآیند پیچیده دیوان ســالاری )بروکراســی( و درنتیجه 
کتشــاف توســط دولت،  زمان بر بودن طولانی انجام کل فرآیند ا

حضور بخش خصوصی در این حوزه الزامی است.
کتشــاف، ســرمایه گذاری  وی ادامــه داد: هزینه کــردن در حوزه ا
محسوب می شود و ورود شرکت های خصوصی می تواند میزان 

کتشافی را متحول سازد. ذخایر ا
آقاجانلو خاطرنشــان کرد: در حوزه آموزش، تمرکز روی ســطوح 
کارشناســی و بالاتــر اســت امــا در ســطح آموزش هــای پایــه ای و 
تکنسین، با کمبود نیروی متخصص مواجه هستیم که در این 

زمینه، تشکل های بخش خصوصی می توانند به یاری آیند.
اعلام آمادگی همکاری با ایمیدرو برای توسعه 

بخش معدن و صنایع معدنی
حســین زاهــدی، رئیــس هیئت مدیره خانــه صنعــت، معدن و 
تجارت جوانان ایران در این نشست با اشاره به حضور نخبگان 
دانشــگاهی در این تشــکل و اعــلام آمادگی اعضا بــرای کمک به 
ایمیدرو در زمینه های مختلــف گفت: با توجه بــه برنامه جامع 
ایمیدرو برای هوشمندســازی معادن، این تشکل آمادگی ورود 

به این حوزه را دارد.

دست یابی به اهداف بخش معدن، بدون 

بخش خصوصی امکان پذیر نیست

خبر  کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

تأمین آب صنایع از پساب، تحول بزرگی در 

مدیریت آب کشور است

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور گفت: 
تأمین پایدار آب موردنیاز صنایع از طریق پساب، اولویت مهم 

وزارت نیرو است و مدیریت آب کشور را متحول می کند.
به گزارش  خبرنــگار فولاد و به نقــل از  پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
نیرو )پاون(، هاشم امینی در حاشیه آیین آغاز عملیات احداث 
تصفیه خانه فاضلاب نیشابور ادامه داد: یکی از اقدام های خوبی 
که بستر قانونی آن در سطح کشــور با کمک نمایندگان مجلس 
فراهم شده، الزام صنایع آب بر به استفاده از پساب برای تأمین 

آب موردنیازشان در برنامه هفتم توسعه کشور است. 
رئیس هیئت مدیره آبفای کشور افزود: با تکمیل طرح های تأمین 
آب صنایع از محل پساب تصفیه خانه های فاضلاب شاهد تحول 

در وضعیت آبی مناطق مختلف کشور خواهیم بود.
امینی فرونشست دشــت های کشــور را نگرانی بزرگی عنوان کرد 
و حفظ منابع آبی زیرزمینی را از عمده تریــن کارویژه های وزارت 
نیرو دانســت و گفت: بــر همین اســاس در برنامه هفتم توســعه 
کید شده است که کلیه صنایع از آب غیرمتعارف استفاده کنند. تأ
 او ادامــه داد: خراســان رضــوی ازجملــه اســتان هایی اســت که 
بیشترین فرونشست را در آن شاهد هستیم و یکی از سیاست ها 
برای رفع این مشکل، انتقال آب از دریاست که خراسان رضوی 
هم از این طرح بهره منــد خواهد بود و عــلاوه بر آن تأمیــن آب از 
محل پســاب حاصل از فاضلاب نیز اثرگذار اســت که امیدواریم 

بتوانیم این مهم را در سراسر کشور اجرا کنیم.
کی است طرح احداث تصفیه خانه فاضلاب شهر   این گزارش حا
نیشابور با سرمایه گذاری یکی از شــرکت های تولید فولاد استان 
خراســان رضوی با ظرفیت تصفیــه ۴۰ هــزار مترمکعب فاضلاب 
در شبانه روز انجام خواهد شد که با بهره برداری از آن، جمعیت 
تحت پوشش شــبکه جمع آوری فاضلاب این شهر از ۵۶ درصد 

به ۱۰۰ درصد می رسد.

: مدیرعامل آبفای کشور

انتخاب جوانان توانمند و فراهم کردن زمینۀ فعالیت آن ها 
گی های بارز این شرکت است در فولاد مبارکه از ویژ

مدیر هسـته گزینش سـازمان گسـترش و سرپرسـت 
گزینـش ایمیـدرو در جریـان بازدیـد از فـولاد مبارکـه و 
دیدار با معاون سـرمایه های انسـانی و مدیر گزینش 
ایـن شـرکت از فـولاد مبارکـه به عنـوان شـرکتی جهان تـراز نـام بـرد و 
گفت: ایـن مجتمـع بـزرگ تولیـدی سـهم قابل توجهـی از تولیـد فولاد 
کشـور، تولیـد ناخالـص ملـی و اشـتغال جوانـان را بـه خـود اختصاص 

داده اسـت.
محمد پورعباسیان در ادامه افزود: برای اینکه این مجموعه بزرگ بتواند 
اهداف خود در حوزه های تولید، توسعه و تکنولوژی را محقق کند، باید 
از نیروی انســانی با دانش، قوی و توانمند در ســطوح جهانــی برخوردار 
باشد که بحمدالله تابه حال این چنین بوده و کارکنان این مجتمع عظیم 
توانســته اند به خوبی شــرکت را در مســیر ارتقــا و تعالی همراهــی کنند و 

ان شاءالله همین مسیر را ادامه خواهند داد.
وی با اشــاره به برگزاری آزمون استخدامی اخیر فولاد مبارکه گفت: سال 
گذشــته حدود ۱۱۰۰ نفر از جوانان مســتعد از بین بیش از ۲۶ هــزار نفر در 
این شرکت پذیرفته شــدند که حقیقتاً اقدامی بســیار بزرگ و با کیفیت 
بالا در معاونت سرمایه های انسانی و مدیریت گزینش این شرکت بوده 
است؛ ازاین رو لازم است مراتب تشکر و قدردانی خود را از این اقدام بزرگ 

و جهادی ابراز نماییم.
سرپرست گزینش ایمیدرو با اشاره به بازدید خود از خطوط تولید فولاد 
مبارکه نیز گفت: انتخــاب جوانان با دانش، خوب، ســالم و توانمند این 
کشور و فراهم کردن زمینه فعالیت آن ها در این مجتمع بزرگ از ویژگی های 
بارز فولاد مبارکه است. در بازدید از فولاد مبارکه به وضوح قابل مشاهده 
اســت که کارکنان متعهد این شــرکت علی رغم وجود ســختی های زیاد 

چگونه کارها را بادقت، حساسیت و کیفیت بالا انجام می دهند. 
مدیـر هسـته گزینـش سـازمان گسـترش در ادامـه سـخنان خـود از 
اقدامات انجام شده در فولاد مبارکه در زمینه حفظ و افزایش ظرفیت 
تولیـد فـولاد کشـور، خودکفایـی و تأمیـن نیـاز صنایـع داخلـی به عنوان 

دسـتاوردهای اسـتراتژیک نـام بـرد و از ایـن دسـتاوردها قدردانـی کـرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: علاوه بر موارد یاد شده فولاد 
مبارکه اقدامات شاخص و بسیار خوبی هم در راستای مسئولیت های 
اجتماعی و محیط زیســت انجام داده اســت که نتیجــه آن در منطقه و 

کشور مشهود است.
پورعباســیان در ادامه به اهمیت حفظ و اســتفاده بهینــه از منابع آبی 
کشور اشاره کرد و گفت: جمع آوری پساب های شهری و صنعتی و تصفیه 

و بازچرخانی این پساب های تصفیه شده در چرخه تولید فولاد مبارکه و 
مشارکت و سرمایه گذاری این شرکت در پروژه های انتقال آب خلیج فارس 
گام های ارزشمند دیگری از این شرکت است که به برداشت هرچه کمتر 
از آب زاینده رود می انجامد. علاوه بر موارد یادشده، استقرار سیستم های 
تصفیه غبار و پایش آلاینده هــای هوا به منظور جلوگیــری از آلودگی هوا 
و احترام به حقوق شــهروندان همجوار که در راســتای مسئولیت های 

اجتماعی شرکت انجام شده نیز شایسته قدردانی است.

فولادمبارکه: بازدیداز سرپرستگزینشایمیدرودر

آیین بزرگداشــت روز بســیج در فولاد مبارکه با حضور 
فرمانــده ناحیــه مقاومت بســیج شهرســتان مبارکه، 
خواهــر دبیــرکل ســابق حــزب الله لبنــان خانم ســیده 
هدی موسوی، فرمانده حوزه مقاومت شهید موحدیان فولاد مبارکه و 
جمع کثیری از معاونان، مدیران و بسیجیان این شرکت در سالن مرکز 

تحقیقات برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فــولاد، در ابتــدای این آیین، علیرضــا کاظمی، معاون 
سرمایه های انســانی فولاد مبارکه، ضمن تبریک به مناسبت فرارسیدن 
هفته بسیج و قدردانی از حضور خواهر دبیرکل سابق جبهه مقاومت لبنان 
گفت: امروز تولد مولودی را جشن می گیریم که از پنجم آذر سال ۱۳۵8 به 
فرمان امام راحل شــکل گرفت. در واقع این روز تولد یک تفکر، یک نگاه و 

یک نگرش به نام نگرش بسیجی است. 
وی در تشریح برخی خصوصیات منحصربه فرد بسیج گفت: ازجمله این 
ویژگی های این نگرش می توان به زمان شناسی اشاره کرد. امروز بسیجیان 
ما با شناخت درست از زمان و واقعیت ها، اجازه نمی دهند  واقعه ای مثل 

کربلا اتفاق بیفتد و همواره پشت سر ولی خود محکم و استوار ایستاده اند.
وی با بیان اینکه بسیجی دارای دانش، بینش و حرکت است، ادامه داد: 
بســیجیان به موقع اقدام می کننــد و البته اقــدام هوشــمندانه را در زمان 
خودش به درستی و هوشمندانه انجام می دهند و اجازه نمی دهد زمان 
بگذرد و بعد وارد میدان شوند. بسیجیان حتماً اهل بیان و تبیین هستند 
و چه در حوزه سازندگی و چه در حوزه فعل وانفعالات آنچه را به عنوان جهاد 

انجام شده است به خوبی تبیین می کنند تا همگان مطلع شوند.
وی در ادامه افزود: در کنار همه ویژگی ها، بسیجی یک صفت بارز دیگر به 
که پایداری بر ارزش عین خودِ ارزش دارای ارزش  نام »پایداری« دارد و ازآنجا
است؛ لذا گوارا باشد بر تمامی بسیجیانی که چنین تفکراتی دارند؛ ازاین رو 

به قول فرمایش مقام معظم رهبری، بسیجیان باید قدر خود را بدانند.
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به رشادت های تمامی شهدای انقلاب 
اســلامی، شــهدای دفاع مقــدس، شــهدای امنیت، شــهدای ســلامت و 
شــهدای مدافع حرم و جبهه مقاومــت گفت: ایــن عزیزان همــواره پیروز 
بودند و وجودشان در غیاب جسمشان همواره حیات بخش، تربیت ساز و 
مسیرساز همه فعالیت هایی است که می تواند ما را به بهشت نزدیک کند.

به گفته کاظمی، فولاد مبارکه در حوزه صنعت مثال بارزی است از تبلور نگاه 
ک زرخیز را به گونه ای کاشته که هزاران محصول از آن  بسیجی، نگاهی که خا
برداشت می شود و امروز ما شاهد این هستیم که به فضل الهی و به همت 
و درایت مدیران و کارکنان این مجموعه، فولاد مبارکه در ردیف بنگاه های 
تراز اول جهان است و در مسیر تعالی حرکت می کند؛ بنابراین انتظار می رود 

که بسیجیان بلندهمت شرکت در هر جایگاهی که هستند وظیفه خود را 
به خوبی انجام دهند.

وی در بخش پایانی سخنان خود گفت: امروز از تلاش تمامی کارکنان شرکت 
که با نگاه بسیجی، دل در گرو تعالی شرکت و کشور دارند و با دستاوردهای 

خود امید را به مردم کشورمان هدیه می کنند، تشکر و قدردانی می کنم.

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج سپاه شهرستان مبارکه:
گر امروز می بینیم فولاد مبارکه در تراز جهانی حرف برای گفتن  ا

دارد به خاطر تفکر و نگاه بسیجی در این مجموعه است

ســید فضل الله بهرامی، فرمانده ناحیه مقاومت بســیج سپاه شهرستان 
مبارکه نیز در این آیین گفت: از دیدگاه بنیان گذار انقلاب اسلامی، حضرت 
امام خمینی )ره( و رهبر انقلاب، بسیج از یک کلمه چهارحرفی تشکیل شده 
است که هزاران نکته در آن نهفته است. حرف »ب« بسیج بصیرت بیداری 
و روشنگری و حرف »سین« آن سازماندهی و تشکیلاتی منسجم و حرف 
»ی« آن یاری رسانی و خدمت صادقانه و حرف »ج« آن جهاد از هر دو نوع 

کبر و اصغر را در خود دارد. ا
وی ادامه داد: بســیجیان در جهاد اصغر طی 8 سال دفاع مقدس تا پای 
کبر  جان خود مردانه ایستادگی کردند و همچنین در بخش دیگری از جهاد ا
که مبارزه با نفس است خوش درخشیده اند. به خاطر داشته باشیم امروز 

کبر که جهاد تبیین است نیازمندیم. به شدت به نوعی دیگری از جهاد ا
گر امــروز فولاد مبارکه  وی در بخش دیگری از ســخنان خود تصریح کرد: ا
به موفقیت هایی دست  یافته در گرو تفکر انگیزه و روحیه بسیجی یکایک 
کارکنــان در تمامــی رده های مدیریتــی و بخش های مختلف شــغلی این 
گر امروز می بینیم فولاد مبارکه در تراز جهانــی حرف برای  شــرکت اســت. ا

گفتن دارد به خاطر تفکر و نگاه بسیجی است که در این مجموعه است.
وی در ادامه گفت: امروز قدرت بسیج تعیین کننده و تغییردهنده نه تنها 
سرنوشت کشور ما، بلکه کشورهای آزادی خواه جهان شده است و آنچه 
توانســته در طول ۴۵ ســالی که از عمر انقلاب می گذرد، جلوی فتنه های 

مختلف را بگیرد چیزی جز تفکر و انگیزه و بنیه بسیجی نیست.

خواهر دبیرکل سابق حزب الله لبنان
لازم است که جهاد تبیین داشته باشیم و حقیقت را به صورت 

صحیح برای عموم جامعه تبیین کنیم

سیده هُدی موسوی، خواهر دبیرکل سابق حزب الله لبنان نیز در بیاناتی 

گفت: امروز این افتخار را داشتم که در جمع مدیران، کارکنان و بسیجیان 
نخبه فولاد مبارکه و همچنین فرماندهان حوزه مقاومت بسیج شهرستان 

مبارکه باشم.
وی با اشاره به نقش رسانه در جهان امروز و بیان اینکه ما همواره در جهان 
رسانه هستیم، تصریح کرد: رسانه قدرت این را دارد که افکار ملت ها را تغییر 
دهد؛ همچنان که غرب با ابزار رسانه این اقدام را انجام می دهد تا جایی که 
ک یاد می شود.  امروز در بسیاری از محافل از اسلام ستیزی و اسلام ترسنا
دقت کنیــم که امروز رســانه چگونــه افکار و اخبــار جنگ بین حــزب الله و 

صهیونیسم را به جهان انتقال می دهد.
کید بر اینکه لازم است که جهاد تبیین داشته باشیم و حقیقت  وی با تأ
را به صـورت صحیـح بـرای عمـوم جامعـه تبییـن کنیـم، گفـت: علی رغـم 
اینکـه رسـانه ها القـا می کننـد کـه جبهـه مقاومـت هیچ گونـه حمایتـی از 
غـزه نمی کنـد، باید صراحتـاً بگوییـم که جبهـه مقاومـت بـا قـوت از مردم 
مظلـوم غـزه و اسـلام دفـاع می کنـد. رسـانه به گونـه ای در تـلاش اسـت که 
القا کند جبهه مقاومت از لبنان نیست؛ اما نباید فراموش کنیم دشمنان 
ک تر از دشـمنان خارجی هسـتند در  ما که امروز در داخل بسـیار خطرنا
انتظارند که جبهه مقاومت حزب الله شکسـت بخـورد و آن ها به جشـن 

و پای کوبـی بپردازنـد.
وی در بخـش دیگری از سـخنان خـود گفت: جنگ رسـانه امـروز بزرگ تر 
از جنـگ نظامـی اسـت. امـروز دشـمنان مـا عـلاوه بـر جنـگ نظامـی 
الکترونیکی با ما جنگ فکری، سیاسـی و عقیدتی دارند؛ پس بر همه ما 
واجب اسـت که برای مقابله با این جنگ ها ایسـتادگی کنیم، همچنان 
کیـد کرده انـد و بـا فرماندهی  که رهبـر انقلاب اسـلامی بـر جهـاد تبییـن تأ
کید دارند که همواره باید به ابزار بصیرت مجهز باشیم؛  حکیمانه خود تأ
که دشمنان اسلام نه فقط از طریق نظامی، بلکه به وسیله هر آنچه  چرا
در تـوان دارنـد به اسـلام حملـه می کننـد؛ بنابرایـن بر مـا واجب اسـت که 
بـرای تجهیـز خودمـان تمـام قـدرت خـود را بـه کار ببریـم؛ همچنـان کـه 
خداوند متعـال فرموده اند تمـام قـدرت و قـوت خـود را بـرای رویارویی با 
دشمنان خود جمع کنید. این قدرت می تواند از جنس علم، فکر، قلم 

و قـدرت بازدارندگی باشـد.
وی با بیان اینکه پیروی ما از ولایت فقیه و کلمه مقاومــت از رموز پیروزی 
ماست، گفت: بر ماست که با قوت زیر پرچم ولایت بایستیم. همان ولایتی 
کید داشت. شهید سید حسن نصرالله  که شهید قاسم سلیمانی بر آن تأ
و شــهید ســید عباس موســوی هم به این درجه بلندپایه نرسیدند، مگر 
با تواضــع و اخلاصی که نســبت به ولایت داشــتند و خــود را ســرباز ولایت 

می دانستند.

فولاد مبارکه در حوزه صنعت مثال بارزی است از تبلور  نگاه بسیجی
بسیج: آیینبزرگداشتروز معاونسرمایهانسانیفولادمبارکهدر

علیرضا کاظمی
 معاون سرمایه های انسانی فولاد مبارکه

سید فضل الله بهرامی 
فرمانده ناحیه مقاومت بسیج سپاه شهرستان مبارکه

آغاز عملیات نصب بزرگ ترین کوره تولید آهن اسفنجی در بیجار
، کریم رستمی زاده مدیرعامل شرکت صنایع فولاد کردستان از آغاز نصب بزرگ ترین کوره تولید آهن اسفنجی در طرح احداث کارخانه مگامدول آهن اسفنجی بیجارخبر داد و گفت: نصب کوره تولید آهن اسفنجی با ظرفیت ۱.۶ میلیون تن با حضور مهندسان ایرانی از دیروز آغازشده و پیش بینی  به گزارش می متالز

می شود عملیات نصب تجهیزات این بخش، ۳ ماه طول بکشد. در حال حاضر، بخش عمده تجهیزات به سایت منتقل شده و بخش باقیمانده در حال ساخت است و با بهره برداری از این طرح، برای ۵۰۰ نفر اشتغال مستقیم و ۴ هزار نفر اشتغال غیرمستقیم ایجاد می شود.

 برای اینکه این مجموعه بزرگ بتواند اهداف خود 
در حوزه های تولید، توسعه و تکنولوژی را محقق 
کند، باید از نیروی انسانی با دانش، قوی و توانمند 
در سطوح جهانی برخوردار باشد که بحمدالله 
تابه حال این چنین بوده و کارکنان این مجتمع 
عظیم توانسته اند به خوبی شرکت را در مسیر ارتقا 
و تعالی همراهی کنند و ان شاءالله همین مسیر را 

ادامه خواهند داد
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خبــــــــــــــــر              بـــــــــــــــازار

به گزارش پترومتالز، عمان که تا پیش ازاین به عنوان یک 
تازه وارد در صنعت جهانی انرژی های تجدیدپذیر شــناخته 
کنون به یکی از پیشگامان این بخش تحول آفرین در  می شد، ا
خاورمیانه تبدیل شده است. این کشور که به سرعت در حال 
رشــد اســت، با حمایت آژانــس بین المللــی انــرژی، به جمع 
کشورهای پیشــرو در تولید هیدروژن ســبز پیوسته است. بر 
اســاس گزارش هــای ایــن آژانــس، عمــان ازجملــه معــدود 
کشورهای خاورمیانه است که قادر است اهداف ملی خود در 
تولید هیدروژن به عنوان یک منبع انرژی کم کربن را پشت سر 

بگذارد.
این ارزیابــی مثبت به هدف عمان در نصــب ظرفیت های کافی 
انرژی خورشیدی و بادی اشاره دارد که می تواند انرژی لازم برای 
تأمین الکترولایزرها را فراهم کرده و ســالانه حداقل یک میلیون 
تن هیدروژن سبز تولید کند. این هدف در افق سال ۲۰۳۰ مدنظر 

است.
عمان در نظــر دارد تــا بــا جــذب ســرمایه گذاری هایی بالغ بر ۴۹ 
میلیارد دلار، به تولید ســالانه ۱.۳8 میلیون تن هیــدروژن بدون 
کربن تا ســال ۲۰۳۰ دســت یابد. پیش بینی می شــود کــه این رقم 
در سال ۲۰۵۰ به حدود ۱۴۰ میلیارد دلار برسد، زمانی که ظرفیت 

تولید هیدروژن سبز به ۷.۵ تا 8 میلیون تن در سال افزایش یابد.
انرژی های تجدیدپذیر مبتنی بر انرژی خورشید

در همین حال، شــرکت تحقیقاتــی Rystad Energy پیش بینی 
کرده اســت که عمان در زمینه انرژی های تجدیدپذیر مبتنی بر 
انرژی خورشــیدی نیز نقش مهمی خواهد داشــت. این شرکت 
پیش بینی کرده که ظرفیت انرژی تجدیدپذیر عمان از حدود ۷۰۰ 
مگاوات در حال حاضر به حدود ۳ گیگاوات در سال ۲۰۲۵ و به ۴.۵ 
گیگاوات تا سال ۲۰۳۰ افزایش خواهد یافت. این به معنای آن است 
که سهم انرژی های تجدیدپذیر در ظرفیت تولید کلی برق کشور از 

۳ درصد کنونی به ۳۰ درصد خواهد رسید.
صنعت های تجدیدپذیر و هیدروژن سبز جزئی از استراتژی ملی 
عمان برای تبدیل شدن به یک اقتصاد بدون کربن تا سال ۲۰۵۰ 
هستند. پنج مؤلفه کلیدی این اســتراتژی عبارتند از: بهره وری 
انــرژی، انرژی هــای تجدیدپذیــر، اقتصــاد مبتنی بر هیــدروژن، 

حمل ونقل سبز و ذخیره سازی و استفاده از کربن.
در چارچــوب اســتراتژی تحول انــرژی که توســط وزارت انــرژی و 
منابع معدنی عمان در حال پیاده سازی است، پنج هدف ملی 
برای آینده این کشــور پیش بینی شــده اســت: تضمین امنیت 
تأمین انــرژی، رهبــری در گــذار به ســمت کاهش کربن، توســعه 
توانمندی هــای محلــی برای تحــول انــرژی، ایجاد یــک اقتصاد 

کم کربن و حفظ رقابت پذیری عمان در بازار جهانی انرژی.
بومی سازی تولید تجهیزات مورد نیاز در 

پروژه های هیدروژن سبز 
عمان با تکیــه بر اســتراتژی هیــدروژن ســبز خــود، فرصت های 
زیادی برای بومی سازی تولید تجهیزات مورد نیاز در پروژه های 
هیدروژن ســبز دارد. بــرای مثال، پیش بینی می شــود کــه برای 
اجرای این پروژه ها در طول ۲۵ ســال آینده، نیاز به نصب حدود 
۳۰۰ میلیون پنل خورشیدی، بیش از ۱۰ هزار توربین بادی و ۵ هزار 
و ۲۰۰ الکترولایزر وجود داشته باشد. این نیاز گسترده به تجهیزات، 
فرصت هــای زیــادی بــرای بومی ســازی تولیــد قطعــات توربین 
بادی، مونتاژ پنل های خورشیدی، تولید الکترولایزر و خدمات 

لجستیکی به همراه خواهد داشت.
ایــن پروژه هــای عظیم همچنیــن به تولیــد مواد خام بیشــتری 
ازجمله فولاد، بتن، پلاستیک، شیشه، آلومینیوم، مس، سیلیکون 
و نیکل نیاز خواهند داشت. براساس برآوردها، مواد خام مورد نیاز 
برای توسعه پروژه های هیدروژن سبز عمان تا سال ۲۰۵۰ به حدود 
۴۴ میلیون تن بتن، ۲۵ میلیون تن فولاد، ۹۵۰ هزار تن پلاستیک، 

۵.۱ میلیون تن شیشه و سایر مواد مشابه خواهد رسید.
به نظر می رســد که ســرمایه گذاران بین المللی نیز از این فرصت 
عظیم برای تأمین تقاضای داخلی عمان استفاده خواهند کرد. 
یکی از پروژه های مهم در این زمینه، قرارداد اجاره زمین توســط 
شــرکت Jietai New Energy Technology از چین است که برای 
احــداث کارخانه تولید ســلول های خورشــیدی در منطقــه آزاد 
صحار، ســرمایه گذاری حدود ۷۰۰ میلیون دلار را آغاز کرده است. 
 N-type این پروژه می تواند به تولید سالانه ۵ گیگاوات سلول های

با کارایی بالا منجر شود.
 United Solar عــلاوه بــر ایــن، شــرکت های دیگــری همچــون
Polysilicon نیــز در حــال راه انــدازی کارخانه هــای تولیــد 
پلی ســیلیکون در عمــان هســتند. ایــن پروژه هــا درمجمــوع به 
تقویت زنجیره تولید داخلی و تحقق اهــداف انرژی تجدیدپذیر 

عمان کمک خواهند کرد.
همچنین، مؤسســه ســرمایه گذاری عمان در حال همــکاری با 
شرکت Siemens Energy برای بررسی امکان تولید الکترولایزرها در 

داخل کشور است تا به تولید هیدروژن سبز کمک کند.
عمان با این اقدامات، گام های بلندی در جهت تبدیل شدن به 
یک قطب انرژی تجدیدپذیر و هیدروژن سبز در منطقه برداشته 
و امیدوار است که این تحول، فرصت های شــغلی فراوان و رشد 

اقتصادی پایدار را برای کشور به ارمغان آورد.

خبر بین الملل

عمان 4۹ میلیارد دلار در صنعت 

هیدروژن سبز سرمایه گذاری می کند

محدودیت هــای بــرق و گاز پولادمــردان فولادســاز 
فولاد مبارکه و بســیاری از صنایع کشور را ناخواسته 
به سمت کاهش تولید سوق داده است؛ اما در همین 
شرایط ســخت، بلندهمتان ناحیه فولادســازی و ریخته گری مداوم 
فولاد مبارکه ضمن چابک ســازی بخش های مختلف، تمرکز خود را 
بر ارتقای کیفی و تولید گریدهــای جدید و ویژه و به طورکلی توســعه 
سبد محصولات گذاشــته اند تا همچنان شــرکت را در مسیر تعالی و 
ادامه روند ســوددهی رهنمون ســازند. راهبــردی کــه در آبان ماه به 
بهترین شــکل ممکن در ناحیــه فولادســازی و ریخته گری مــداوم با 
رســیدن به رکورد بازده کیفی و تحقق عدد کم نظیــر ۹۷.۹2 درصد به 

بار نشسته است.
در همین زمینــه خبرنگار فــولاد در مصاحبه با برخــی از مدیران، رؤســا 
و کارشناســان ذی ربط، گفت وگو کرده اســت که ماحصــل آن را در ادامه 

می خوانید.
کامران مرادی، مدیر ریخته گری مداوم:

اســتراتژی شــرکت فــولاد مبارکــه در ســال جــاری قوی تــر از ســال های 
گذشته، تمرکز بر افزایش کیفیت محصولات با حفظ روند صعودی تولید 
بوده اســت و در جهت تحقق این مهــم، همکاران ناحیه فولادســازی و 
ریخته گری مداوم با تمرکز و دقت نظر فراوان در آبان ماه سال جاری موفق 
به تحقق تولید ۷۹۳ هزار تن تختال همراه با افزایش بســیار مناســب در 
پارامترهای کیفی شدند که در این زمینه کاهش عیوب تختال، کاهش 

پیک آپ  نیتروژن و کاهش ناخالصی مشهود بود.
در این راستا با حفظ روند مناسب تولید، اهداف کیفی با انجام اقداماتی 
حاصل شــد، ازجمله شناســایی ریشــه ای و رفع عواملی که باعث نزول 
کیفیت تختال در واحد ریخته گری می شد؛ تمرکز بر حذف عیوب تختال 
و کنترل عوامل مؤثر بر افزایش نیتروژن ذوب که باعث کاهش مناســب 
پارامترها پیک آپ ازت شــد؛ برنامه ریزی مناســب و افزایش ســکوئنس 
در ریخته گــری که باعــث کاهش چشــم گیر تختال های ممزوج شــده با 
دو کیفیت متفاوت شــد و همچنین با تنظیمات دقیق در پارامترهای 
ماشین های ریخته گری شاهد کاهش محسوس ابنورمالی ها بوده ایم. 
مجموع عوامل فوق الذکر باعث دست یابی به رکورد بازده کیفی و تحقق 

عدد کم نظیر ۹۷.۹۲ درصد شد.
محمدعلی شفیعی، رئیس گروه فنی تولید ناحیه 

فولادسازی و ریخته گری مداوم
 با توجه به اهتمام ویژه مدیریت و کارکنان ناحیه فولادســازی بر ارتقای 
کیفیت محصولات تولیدی به عنوان اولویت اصلی در تولید و برنامه ریزی 
جهت تحقق تولید اقتصادمحور و پاسخ گویی به نیاز مشتریان، سلسله 
اقداماتی صورت گرفت که منجر به کسب بیشــترین میزان بازده کیفی 

در آبان ماه گردید.

ازجملــه اقدامــات صورت گرفتــه کنتــرل فرایند تولیــد گریدهــای ویژه با 
حساسیت بالا از طریق پروژه های شش ســیگما و تعیین سریع عوامل 
مؤثر بر تغییرات کیفیت محصول و تدوین دســتورالعمل های جدید و 
مشارکت دادن کلیه سطوح کارکنان در واحدهای مختلف ناحیه و رصد 
اقدامات صورت گرفته در نواحی نورد گرم و سرد جهت بهینه سازی مداوم 

فرایند بوده است.
گفتنی است این موفقیت ارزشمند در ناحیه فولادسازی در کنار تولید 
بیش از ۷۹۳ هزار تن تختال در آبان ماه نشان از اراده قوی در کلیه سطوح 
کارکنان ســخت کوش و بادانش ناحیه فولادســازی و ریخته گری مداوم 
است و موجب ایجاد ارزش افزوده قابل توجه برای ذی نفعان شرکت فولاد 
مبارکه شده است. در کســب این موفقیت نقش واحدهای پشتیبانی 
نظیر آزمایشگاه، کنترل کیفی، برنامه ریزی تولید و متالورژی و روش های 

تولید بسیار پررنگ و شایسته تقدیر است.
سید محمدمهدی مرندی، رئیس کنترل کیفی 

فولادسازی و ریخته گری مداوم:
افزایش بــازده کیفی در ناحیــه فولادســازی و ریخته گری مــداوم متأثر از 
عواملی است که هر چه بیشتر تحت کنترل باشند و عدد مربوط به هریک 
کمتر باشد، بازده کیفی ناحیه فولادسازی افزایش خواهد یافت. ازجمله 
این عوامل می توان به این موارد اشاره کرد: ۱-کاهش درصد ذوب های 
نزول کیفیــت )دانگرید( شــده به دلیل مغایــرت آنالیز شــیمیایی ذوب 
با کارت ســاخت گریــد مربوطــه؛ ۲- کاهش درصــد تختال های میکس 
تولیدشده به دلیل عدم هم خوانی و اختلاف زیاد آنالیز گروه های فولادی 
دو گرید مخلوط شــده در تاندیش؛ ۳- کاهش درصد شرایط غیر نرمال 
)ابنرمالیتی( رخ داده در حین فرایند ریخته گری که منجر به نزول کیفیت 
ذوب هــای خــاص و ویــژه می شــود؛ ۴- کاهــش درصــد ناخالصی های 
محصــولات ناحیه نــورد گــرم بــا منشــأ فولادســازی؛ ۵- کاهــش درصد 

ناخالصی های محصولات ناحیه نورد سرد با منشأ فولادسازی.
در آبان ماه سال جاری با انجام کنترل های مناسب درتمامی واحدها، 
خوشــبختانه بازده کیفی ناحیه فولادســازی به رکورد بی ســابقه ۹۷.۹۲ 
درصد رســید که طی ســالیان اخیر بیشــترین عــدد بازده کیفی اســت. 
همچنین عدد بازده کیفی تجمعی هشــت ماهه فولادســازی در ســال 
جاری نیز ۹۷.۵۱ درصد است که نسبت به سال قبل ۰.۱۷ درصد افزایش 

داشته است.
در این راســتا واحد کنترل کیفی فولادســازی نیز همــواره تلاش می کند 
با آموزش و برگــزاری آزمون هــای کتبی و عملی، دقــت و صحت عملکرد 
بازرســان خــود را افزایش دهــد و خطاهای بازرســی را بــه حداقل میزان 
ممکن برساند. خوشبختانه از ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه ادعای 
پذیرفته شده از مشتریان بیرونی محصول تختال صفر است که امیدواریم 

تا پایان سال نیز همین روند مطلوب ادامه داشته باشد.

عباس محمدی، مدیر تولید مذاب:
افزایش بازده کیفی در واحدهای تولید فولاد مذاب با اجرای یک کار تیمی 
منسجم و مشترک و نگاه فراواحدی با هدف افزایش سودآوری ناحیه در 
سه اقدام کامل به این شرح صورت گرفت: ۱- کنترل سرباره همراه مذاب 
کســیژن مذاب  خروجی از کــوره در گریدهــای گــروه ۱۰۰۰ و کنتــرل ppm ا
کسیژن زدایی با کربن در پاتیل مذاب و تمرکز  تخلیه شده زیر ۶۰۰ppm، ا
تزریق کل آلومینیوم در کوره به جای تزریق در دو محل کوره قوس و کوره 
پاتیلی و همچنین انجام کنترل و پایش وضعیت شارژ گرافیت در پاتیل؛ 
۲- کنترل کامل حجم فروآلیاژهای تزریقی با انجام توزین مجدد قبل از 
شارژ به پاتیل مذاب برای گریدهای خاص و کیفی؛ ۳- کنترل دانگریدها 
گاهی و دانش نیروی انسانی اجرایی با استفاده از ظرفیت های  با افزایش آ

غنی کارشناسی در ناحیه.
دانیال نظری، مدیر متالورژی ثانویه

ضمن تبریک کســب رکورد بــازده کیفــی به تمامــی همکاران شــاغل در 
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم و امید به استمرار این بهبود، باید 
گفت با توجه به اینکه واحد متالورژی ثانویه نقش بسزایی در تولیدات 
کیفی ایفا می کند، از ابتدای مهرماه سال جاری مصمم شدیم هم زمان 
کثری، بر کاهــش ناخالصی محصولات  با تلاش برای کســب تولید حدا
خصوصاً فولادهــای ULC در نــورد گرم و ســرد تمرکــز کنیــم. در گام اول 
جلساتی مشترک با دفتر فنی تولید در جهت بازنگری دستورالعمل های 
تولیدی برگزار شد و در قدم دوم با برگزاری جلسات مشترک با کارشناسان، 
فورمن ها، مسئولین ذوب و اپراتورهای واحد و حتی برنامه ریزی بازدید 
از خطوط نهایی نورد گرم و سرد، ضمن حساس ساختن آن ها به مقوله 
ناخالصی، موفق شــدیم نظارت و کنترل های فنی کارکنان را بر تک تک 

ذوب ها افزایش دهیم و بهبود مؤثری در این زمینه ایجاد کنیم.
در کنــار این موضــوع در مبحــث NC ذوب هــای تولیدی نیز بــا برگزاری 
دوره های آموزشــی درون واحدی و توجیه اپراتورهــا در مورد خطاهای 
فرایندی همکارانشان در زمان تولید و اطلاع رسانی به آن ها در خصوص 
هزینه های تمام شــده محصول، شــاهد مشــارکت قابل قبولــی از طرف 

کارکنان تولید در این زمینه بودیم.
محسن احمدی ورزنه، رئیس واحد آماده سازی تختال:

این دســتاورد ارزشــمند شــامل تولید تختال هایی بــا بالاتریــن کیفیت و 
کاهش چشــمگیر عیوب محصــولات بــوده اســت. این موفقیــت مرهون 
دقــت و مهــارت کارکنــان، هماهنگی مؤثر میــان واحدهــا و اجــرای دقیق 
برنامه هــای عملیاتــی اســت کــه نقــش مهمــی در افزایــش بهــره وری و 
ارتقــای جایــگاه فــولاد مبارکــه ایفــا می کنــد و واحــد آماده ســازی تختــال 
هم تمام تــلاش خــود را بــرای آماده ســازی بیشــتر در زمــان کوتاه تر بــه کار 
بســتند. از تمــام همکارانــم در واحــد و واحدهــای پشــتیبانی صمیمانــه 

تشــکر می کنــم.

ثبت رکورد افتخارآمیز بازده کیفی در ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم

حقوق دولتی معادن برای سال آینده ۱۵ درصد تعیین شد
به گزارش خبرگزاری تسنیم، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ از حقوق دولتی ۱۵ درصدی معادن برای سال آینده خبر داد. رحیم زارع گفت: کمیسیون تلفیق حقوق دولتی معادن برای سال آینده را ۱۵ درصد تعیین کرد. منابع حاصل از این موضوع در شهرستانی که معدن در آن مستقر است، هزینه 

خواهد شد. همچنین طبق مصوبات این کمیسیون، مقرر شد ۵۵ درصد حق انتفاع معادن شماره یک و سه گل گهر و چادرملو در اختیار ایمیدرو قرار گیرد. مطابق حقوق دولتی معادن، درصدی از بهای فروش مواد معدنی در محل معدن به عنوان سهم دولت از بهره برداری از معادن دریافت می شود.

و  مبارکــه  فــولاد  شــرکت  همه جانبــه  توســعه  بــا 
دستاوردهایی که یکی پس از دیگری از بدو راه اندازی 
این شرکت حاصل می شد، جای رسانه ای که بتواند 
صدای گرم مدیریت و کارکنان را به گوش هم برساند به شدت خالی 
بود بر همین اساس با تصمیم مدیریت سازمان در شانزدهم ۱6 آذرماه 
ســال ۱۳۹۳ رادیو فــولاد در کنار خبرنامــه فولاد چتر خــود را بر فضای 
اطلاع رســانی شــرکت گســترده کــرد و وظیفه خطیــر برقــراری ارتباط 

درون سازمانی را در فولاد مبارکه بر عهده گرفت.
رئیس واحد مستندســازی فولاد مبارکه با بیان مطلب فوق گفت: امروز 
رادیو فــولاد با بهره گیــری از ابزارهای نویــن ارتباطی، نقــش بی بدیلی در 
تقویت تعامل میان مدیریت و کارکنان ایفا می کند. این رسانه پویا با تولید 
برنامه های متنوع و کاربردی، نه تنها به اطلاع رســانی دقیق می پردازد، 

بلکه بستری برای همدلی و گفت وگوی سازنده در میان کارکنان فراهم 
کرده است.

به گفته کریم پورطهماس، یکی از برنامه های ویژه این رادیو، اســتودیو 
شیشه ای است که با رویکرد گفت وگوی تخصصی، هر دوشنبه به معرفی 
واحدهای زیرمجموعه و دستاوردهای آن ها می پردازد. در این برنامه، 
مدیران نواحــی مختلف در کنــار معرفی عملکــرد بخش های خــود، به 
پرســش های همکاران پاســخ داده و راهکارهای بهبود فرایندها را ارائه 
می دهند. به طور قطع رویکرد شــفافیت و پاســخ گویی، پلــی مؤثر میان 
مدیریت و کارکنــان ایجاد کرده و زمینه ســاز ارتقای کیفیــت تعاملات در 
مجموعه شــده اســت. رادیــو فولاد رســانه مؤثــری بــرای اطلاع رســانی، 
مطالبه گری و انتقال دغدغه ها و دستاوردهای کارکنان محسوب می شود
وی با بیان اینکــه رادیو فولاد مبارکه، با برنامه های زنده روزهای شــنبه، 

دوشــنبه و چهارشــنبه از ســاعت ۹ تــا ۱۱ صبــح و بازپخــش در دو نوبــت 
بعدازظهر به صدای رســای این صنعت بزرگ تبدیل شده است، ادامه 
داد: برنامه چهارشنبه های تلاش نیز با حضور میدانی در نقاط مختلف 
کارخانه، انعکاس دهنده صدای زحمات و تلاش های کارکنان است. این 
برنامه فرصتی ارزشمند برای پاسخ به پرسش ها و دغدغه های کارکنان و 

همچنین نمایش دستاوردهای بخش های مختلف است.
رادیو فولاد مبارکه؛ رسانه ای همراه و همدل در مسیر 

تعالی
رئیس واحد مستندسازی خاطرنشان کرد: رادیو فولاد با رسالتی مبتنی 
بر همراهی و همدلی در مسیر تعالی شرکت به رسانه ای تأثیرگذار تبدیل 
شده که در هر لحظه و هر نقطه از این مجموعه عظیم، همراه کارکنان و 

مدیریت شرکت در تمام سطوح است.

»رادیو فولاد مبارکه« صدای شفافیت و تعامل در دل صنعت
افتتاحرادیوفولادمطرحکرد: آستانهسالروز رئیسواحدمستندسازیروابطعمومیفولادمبارکهدر

کریم پورطهماس
رئیس واحد مستندسازی فولاد مبارکه 

  عوامل رادیو فولاد در جمع همکاران، برنامه چهارشنبه های تلاش

ثبت رکورد کیفی در ناحیه فولادسازی در کنار 
تولید بیش از ۷9۳ هزار تن تختال در آبان ماه نشان 
از اراده قوی در کلیه سطوح کارکنان سخت کوش 
و بادانش ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم 
است و موجب ایجاد ارزش افزوده قابل توجه برای 

ذی نفعان شرکت فولاد مبارکه شده است
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خبــــــــــــــــر              بـــــــــــــــازار

کمیت شرکتی مجموعه ای از روابط بین مدیریت  حا
شرکت، سهام داران، هیئت مدیره و ذی نفعان دیگر است که بر 
اساس آن ساختارهایی به وجود می آید که به واسطه آن 
اهداف یک شرکت، وسیله های دست یابی به آن و نحوه 

نظارت بر عملکرد شرکت مشخص می شود.
تعریف حاکمیت شرکتی

ازآنجا که منافع گروه های ذی نفع با هم متفاوت و گاهی در تضاد 
است، عوامل یک شرکت اعم از مدیران، سرمایه گذاران و… 
اغلب سیاست ها و سازوکارهایی را برای مدیریت مؤثرتر روابط با 
کمیت شرکتی می گویند.  ذی نفعان اتخاذ می کنند که به آن حا
این مکانیسم ها شامل شناسایی، اولویت بندی و درک منافع 
گروه های ذی نفع و بر این  اساس، مدیریت روابط شرکت با این 
گروه ها است. به بیان دیگر سیستم های کنترل داخلی و رویه هایی 
کمیت شرکتی  که شرکت ها توسط آن ها مدیریت می شوند، حا
نامیده می شود. این سیستم ها چارچوبی را ارائه می دهند 
که حقوق، نقش ها و مسئولیت های گروه های مختلف، مقام 

پاسخ گویی و نظارت آن ها را در یک سازمان تعریف می کند.
و  ترازنامه ها  بدهی ها،  تنظیم  شرکتی  کمیت  حا واقع،  در 
مشوق هایی است که یک شرکت برای به حداقل رساندن تضاد 
منافع ذی نفعان مختلف و مدیریت منافع بین سهام داران 
کمیت شرکتی در بین  داخلی و خارجی نیاز دارد. شیوه های حا
کشورهای مختلف یا حتی حوزه های قضایی درون یک کشور 
کمیت شرکتی که در  دارای تفاوت هایی است. سیستم های حا
کثر نقاط جهان به کار گرفته می شود، اغلب انعکاس دهنده  ا
تئوری محوریت سهام دار )Shareholder theory( یعنی تمرکز 
 stakeholder( کثررسانی سود یا تئوری ذی نفعان بر به حدا
theory( یعنی عدم تمرکز صِرف بر سود و همچنین تأثیرات عوامل 
تاریخی، فرهنگی، حقوقی، سیاسی و سایر عوامل تأثیرگذار بر 
مدیریت شرکت هاست. در ادامه تفاوت بین این دو نظریه را 

شرح می دهیم.
تئوری محوریت سهام دار در مقابل تئوری ذی نفعان

اصطلاح سهام دار و ذی نفع گاهی به جای هم استفاده می شود، 
اما در واقع دارای تفاوت هایی با یکدیگر هستند. سهام دار 
)shareholder( کسی است که بخشی از سهام شرکت را در اختیار 
دارد، درحالی که ذی نفع )stakeholder( مفهومی گسترده تر است، 
یعنی کسی که منافعش اعم از سرمایه، شغل، اعتبار و… به هر 
نحوی تحت تأثیر عملکرد شرکت یا پروژه قرار می گیرد. به عبارت 
بهتر می توان گفت هر سهام دار یک ذی نفع است؛ اما لزوماً هر 

ذی نفعی سهام دار شرکت نیست.
که سهام داران بر  بزرگ ترین تفاوت بین این دو این است 
بازده سرمایه خود تمرکز دارند و در تئوری محوریت سهام دار 
)shareholder theory(، فرض بر این است که وظیفه اصلی 
کثر رسانی سود سرمایه گذاران است؛  مدیران شرکت به حدا
اما برعکس ذی نفعان که فقط بخشی از آنان سهام داران اند و 
بخش دیگر سایر ذی نفعان اعم از مدیران، کارمندان، مشتریان، 
تأمین کنندگان و… هستند، بیشتر نگران عملکرد شرکت از 
دیدگاه کلی هستند نه صرفاً بازده مالی، پس در تئوری ذی نفعان 
)stakeholders theory( توجه به سمت نحوه عملکرد کلی شرکت 

در ارتباط با منافع کلیه افرادی است که تحت تأثیر آن قرار دارند.
که در بسیاری از مواقع، منافع این دودسته، یعنی  ازآنجا
کمیت  سهام داران و ذی نفعان با هم در تضاد دارد، رویکرد حا
شرکتی، به عنوان چهارچوبی برای مدیریت روابط میان همه 
ذی نفعان و حفظ منافعشان، اغلب می تواند مایل به یکی از 
این دو نظریه باشد، اما ممکن است ترکیبی از این دو را نیز دربر 
داشته باشد. البته در نهایت تقریباً همه شرکت ها با هر رویکردی 
کمیت شرکتی، برای موفقیت بلندمدت خود به  در سیستم حا
مشارکت تعدادی از سهام داران وابسته اند. توجه به این تضاد 
کمیت شرکتی برای  منافع، هنگام تجزیه وتحلیل یک سیستم حا
متخصصان سرمایه گذاری ملاحظات مهمی در برخواهد داشت.

تاریخچه تصویب قوانین حاکمیت شرکتی
در دهه ۱۹۹۰، دو گزارش تحت عنوان گزارش Cadbury اصول 
کمیت شرکتی منتشر شد که در شکل گیری قوانین  اولیه حا
کمیت شرکتی در جهان تأثیرگذار بود. در سال ۱۹۹۱، کمیته ای  حا
در بریتانیا توسط شورای گزارشگری مالی، بورس لندن و انجمن 
کمیت شرکتی«  حسابداری برای بررسی جنبه های مالی »حا
 Cadbury تأسیس شد. سال بعد از آن گزارش کمیته، معروف به
که  کمیت شرکتی را صرفاً به عنوان »سیستمی  Report، حا
شرکت ها توسط آن هدایت و کنترل می شوند« تعریف کرد. تمرکز 
این گزارش صرفاً بر مسئولیت های هیئت مدیره، سهام داران و 
حسابرسان شرکت ها بود و سهام داران به طور ضمنی به عنوان 
ذی نفعان اصلی معرفی شدند.در سال ۱۹۹۹، سازمان بین المللی 
کمیت  همکاری و توسعه اقتصادی )OECD(، اصول اولیه حا
کمیت شرکتی، به مراقبت  شرکتی را تصویب کرد که در آن دامنه حا
کارکنان، اعتباردهندگان  از منافع سایر ذی نفعان، به ویژه 
 ،OECD و تأمین کنندگان، گسترش یافت. بر اساس مصوبه
کمیت شرکتی شامل مجموعه ای از روابط بین مدیریت،  »حا
هیئت مدیره، سهام داران آن و سایر ذی نفعان یک شرکت است«. 
کمیت شرکتی که در سال ۲۰۰۴ و یک بار دیگر هم در سال  اصول حا
۲۰۱۵ مورد بازنگری قرار گرفت، نتایج مثبت بالقوه را در شیوه های 
کمیت شرکتی، ازجمله ثبات بازارهای مالی و رشد  درست حا
اقتصادی را مورد بررسی قرارداد. این اصول شامل استانداردها 
و دستورالعمل هایی است که برای ارزیابی و بهبود چارچوب 

کمیت شرکتی در سراسر جهان طراحی شده است. حا

یم بورس بیاموز
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واحد فروش داخلیجمع کل

در ادامــه مراحــل راه انــدازی واحــد فولادســازی و 
ریخته گری شــرکت فولاد سفیددشــت چهارمحال و 
بختیاری، کارکنــان بلندهمت این شــرکت، بــا تولید 
تختال در ســاعت 4 صبــح روز چهارشــنبه ۷ آذرماه 
هم زمان با هفته پرافتخار بسیج گام دیگری در مسیر تولید مستمر 

این شرکت برداشتند.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد سفیددشت، محمود محمدی 
فشارکی، مدیرعامل این شرکت کسب این موفقیت را به همه کارکنان، 
تمامـی سـرمایه گذاران و ذی نفعـان این شـرکت تبریک گفـت و تصریح 
کرد: پس از اجرای عملیات موفق تولید تختال با همکاری پیمانکاران 
پـروژه، فراینـد تحویـل موقـت از سـمت پیمانـکاران پـروژه بـه کارفرمـا و 
راه اندازی تدریجی بخش های مختلف ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
در دستور کار قرار گرفت و در ادامه با همکاری تیم های تخصصی تولید 
و تعمیرات و مشاوران فرایندی حاضر در شرکت، برنامه ریزی های لازم 
به منظـور اصـلاح و یـا رفـع نواقـص باقی مانـده در پـروژه صـورت گرفـت 
کـه ایـن مهـم منجـر بـه تولیـد دو سـری تختـال در مـرداد و آذرمـاه سـال 

جـاری گردید.
کید بر اینکه عملیات تولید تختال در آذرماه امسال توسط  محمدی با تأ
متخصصان توانمنــد ایرانــی و بــدون هیچ گونه مشــارکت کارشناســان 
خارجــی انجــام گرفــت، از حمایت هــای بی دریغ شــرکت فــولاد مبارکه، 

ایمیدرو و شــرکت ملی فولاد ایران در جهت به ثمر رســیدن تولید ذوب 
و تختال تشکر کرد.

در کوتاه ترین زمان ممکن شاهد تحقق اهداف و 
برنامه های تولید در این شرکت خواهیم بود

در همیــن زمینــه ایمــان ســلیمانی، مدیــر بهره بــرداری شــرکت فــولاد 
سفیددشت نیز افزود: انجام تولید موفقیت آمیز تختال امروز گام مهم 
و مثبتی برای راه اندازی این پروژه بزرگ است و معتقدیم روحیه خوبی 
که نزد کارکنان شــرکت فولاد سفیددشت نهادینه شــده، کاملاً روبه جلو 
و عملیاتی است و بدون شــک در کوتاه ترین زمان ممکن شاهد تحقق 

اهداف و برنامه های تولید در این شرکت خواهیم بود.
وی خاطرنشان کرد: این دستاورد ارزشمند جز با همت، پشتکار، همدلی 
و همراهی کارکنان پرتلاش شرکت و حمایت و تعامل سهام داران میسر 

نمی شد.
 ســلیمانی در ادامه افزود: واحد فولادسازی شــرکت فولاد سفیددشت 
شامل یک کوره ۱۴۰ تنی قوس الکتریکی، یک کوره پاتیلی و یک ماشین 
ریخته گری تختال فولادی است که این واحد با ظرفیت تولید 8۰۰ هزار تن 
در سال می تواند بخش قابل توجهی از فولاد موردنیاز کشور را تأمین کند.

انجام اقدامات لازم برای آماده سازی بخش های 
اتوماسیون، حمل مواد و کنترل فرآیند

محسن اسمعیل زاده، رئیس فولادسازی شرکت نیز در توضیح چگونگی 

دســت یابی به این موفقیت اضافه کرد: در هشــت ماهه نخســت سال 
۱۴۰۳، بیش از ۶۵ درصد از پانچ های شناسایی شده شامل ۱۴۰۰ ردیف با 
صرف بودجه ای بالغ بر هزار میلیارد ریال رفع و اصلاح شد و اقدامات لازم 
برای آماده ســازی در حوزه های اتوماسیون، حمل مواد و کنترل فرایند 

در دست اجراست.
دومین برنامه تولید موفقیت آمیز تختال سال ۱۴۰۳ با 

گرید جدید ۳۰۳۵
همچنیــن جابرعلــی همتــی، رئیــس ریخته گــری شــرکت، ضمــن ابــراز 
خرسندی از به ثمر نشســتن زحمات کارکنان واحدهای فولادسازی و 
ریخته گری گفت: امروز دومین برنامه تولید موفقیت آمیز تختال ســال 
۱۴۰۳ با گرید جدید ۳۰۳۵ در خط ریخته گری این شرکت با موفقیت انجام 

شده و برنامه ریزی لازم در خصوص تولید مستمر در حال انجام است.
طراحی، اجرا و راه اندازی سیستم ها به منظور تأمین آب 

با کیفیت بالا و برق پایدار
پرهــام منصــوری رئیس واحــد خدمات فنــی و پشــتیبانی هم گفــت: از 
پیش نیازهــای ایــن رویــداد مهم و مبــارک می تــوان بــه طراحــی، اجرا و 
راه اندازی سیستم ها به منظور تأمین آب با کیفیت بالا و برق پایدار اشاره 
کرد که با حمایت های مدیرعامل شرکت، رهنمودهای مدیریت خدمات 
فنی و پشتیبانی و تلاش های بی وقفه نیروهای امانی، پیمانی و مشاورین 

مستقر در این مجموعه، در کمترین زمان ممکن این امر محقق شد.

فولادسازی شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری در آستانه تولید مستمر
داد: مدیرعاملشرکتفولادسفیددشتخبر

محمود محمدی فشارکی
 مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری

امیرحسین کریمدادی
مدیرعامل فولادسنگ مبارکه

سرمایه گذاری 3.۵میلیارد دلاری هلدینگ »ومعادن« در پروژه های زنجیره معدن
 ، کردستان(، پروژه کنسانتره سازی صبانور طبق اظهارات اردشیر سعدمحمدی شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در حال حاضر سه و نیم میلیارد دلار پروژه در دست اجرا دارد که هفت پروژه در گروه پیشرانان پیشرفت ایران تعریف شده اند. این پروژه ها شامل پروژه احیا مستقیم آرتاویل )اردبیل(، پروژه آهن اسفنجی بیجار )

گندله سازی کردستان، پروژه مس جانجا در سیستان و بلوچستان، پروژه های احیا و فولادسازی اقلید و سرمد ابرکوه و کک طبس است. این شرکت در گذشته تنها یک نهاد مالی بوده و تجربه اجرای پروژه نداشته است. با تغییرات صورت گرفته، این شرکت در حال تجربه مدل مدیریتی جدیدی در اجرای پروژه هاست.

کدهای رفتار سازمانی، نقشه راه فولادسنگ مبارکه برای شفافیت، پایداری و تعالی
مدیرعامل فولادسنگ مبارکه بر اهمیت تدوین و 
کید کرد و آن را  پیاده سازی کدهای رفتار سازمانی تأ
گامی اساسی در ارتقای فرهنگ سازمانی و افزایش 

بهره وری دانست.
امیرحسین کریمدادی در گفت وگویی با روابط عمومی این شرکت، ضمن 
اشاره به برگزاری دوره های آموزشی با حضور ۱۳۰ نفر از کارکنان واحدهای 
مختلف، جزئیاتی از اهداف، دستاوردها و برنامه های آینده شرکت در 

این زمینه ارائه کرد.
وی در ایــن زمینــه ادامــه داد: کدهــای رفتــار ســازمانی به عنــوان 
چارچوبــی بــرای هدایــت رفتــار حرفــه ای و اخلاقــی، نقشــی کلیــدی در 
فرهنگ ســازی و بهبــود عملکــرد ســازمان ایفــا می کننــد. معتقدیــم 
کــه ایــن کدهــا، پایــه و اســاس شــفافیت، پاســخ گویی و ایجــاد محیطــی 
مثبت برای رشــد فردی و سازمانی است. بر همین اســاس، دوره هایی 
ــرای کارکنــان  ــا هــدف معرفــی و نهادینه ســازی ایــن اصــول ب آموزشــی ب

ــم. ــزار کردی ــرکت برگ ش

مدیرعامل فولادسنگ مبارکه در خصوص جزئیات برگزاری این دوره ها 
افزود: این دوره ها طی پنج روز در تاریخ های ۱۶، ۱۹، ۲۳، ۲۶ و ۳۰ آبان و با 
تدریس دکتر آزادی برگزار شد. هر روز شامل دو جلسه آموزشی دوساعته 
بود که در مجموع ۲۰ ساعت آموزش تخصصی را برای کارکنان فراهم کرد. 
در این دوره ها ۱۳۰ نفر از کارکنان از واحدهای تولید، ایمنی، منابع انسانی، 

پشتیبانی و کیفیت شرکت کردند.
کریمدادی از موضوعاتی نظیر پایداری آینده، شفافیت و پاسخ گویی، 
رعایت اصول ایمنی، تعهد به کیفیت و نوآوری به عنوان محورهای 
اصلی این دوره ها یاد و تصریح کرد: هدف ما این بود که کارکنان نه تنها با 
مفاهیم بنیادین این کدها آشنا شوند، بلکه بتوانند آن ها را در کار روزمره 

خود به کار گیرند.
وی در توضیح برخی از این محورهای کلیدی گفت: پایداری آینده بر تأثیر 
تصمیمات امروز بر نسل های آینده و اهمیت اتخاذ رویکردهای مسئولانه 
کید دارد. شفافیت و پاسخ گویی، راهی برای تقویت ارتباطات داخلی و  تأ
ایجاد اعتماد میان کارکنان و ذی نفعان است. همچنین رعایت اصول 

ایمنی به عنوان یکی از اولویت های ما، تضمین کننده سلامت و امنیت 
محیط کار است.

مدیرعامل فولادسنگ مبارکه درباره بازخوردهای دریافت شده از این 
دوره ها اظهار کرد: خوشبختانه، شرکت کنندگان رضایت زیادی از محتوای 
آموزشی داشتند و آن را بسیار کاربردی ارزیابی کردند. بسیاری از کارکنان 
پیشنهاد دادند که کارگاه های عملی بیشتری برگزار شود تا بتوانند این 
مفاهیم را در شرایط واقعی تمرین کنند. این بازخوردها نشان می دهد 

که ما در مسیر درستی قرار داریم.
کریمدادی در پایان به برنامه های آتی شرکت اشاره کرد: پیاده سازی 
کدهای رفتـار سـازمانی، یک فرایند مسـتمر اسـت. ما بـرای اطمینان 
از تحقق این اهداف، جلسـات پیگیـری دوره ای، کارگاه های عملی و 
منابع آموزشـی بیشـتری را در برنامه داریم. همچنین تلاش خواهیم 
کـرد کـه ایـن کدهـا را بـه بخشـی جدایی ناپذیـر از فرهنگ سـازمانی 
تبدیـل کنیـم تـا فولادسـنگ مبارکـه الگویـی موفـق در صنعـت کشـور 

باشـد.

مدیرعاملفولادسنگمبارکه:
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رونمایی از کتاب »دنیای علی« در رویداد توسعه فرهنگی کتاب خوانی فولاد مبارکه

آیین اختتامیه دوره جامعه پذیری کارکنان جدیدالاستخدام مجتمع فولاد سبا 
کید بر نقش سازنده آن ها در تحقق  با عنوان »خلق آینده نوآور و فناورانه« و با تأ

اهداف شرکت، با حضور مدیرعامل و مدیران ارشد این مجتمع برگزار شد.
کید  به گزارش روابط عمومی فولاد سبا، در این مراسم سید مهدی رضوی، مدیر منابع انسانی با تأ
بر نقش مؤثر و سازنده کارکنان در رشد و پیشرفت ســازمان، از تلاش های همه کارکنان قدردانی 
کرد و نتایج به دست آمده در افزایش بهره وری، رکوردهای تولید و سودآوری را مرهون این تلاش ها 

دانست.

وی ابراز داشت: فولاد سبا در ابتدای پیوستن به گروه پرافتخار مجتمع فولاد مبارکه نهالی نوپا بود 
کنون باروری هرچه بیشتر این درخت  و امروز طی این سال ها به یک درخت تبدیل شده است و ا

تنومند بر عهده همه کارکنان به ویژه همکاران جدید الاستخدام است.
وی بـا توجـه بـه حضـور سـرمایه انسـانی بااسـتعداد، پرتـلاش و باانگیـزه و همچنیـن چابکـی، 
تکنولوژی تولید و پشـتیبانی به روز و ظرفیت های توسـعه این مجتمع، آینده روشن و پرافتخار 

را بـرای سـازمان ترسـیم کـرد.

در پی به ثبت رســیدن رکوردهای روزانــه و ماهانه پی درپــی در مجتمع فولاد 
سبا، قاسم خوشدل پور، مدیرعامل این شرکت، به همراه جمعی از مدیران و 
مسئولان خطوط تولید با حضور در دیدارهای صمیمانه کسب این موفقیت را 
به همکاران و تمامی ذی نفعان شرکت تبریک گفت و از تلاش های کارکنان در نواحی مختلف 

این شرکت قدردانی کرد.
 قاسم خوشدل پور با اشــاره به رکوردهای تولید روزانه در تاریخ های ۲۱ و ۲۹ آبان ماه و رکورد ماهانه 

تولید در آبان ماه این رکوردها را حاصل تلاش های مستمر و همت والای کارکنان دانست.
وی با اشاره به نقش این موفقیت ها در ارتقای کیفیت و کمیت تولید، بر ادامه این روند و افزایش بهره وری 

کید و اظهار کرد: این دستاوردها گامی مهم در تحقق اهداف توسعه ای مجتمع فولاد سباست. تأ

به گزارش خبرنگار ایراسین، کتاب »دنیای علی« به قلم مسلم ناصری، با محوریت زندگی امام 
علی )ع( و مناسب برای نوجوانان، در حاشیه رویداد توسعه فرهنگی کتاب خوانی فولاد مبارکه 

رونمایی شد.
این اثر که توســط نشــر کمیکا به چاپ رسیده اســت، با هدف آشــنایی نســل جوان با زندگی و زمانه 
امیرالمؤمنین امام علی )ع( به رشته تحریر درآمده است. جلد اول از این مجموعه سه جلدی به تولد تا 

دوره نوجوانی حضرت امیرالمؤمنین )ع( پرداخته است و قرار است در دو جلد دیگر این مجموعه تاریخ 
و زمانه ایشان تا ایام شهادتشان برای نوجوانان روایت شود.

شایان ذکر اســت که این کتاب برای اولین بار در نخستین رویداد توسعه فرهنگ کتاب خوانی فولاد 
کلاس« با حضور نویسنده کتاب، ناشر و مسئول واحد  کتاب، خانواده با مبارکه با عنوان »خانواده با

فرهنگی فولاد مبارکه رونمایی شد.

برگزاری آیین اختتامیه دوره جامعه پذیری کارکنان 
جدید الاستخدام مجتمع فولاد سبا

روز  جهانی معلولین

 اجتمـــــا             عـــــــی

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله پژمان رحیمی 
و مهدی آقانوری شاغل در  نورد سرد، رضا سعیدی 
شاغل در    تعمیر گاه مرکزی، محمد رضا سعیدی  شاغل 
در حسابداری پرسنلی  و امیر حسین سعیدی  شاغل در 
اتوماسیون و ابزار دقیق در غم درگذشت پدر و احمدرضا 
کبر احسانی شاغل در  احسانی شاغل در فولادسازی و  ا
خدمات شهری در غم درگذشت مادر  به سوگ نشستند.

همچنین همکار بازنشسته  شادروان محمدرضا دهقانی 
دار فانی را وداع گفت و به دیار حق شتافت.

این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

سازمان ملل، از ســال ۱۹۹2 یک روز بین المللی، تحت   
عنوان روز جهانی معلولان تعیین کــرد. هدف از تعیین چنین 
گاهی  روزی، درک و پذیــرش افــراد دارای معلولیــت، افزایش آ

عمومی و تجلیل از دستاوردها و مشارکت های معلولان بود.
روز معلولان بر طبق منشــور سازمان ملل، برخاســته از نیازهای 
افرادی اســت کــه باید ماننــد دیگران بــا وجــود محدودیت های 
حســی و حرکتی دارنــد؛ از امکانات رفاهــی و اجتماعــی برخوردار 
شــوند. ازایــن رو معلولین بایــد همان حقوق اساســی را که ســایر 
هم وطنانشــان دارند صرف نظر از علت، کیفیــت، وحدت نقص 
و ناتوانی شــان داشــته باشــند. در رأس چنیــن حقوقــی، حــق 
برخورداری از یک زندگی دلپذیر و حتی المقدور عادی قرار دارد. 
حق ذاتــی آن هــا مــواردی ازجملــه حــق بهره منــدی از خدمات 
آموزش وپرورش، بهداشت، مسکن، اشتغال، امکانات تفریحی، 

حقوق مدنی، سیاسی و حفظ حیثیت انسانی معلولین است.
راهکارهای کمک به معلولین

- عشق و علاقه خود را نشان دهید
در هنگام کمک به فرد معلول باید حتماً علاقهٔ خود را به او ثابت 
کنید. پس از اینکه معلولیت آن شخص را قبول کردید؛ به عنوان 
شــخصی با نیازهــا و چالش های خــاص بــه او بنگرید. شــما باید 
وابستگی عاطفی و کمک کردنتان به او از صمیم قلب را ثابت کنید؛ 

در غیر این صورت، فرد ازنظر روحی آسیب می بیند.
- به نیازهای فرد توجه کنید

شــما باید به فرد معلول )اعضای خانواده یا اقــوام( توجه کنید تا 
بفهمید که آیا نیازمند کمک ازنظر جسمی و یا احساسی هست 
یا خیر. ازاین رو میزان کمک شــما با توجه به سن، نوع معلولیت 

و میزان دریافت مراقبت از طرف دیگران، متفاوت خواهد بود.
- با سایر اعضای خانواده تان هماهنگ باشید

همکاری همــه اعضای خانواده با شــما، یکی از بهتریــن راه های 
حمایت از فرد معلول است. به این منظور باید در ارتباط با سایر 
اعضای خانواده تان باشــید و با آن ها برای حمایت بیشتر از فرد 
معلول هماهنگ شوید. در صورت دور بودن نسبت فرد معلول با 
شما خوب است که با والدینش به طور مداوم، ارتباط برقرار کنید 
تا از نگرانی و چالش های آن ها باخبر شوید و حمایتگر آن ها ازنظر 

مالی و عاطفی باشید.
- صبر و شکیبایی خود را افزایش دهید

یکی از موارد قابل توجه برای افــرادی که با معلولان در ارتباطند؛ 
داشــتن صبر و شــکیبایی اســت، به این دلیل که گاهی، برخی از 
افراد معلول )مثل همهٔ افراد دیگر( نمی توانند معنای پشتیبانی 

شما را درک کنند.
- اطمینان شخص معلول را به دست آورید

گاه،  افراد معلول، به خاطر اینکه نقص عضو دارند؛ به طور ناخودآ
»آزرده خاطــر« می شــوند و حتــی احتمــال بدگمان شــدن آن ها 
نسبت به اطرافیانشــان نیز وجود دارد؛ ازاین رو راهنمایی کردن 
اطرافیــان، ازنظــر آن هــا جنبــه مســخره و تحقیــر دارد. اطرافیان 
بایــد در چنیــن مواقعی، ایــن بدگمانــی را طبیعی بداننــد و برای 
خوش بین کردن آن ها نسبت به خودشان تلاش کنند و نظرشان 

را جلب کنند.
sarpoosh.com :منبع      

تحقق شعار سال با کسب
 رکوردهای متوالی در مجتمع فولاد سبا

دردیدارمدیرعاملفولادسباباکارکنانمطرحشد؛
شادروان محمدرضا دهقانی

سید مهدی رضوی
مدیر منابع انسانی
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 ورزش             

تیم فولاد مبارکه سپاهان قهرمان رقابت های لیگ برتر 
زورخانه ای نوجوانان در جزیره کیش شد.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، 
هفته پایانی رقابت های لیگ زورخانه ای نوجوانان کشور در روزهای 

پنج شنبه و جمعه 8 و ۹ آذرماه به میزبانی هیئت زورخانه ای و کشتی 
جزیره کیش برگزار شد.

در پایان این رقابت ها تیم فولاد مبارکه سپاهان با ۲۹۳ امتیاز به مقام 
قهرمانی دست یافت، تیم حیات پخش قم نیز با ۲۷۰ امتیاز به مقام 

نایب قهرمانی رسید و مقاومت سیف یزد با ۲۲۱ امتیاز در جایگاه سوم 
قرار گرفت. 

گفتنی است جام اخلاق این دوره از رقابت ها به تیم مالک اشتر بیرجند 
رسید.

اعتراض رسمی باشگاه سپاهان به قضاوت دیدار با 
الوحدات اردن

 هدایت فولاد مبارکه سپاهان را برعهده 
ً
مربی قهرمان آفریقا رسما

گرفت

باشگاهفولادمبارکهسپاهانبهصورترسمیاعتراضخودرابهقضاوت
تیمشمقابلالوحداتاردنبهکنفدراسیونفوتبالآسیاارسالکرد. دیدار
بهگزارشروابطعمومیباشگاهفولادمبارکهسپاهان،اینباشگاهدر
کنفدراسیونفوتبالآسیااعتراض نامهایخطاببهنهادهایمرتبطدر
مقابلالوحداتاردناعلامکرد.داور رسمیخودرابهقضاوتدیدار
اشتباهمهموتأثیرگذارشدوایناشتباهاتروند مسابقهدر۵صحنهدچار
کرد. تغییر بازیرادچار

توافقبا پساز پاتریسکارترونمربی۵۴سالهسابقتیمامصلالقطر
،بهعنوانسرمربیتیمفوتبال باشگاهسپاهانوانجاممراحلاداریقطر
سپاهانمعرفیشد.
بهگزارشروابطعمومیباشگاهفولادمبارکهسپاهان،پاتریسکارترون
توافقباباشگاهفولادمبارکهسپاهان،با مربیسرشناسفرانسویپساز
وامضایقراردادبهمدتدوسال، قطر انجاممراحلاداریمقتضیدر
بهصورترسمیبهعنوانسرمربیسپاهانمعرفیشد.

 ورزش              ورزش             

موفقیت همکاران و فرزندان در عرصه ورزش
سعید عزیزاللهی، همکار بازنشسته، آزمون سراسری ارتقای   

درجه کمربند کشور دان یک را با موفقیت پشت سر گذاشت.
ثمین عزیزاللهی، فرزند همکار بازنشسته سعید عزیزاللهی،   
در مسابقات قهرمانی کیک بوکسینگ شهرستان نجف آباد مقام 

سوم را به دست آورد.
محمدحسن مختاری، فرزند همکار گرامی محسن مختاری،   
شاغل در واحد تاندم میل نورد سرد، در سی و سومین دوره مسابقات 
قهرمانی کاراته استان، سبک شیتوریو شیتوکای در بخش کاتا رده 

سنی نونهالان به مقام سوم مشترک دست یافت.
حسین مختاری، فرزند همکار گرامی حمید مختاری، شاغل   
در واحد نورد سرد، در مسابقات تکواندو قهرمانی غرب استان 

شهرستان نجف آباد در رده سنی نوجوانان مقام دوم را کسب کرد.
  امیرعلی سلطانی، فرزند همکار گرامی محمد سلطانی 
شاغل در واحد ریخته گری مداوم، در مسابقات قهرمانی کاراته 
کشور سبک زِن کیوکوشین رده سنی نوجوانان مقام دوم را کسب 

کرد.
  محمد ترکش اصفهانی، همکار شاغل در تعمیرگاه مرکزی، 
در مسابقات انتخابی قهرمانی پیشکسوتان جودو استان اصفهان 

مقام اول را به خود اختصاص داد.
  اسماعیل نقدی، همکار گرامی شاغل در واحد حفاظت 
فیزیکی، در دومین دوره مسابقات بین المللی مستر یونیورس ۲۰۲۴ 
که به میزبانی ایران در هتل اسپیناس پلاس برگزار شد، دو مدال طلا 

در رشته مچ اندازی راست دست و چپ دست به دست آورد.

موفقیت

کادمی فرزندان  در ادامه روند برگزاری فستیوال های آ
فولاد مبارکه که در راستای رشد و ارتقا فنی بازیکنان و 
پیاده سازی اهداف مربیان برگزار می شود، ششمین 
کادمی فولاد مبارکه صبح روز پنج شنبه ۸ آذرماه  فستیوال فوتبال آ

۱4۰۳ در زمین چمن مجموعه فرهنگی، ورزشی فردوس فولاد مبارکه 
و بــا حضــور پایگاه های بــاغ فــردوس الف و ب، زرین شــهر، آبشــار، 
مبارکه، تیم زیر ۱۰ سال سپاهان و پایگاه های الف و ب رشد سپاهان 

برگزار شد.

بـــه گـــزارش امـــور ورزش فـــولاد مبارکـــه در جریـــان برگـــزاری ایـــن 
رویـــداد ضمـــن انجـــام ۱۶ مســـابقه بـــا حضـــور اســـتعدادیاب ها و 
کادمـــی باشـــگاه ســـپاهان عملکـــرد بازیکنـــان مـــورد ارزیابـــی  مدیـــر آ

قـــرار گرفـــت.

به گزارش روابط عمومی باشگاه ســپاهان نوین، در 
چارچــوب مســابقات لیــگ دســته اول شهرســتان 
کادمی فرزندان فولاد مبارکه  اصفهان، تیم ۱۳ سال آ
در ورزشــگاه فجر اصفهان در اولین گام با نتیجــه 6 بر صفر تیم امید 

مارچین را درهم کوبید.
گل های این دیدار را شایان صادق زاده )۲ گل(، امیرعلی میرزایی )۲ گل( 

و علی پوراحمد و محمدجواد هاشمی هرکدام یک گل به ثمر برسانند.
اســامی بازیکنــان: متیــن یزدانــی، مبیــن شــهریار، عرفــان صمدانــی، 

محمدجواد هاشمی، علی آقایی، شایان صادق زاده، مهدی اردشیری، 
امیرعلی میرزایی، شاهرخ رحیمی، امیرمحمد محمدی، پرهام اصغری، 
رادمان خالوزاده، اریو ســلیمیان، علی پوراحمد، پوریا عباســی، پارســا 
مشکات، عرشیا کرمعلیان، امیررضا نوری، محمد لطفی، محمد احمد 

پور، پارسا محوری، مهدی یاوری، سبحان صفری
اعضای کادر فنی: محسن باغبان )مدیر تیم(، بهنام سرلک )سرمربی(، 
آرش فروغی )مربی(، بهمن کیانی )مربی دروازه بان(، سعید اورنگی )مدیر 

فنی(، محمدمهدی ترکی )پشتیبانی(.

بـــه گـــزارش روابـــط عمومـــی باشـــگاه ســـپاهان 
نویـــن، در چهارچـــوب رقابت هـــای لیـــگ برتـــر 
کادمـــی  شهرســـتان اصفهـــان، تیـــم ۱4 ســـال آ
فرزنـــدان فـــولاد مبارکـــه در ورزشـــگاه فجـــر اصفهـــان بـــا برتـــری 
ــی  ــروزی پیاپـ ــن پیـ ــارگاد، دومیـ ــم پاسـ ــل تیـ ــر مقابـ ــر صفـ ــک بـ یـ

خـــود را کســـب کـــرد.
اســامی بازیکنــان: دانیــال رفیعــی، دانیــال باقــری، جــواد ضیائــی، 
محمدرضــا جوانبخــت، آرش مــرادی، محمدطاهــا ســلطانی، ماهــان 

کاظمــی، محمدجــواد هاشــمی، ابوالفضــل قهرمانــی، دانیــال کریمــی، 
پدرام خالویی، مانی خســروی، مهرزاد خسروی؛ علی آقایی، امیرعلی 
میرزایــی، متیــن ســلیمیان، امیرعلــی میرصفایــی، ســپهر باباجمالــی، 

متیــن خواجــوی، مهــدی پورمنــد و یحیــی زمانــی.
ــاد  ــرمربی(، فره ــی )س ــی قربان ــت(، عل ــرادی )سرپرس ــی: صابرم کادر فن
اورنگــی و حامــد فروتــن )مربــی(، بهمــن کیانــی )مربــی دروازه بــان(، 
( و ســعید  محمدمهــدی ترکــی )تــدارکات(، ســجاد حســامی )پزشــکیار

اورنگــی )مدیــر فنــی(.

کادمی فوتبال فرزندان فولاد مبارکه زیر ذره بین استعدادیاب ها برگزاری ششمین فستیوال آ

کادمی فرزندان فولاد مبارکه کادمی فرزندان فولاد مبارکهپیروزی پرگل تیم 1۳ سال آ دومین برد پیاپی تیم 14 سال آ

سعید عزیزاللهی

محمدحسن مختاری

 امیرعلی سلطانی

حسین مختاری

 محمد ترکش اصفهانی

 اسماعیل نقدی

فولاد مبارکه سپاهان قهرمان لیگ زورخانه ای نوجوانان شد

ثمین عزیزاللهی
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

حضرت فاطمه )س( افضل از همه بانوان   
جهان که از مقام عصمت کبری برخوردار بود و 
از هر حیث نســبت بــه بانــوان جهــان برتری و 
الگوی زنان بعد از خود اســت. بدون شــک در 
بین زنان و بانوان دین اسلام، حضرت زهرا )س( 
ســرآمد و از محبوب ترین چهره هــای مذهبی، 
فرهنگــی، اجتماعــی و علمــی زمــان خویــش 

بودند.
حضرت فاطمه زهــرا )س( دختــر گرامی حضرت 
خاتم الانبیاء محمد بن عبــدالله )ص( و حضرت 
خدیجــه کبــری )س( همســر مکرمــه حضــرت 
امیرالمؤمنین )ع( و مــادر ارجمند حضــرت امام 
حســن )ع( و امــام حســین )ع( و حضــرت زینــب 

کبری )س( است.
برخی از ویژگی های بارز اخلاقی و انسانی حضرت 
گون شــیعه و ســنی به  فاطمه )س( در کتب گونا
این شرح اســت: ۱. پارســایی و قناعت به مال کم 
و امکاناتی انــدک، در عین امــکان برخــورداری از 
بالاترین امکانات؛ ۲. انفاق و ایثار زیاد در اشــیای 
موردعلاقه و نیاز خویش؛ ۳. عبــادت خالصانه و 
نیایش به درگاه خداوند؛ ۴. تبلور حیا و عفت؛ ۵. 
الگوی کامل پوشش و حجاب اسلامی؛ ۶. علم و 
دانش گسترده؛ ۷. مبارزات سیاسی و اجتماعی 
کرم صلی الله علیه و  ایشان، پس از رحلت پیامبر ا

آله، در پاسداری از مقام ولایت حضرت علی )ع(.
کمان غاصب به خانه حضرت  در زمان یورش حا
علی )ع(، حضرت زهرا )س( به گونه ای بین درب و 

دیوار آسیب دیدند که علاوه بر آسیب های سخت 
و زیاد، جنین ایشان نیز ســقط شد و تازیانه های 

بی شماری بر جان و روح آن حضرت نشست.
زمانی که حضرت زهرا )س( در بستر بیماری بود، 
روزی حضرت علی )ع( را نزد خویش فراخواند تا نزد 
همسر خود وصیت کند. به همین جهت به امام 
علی )ع( وصیت کرد تا بعد از وفاتش، فاطمه )س( 
را شبانه غسل دهد و کفن و دفن کند و هیچ کس 
از افــرادی کــه در حــق او ســتم روا داشــته اند، در 
مراســم تشــییع جنازه و نماز خواندن بر جنازه او 

حاضر نباشند.
حضــرت فاطمــه )س( از امام علــی )ع( طلب آب 
کردند و به وسیله آن بدن مطهر خود را شست وشو 
داد و غســل کردنــد. آنگاه جامــه ای نو پوشــید و 
در بســتر خوابید و پارچه ای ســفید به روی خود 
کشید؛ چیزی نگذشت که دختر رسول خدا )ص(، 
بر اثر حوادث ناشی از حمله به خانه ایشان در روز 
سوم جمادی الثانی ســال ۱۱ هجری به شهادت 
رســید؛ درحالی که از عمــر مبارکش بنا بــر روایات 
مشهور، ۱8 سال بیشتر نمی گذشت و بنا بر روایات 
مشهور تنها ۹۵ روز بعد از رسول خدا در این دنیا 

زندگی کردند.
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شانزدهم آذرماه روز دانشجو نام گذاری   
شــده اســت. ایــن روز بــه یــاد ســه دانشــجو 
مصطفــی بزرگ نیا، احمــد قندچــی و مهدی 
شــریعت  رضوی که هنــگام اعتراض بــه دیدار 
رسمی ریچارد نیکسون معاون رئیس جمهور 
وقــت ایــالات متحــده آمریــکا و همچنیــن از 
سرگیری روابط ایران با بریتانیا، در تاریخ ۱6 آذر 
۱۳۳2)حــدود چهــار ماه پــس از کودتــای 2۸ 
مرداد همان سال( در دانشگاه تهران کشته 

شدند، گرامی داشته می شود.
 ،۱۳۳۲ مــرداد   ۲8 کودتــای  وقــوع  از  پــس 
ســازمان های سیاســی تشــکیل دهنده جبهه 
کوتاهــی در یــک ائتــلاف  ملــی، بــرای دوره 
ضعیــف، تحــت نــام نهضــت مقاومــت ملــی به 
مقاومت سیاســی دســت زدنــد و تظاهرات ها و 
کنده ای در پاییز همان ســال  اعتصاب های پرا
در دانشــگاه تهران و همچنین بازار، از جمله در 
کمه  تاریخ ۱۶ مهر و ۲۱ آبــان، در اعتراض به محا

مصدق برگزار شد.
چند هفته پس از این وقایع، اعلام شد که روابط 
ایران و بریتانیا که در زمان نخست وزیری مصدق 
قطع شده بود، از سر گرفته خواهد شد و ریچارد 
نیکســون نایب ریاســت جمهوری وقــت آمریکا 
برای دیــدار رســمی بــه ایــران خواهد آمــد. این 
موضــوع بهانــه لازم بــرای اعتراضــات را فراهــم 

دوازدهــم آذرمــاه، روز قانــون اساســی   
جمهوری اسلامی ایران نامیده شده و یادآور 
مهر تأیید ملت شــریف ایران بر متن خبرگان 
قانــون اساســی در همه پرســی ۱2 آذر ۱۳۵۸ 
اســت، یعنی درحالی کــه متن قانون اساســی 
توســط نمایندگان مــردم در مجلس خبرگان 
قانون اساســی تهیه شــده بود، تدبیــر نظام، 
اعتباربخشــی مجدد به آن، با رأی مــردم بود. 
همان گونه که نظام جمهوری اسلامی هم با 
انقلاب مردمی در بهمن ۱۳۵۷، برپا و تشکیل 
شده بود، اما در فروردین ماه ۱۳۵۸ با برگزاری 
همه پرســی و رأی مردم، رســمیت پیــدا کرده 

بود.
جالب تر اینکه ایده تدوین قانون اساسی، قبل 
از پیــروزی انقلاب اســلامی و در زمســتان ســال 
۱۳۵۷ توســط امــام خمینــی )ره( و یارانشــان در 
پاریس مطرح و در همان جــا پیش نویس اولیه 
آن تهیه شد که البته مورد نقد و بررسی چندباره 

قرار گرفت.
در ادامــه وقتــی در ۱۵ بهمن مــاه همــان ســال، 
وظایف دولت موقت مهندس بازرگان از ســوی 
امام خمینی )ره( تعیین و اعلام گردید، تشکیل 
مجلس مؤسسان منتخب مردم، برای نگارش 
قانون اساسی نیز مورد اشاره قرار گرفته و ازجمله 
وظایف شورای عالی طرح های انقلاب با شروع 
کار دولت جدیــد، با تصویب هیئــت دولت در 8 
فروردین مــاه ۱۳۵8، تهیه طرح قانون اساســی 
بر مبنای ضوابط اسلامی و اصول آزادی عنوان 

شد.
بــا وجــود ایــن، پیگیــری امــام راحــل )ره( بــرای 
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کــرد و در ۱۶ آذر بــه ســفارش نهضت مقاومــت ملی، 
دانشجویان فعال به سخنرانی در کلاس ها پرداختند 

و ناآرامی تمامی محوطه دانشگاه تهران را فرا گرفت.
دولت وقت برای پیشــگیری از هرگونــه اقدام بعدی 
تصمیــم بــه ســرکوب اعتراضــات گرفــت. ســربازان و 
نیروهای ویژه ارتشــی پس از هجوم به دانشــگاه، به 
کلاس هــای درس حملــه کــرده و صدها دانشــجو را 
بازداشــت و مصــدوم نمودنــد. نیروهــای امنیتی در 
دانشکده فنی، اقدام به شلیک تیر کردند که موجب 

مرگ سه دانشجوی این دانشکده شد.
فــردای آن روز نیکســون بــه ایــران آمــد و دکتــرای 
افتخاری در رشــته حقوق را در دانشگاه تهران که در 
اشــغال مشــهود نیروهای نظامی بود، دریافت کرد. 
کنــش دولت کودتا به  وقایــع آذر ۱۳۳۲، نمایان گر وا
فعالیت های دانشجویی بود و به دنبال آن سرکوب 
نظام مند تمامی اشکال دیگر مخالفت ها، روی داد.  
۱۶ آذر، توسط کنفدراسیون دانشجویان ایرانی خارج 
از کشور که مرکز اجتماع و مباحثه مخالفان حکومت 
پهلوی در خــارج از ایران بــود، روز دانشــجو نامیده 
شد. این روز از آن زمان، همچنان از اهمیت تاریخی 

برجسته ای در ایران برخوردار بوده است.
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سرعت بخشی بر روند تدوین قانون اساسی موجب 
شد که مجلس خبرگان قانون اساسی در ۲۴ آبان ماه، 
کار تدوین را نهایی کند و دو روز بعد، یعنی ۲۶ آبان، آن 
گاهی عمومی  را در روزنامه کثیرالانتشار کیهان برای آ

منتشر کردند.
به عبارتی، قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران 
به عنــوان عالی ترین ســند حقوقی کشــور کــه در آن 
بحث ها و موضوعات کلی و کلان مربوط به حکومت 
ازجمله شــکل حکومت و قوای حکومتــی و حقوق 
مردم تعیین شــده بــود، نتیجه ایــده، تــلاش و اراده 
امــام خمینــی )ره( در جایــگاه ولایت فقیــه و تجلــی 
این گزاره تاریخــی معظم له به حســاب می آید که در 
پاسخ به اتهام ناجوانمردانه و بی اساس دیکتاتوری 
ولایت فقیــه، فرمودنــد: »ولایت فقیــه آمده اســت تا 

دیکتاتوری نباشد.«
ولایت فقیه نه تنها در روند انقلاب اسلامی و تشکیل 
نظام جمهوری اسلامی، قانون اساســی را به عنوان 
ع وقت به مرحله  ابزار ممانعت از دیکتاتوری، در اسر
کید بر  تدوین رسانه و به رأی مردم گذاشت، بلکه با تأ
ع مقدس  این گزاره که »عمل به قانون، عمل به شر
و اســلام اســت«، محکم ترین ضمانــت پایبندی به 

قانون را فراهم آورد.
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یه خبری »شرکت فولاد مبارکه اصفهان« نشر
 شماره  1404 
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یخــت« د رچالش »جفت پوچ« گر »متهم 
پس از شکست محمدحسن خان قاجار در جنگ با کریم خان، فرزند او، 
، به مدت 30 سال در ارگ کریم خانی شیراز به صورت  آقا محمدخان قاجار
گروگان زندگی می کرد تا مبادا به ایل قاجار برگردد و طایفه اش را علیه خان 

زند بشوراند.
اکنون مدتی بود که کریم خان در بستر بیماری افتاده بود و روزی که 

حالش از گذشته بدتر شده بود، آقامحمدخان به بهانه شکار از شیراز 
بیرون رفت و از عمه اش که یکی از همسران کریم خان بود خواست اگر 

کار خان زند به آخر رسید، به او اطلاع دهد.
خبر مرگ کریم خان به صورت پنهانی به آقامحمدخان رسید و او به سرعت 

به سمت گرگان به راه افتاد. پس از فوت کریم خان، بازماندگان او بر سر 
جانشینی اش به جان هم افتادند. در مدت شانزده سال شش نفر بر 

تخت نشستند و هرکدام از این پادشاهان ضعیف برای بهره بردن از 
پشتیبانی بیگانگان، امتیازهای بسیار زیادی به آن ها می دادند.

این آشفتگی ها به آقامحمدخان قاجار اجازه داد بر گرگان و مازندران 
مسلط شود و هنوز چندسالی از مرگ کریم خان نگذشته بود که به 

بخش های مرکزی ایران هجوم آورد. او مدتی بعد تصمیم گرفت شیراز را 
تصرف کند و سلسله زند را براندازد.
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دهم آذرماه، سالروز شهادت  آیت الله سید حسن مدرس گرامی باد


